
روزنامه

شهردار قم :

۱۴ پروژه مهم شهری تا پایان 
سال به بهره برداری می رسد

آیت الله اعرافی دردیدار استاندار سابق قم :

شما درعمل مدیری با نگاه بلندمدت و راهبردی بودید

شهردار قم از بهره برداری 14 پروژه مهم شهری تا پایان 
هکتاری  هزار  پارک  ساخت  گفت:   و  داد  خبر  جاری  سال 
اتفاق بزرگی در حوزه فضای سبز در شهر قم بوده و تا امروز 
بیش از 90 درصد گیاهان و درختان آن کاشته شده و 42 
درصد از زیرساخت های آن نیز اجراشده است. دکتر سید 
مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به پروژه های در حال اجرا در 

شهر قم و اظهار داشت: سال 1400 نخستین سال برنامه 
قم 1404 بوده که اجرایی می شود، ما یک برنامه را پشت 
سر گذاشته که ازنظر بودجه 92 درصد تحقق پیداکرده و 
ازنظر برنامه ۷2 درصد اجراشده است. وی کاستی های 2۸ 
گفت:  و  قرارداد  موردبررسی  را  قم 1400  برنامه  درصدی 
کاستی های برنامه گذشته در برنامه قم 1404 گنجانده شده 
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با هدف رونق تولید و اشتغال زایی صورت گرفت:

تصویب ۱0۱ طرح در جلسات کارگروه 
امور زیربنایی استان قم

عباس فرساد*
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رئیس پلیس فتا استان قم  :

مراقب کلاهبرداران سایت دیوار و شیپور باشید 

قم  استان  شهرسازی  و  راه  شهرسازی  و  راه  مدیرکل 
روستایی،  توسعه  »زیربنایی،  کارگروه  مؤثر  تصمیمات  از 
عشایری، شهری و آمایش سرزمین و محیط زیست استان 
قم« طی هجده ماه گذشته خبر داد.  حسن صبوری اظهار 
عشایری،  روستایی،  توسعه  زیربنایی،  کارگروه  داشت: 

که  قم  استان  زیست  محیط  و  سرزمین  آمایش  و  شهری 
دبیرخانه آن بر عهده این اداره کل بوده از فعال ترین کارگروه 
های استان قم است. وی افزود: وظیفه ذاتی این کارگروه، 
بررسی و تصویب کاربری ها یا هر نوع خدمات عام المنفعه 

در خارج از محدوده شهرها و روستاها است.
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رییس قوه قضاییه :

تظلم خواه باید هنگام خروج از عدلیه 
احساس آرامش کند

سیدمحمد صدر: 

بدون برجام نمی توان به حل مشکلات 
اقتصادی امید داشت 

ســیدمحمد صدر عضــو مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام با اشاره 
به مشکلات برآمده از عدم توافق با 
طرف های برجام و البته بی توجهی 
بــه مســأله FATF، بیان داشــت: 
کشــور در وضعیتی قرار گرفته که 
تمامی فعالیت های اقتصادی برون 
مرزی، و البته گزاره های اقتصادی 
7داخلی؛ گریــزی از تعامل با جهان  7

حجت الاسلام ناصر قوامی :

در ۱00 روز نمی تواند اتفاقی بیفتد
 که مردم راضی باشند

رییس قوه قضاییه بــا بیان اینکه 
طولانی شدن فرآیند رسیدگی به 
برخی پرونده ها، صــدور رای برای 
آنها را دشــوار می کند، خواســتار 
تــلاش حداکثــری قضــات بــرای 
کاهش اطاله دادرســی در اینگونه 
پرونده ها شدگفت: کسی که برای 
تظلم خواهی به دادسرا آمده، باید 
به هنگام خروج از عدلیه احساس 

پیشــین  نماینــده  یــک 
اســلامی  شــورای  مجلــس 
گفــت: متاســفانه وعده های 
از  انتخابــات  در  کاندیداهــا 
جملــه نمایندگان و روســای 
ســایر  یــا  و  رئیس جمهــور 
نامزدهای انتخابات، دیگر یک 
شعار بیش نیست و تحقق این 
وعده ها کار بســیار دشواری  7

 

مدیر کل راه آهن قم از جابجایی مسافر در مجموع ۷ ماهه سال جاری از طریق 
ناوگان ریلی استان قم با رشد 141 درصدی خبر داد. غلامحسین دباغ بعد از 
ظهر شنبه در گفتگو با خبرنگاران با اشاره به رشد 141 درصدی جابجایی مسافر 
در مجموع هفت ماهه سال 1400 از طریق ناوگان ریلی استان قم گفت: راه آهن 
قم با جابجایی 92۶ هزار و ۸۳۸ نفر در هفت ماهه سال 1400 نسبت به مدت 
مشابه سال قبل 141 درصد رشد کرده است. مدیرکل راه آهن قم با بیان اینکه 
آمار خروجی مسافر در ۷ ماهه اول سال جاری نیز 4۷2 هزار و 29۵ نفر بوده 

مدیرکل راه آهن  استان قم خبر داد؛
رشد ۱۴۱ درصدی جابجایی مسافربا ناوگان ریلی 
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معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران با اشاره به اینکه متاسفانه در جشنواره ها 
موضوع مهدویت موضوع مغفولی است و کمتر به آن پرداخته می شود، گفت: در 
جشنواره ملی مطبوعات دینی موضوع نقش رسانه های دینی در ترویج مهدویت 
و فرهنگ انتظار به خوبی دیده شده است که جای تقدیر دارد.   حجت الاسلام 
یاسین حسین آبادی با اشاره به اینکه مهدویت از معارف دین اسلام و زیربنا و 
سنگ بنای نظام جمهوری اسلامی و نظریه ولایت فقیه نیز برگرفته از آن است، 
اظهار کرد: توجه به مهدویت و معارف آن در نظام جمهوری اهمیت ویژه دارد و باید 

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران :
موضوع مهدویت در جشنواره ها مغفول مانده است 

۴

توسط معاون خدمات شهری شهرداری قم انجام شد؛

تجلیل ویژه ازپاکبان مسئولیت  پذیر
از خودگذشتگی خداوردی جهانی درجریان رفع آب گرفتگی
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قانون جوانی جمعیت؛ 
فرصت یا تهدید؟

در دوره ای از زمان هستیم که از طرفی همه شاخص های 
جمعیت شناختی کشور رکورددار شده اند و از طرفی نخستین 

قانون حمایت از جمعیت و فرزندآوری کشور مصوب شده است.
از یک سو، با نرخ رشد جمعیت ۰.۶ درصد )شش دهم( پایین ترین نرخ رشد جمعیت ایران را 
شاهدیم؛ با نرخ باروری ۱.۶ فرزند به ازای هر زن )یک و شش دهم( کمترین نرخ باروری منطقه 
منا )MENA - غرب آسیا و شمال آفریقا( را در اختیار داریم؛ در آستانه سونامی سالخوردگی 
جمعیت ایران از ۱۰.۵ درصد کنونی به حدود ۳۰ درصد تا سه دهه آتی هستیم و همچنین 

رکورد کمترین تعداد تولدها را با حدود یک میلیون تولد در سال ثبت کرده ایم.
از سوی دیگر، برای نخستین بار قانونی را برای حمایت از فرزندآوری در اختیار داریم که با 
تاخیر هفت ساله از سیاست های کلی جمعیت تصویب شده و با رویکرد تخصیص مشوق های 

اقتصادی درصدد اعطای تسهیلات مالی برای افزایش فرزندآوری زوجین ایرانی است.
پرسشی که می ماند اینکه، در شرایط کنونی و با اشراف به ابعاد متعدد تحولات جمعیتی 
کشور، قانون جوانی جمعیت برای نیل به هدف اصلاح الگوی فرزندآوری خانواده ایرانی، یک 

فرصت خواهد بود یا یک تهدید؟
به عنوان کارشناس تحولات جمعیت، قویا بر این باورم که اگر مجموعه متغیرهای موثر بر 
الگوی فرزندآوری را خوب بشناسیم و سهم اثر هر یک را به درستی محاسبه کنیم، ضمن اینکه 
از هر یک از این متغیرها به شکل واقعی انتظار داشته باشیم، آنگاه این قانون جوانی جمعیت 
یک فرصت طلایی در آخرین فرصت های باقیمانده از پنجره جمعیت کشور خواهد بود؛ در 
غیر این صورت این قانون به ضد خودش تبدیل خواهد شد؛ به عبارت دیگر موفقیت این قانون 

چند شرط دارد:
۱. قانون جوانی جمعیت به عنوان گام نخست تحقق سیاست های کلی جمعیت باید که به 
درستی، گزینش نشده و با یک عزم ملی و اراده همگانی در همه ارکان کشور اجرا شود؛ چنانچه 
قانون تنظیم خانواده به یک پروژه ملی تبدیل شده بود؛ زیرا اجرای بخشی و جزیره ای این قانون 

به هیچ عنوان برطرف کننده ابربحران جمعیت کشور نخواهد بود.
۲. فرصت سوزی حتی به اندازه یک روز شایسته نیست زیرا بیش از ۱۵ سال از بهترین 
سال های پنجره جمعیت کشور را از دست داده ایم و در خوشبینانه ترین فرض، حدود یک 
دهه برای اصلاح ساختار جمعیت فرصت داریم. لذا زمان اجرای قانون در حصول نتیجه بسیار 

تعیین کننده خواهد بود.
۳. رفع موانع فرزندآوری مقوله ای است اما ایجاد انگیزش برای اقدام به فرزندآوری، یک مقوله 
دیگر. لازم است از سیاستگذار و قانونگذار تا مجری و ناظر اجرای، مستحضر باشند که قانون 
جوانی جمعیت که بیشتر روح اقتصادی دارد، حداکثر کارکردی که خواهد داشت رفع موانع 

اقتصادی فرزندآوری است اما الزاما منجر به تغییر رفتار باروری زوجین نخواهد شد.
نزد هر کارشناس محقق و مدققی بدیهی است که مشکلات اقتصادی یک مانع محسوس 
و جدی پیش روی فرزندآوری هست که صدالبته باید با اجرای این قانون برطرف شود اما 
مشوق های اقتصادی عامل انگیزشی نهایی برای اقدام به فرزندآوری نیستند. )لطفا دقت 

فرمایید.(
لذا ارتقاء و اصلاح الگوی فرزندآوری خانواده ها زمانی محقق خواهد شد که علاوه بر رفع 
موانع اقتصادی، انگیزه و شوق کافی برای فرزندآوری وجود داشته باشد که این مهم فراهم 
نخواهد بود مگر با اصلاح نگرش عمومی به جایگاه فرزند و در واقع تبدیل شدن فرزند به یک 
سرمایه قابل افتخار و یک ارزش اجتماعی مقبول و مطلوب. این گزاره مهم یعنی اینکه، ایجاد 
انگیزش فرزندآوری با سیاست گذاری های هوشمندانه فرهنگی-رسانه ای، باید توامان با اعطای 
مشوق های اقتصادی اجرایی شود و باید دانست که هیچیک از این دو راهبرد به تنهایی کارگر 

نخواهند بود.
۴. لزوم جنبش علمی-رسانه ای تبیین ابعاد تحولات جمعیت و فرزندآوری در سطوح فردی، 
خانوادگی و ملی نیز بسیار ضروری است. باید بپذیریم هنوز بسیاری از خانواده ها ابربحران 
جمعیت را مساله کشور و دولت می دانند نه مساله خانواده و خودشان؛ این درحالی است که 
پیامدهای دگرگونی الگوی فرزندآوری بطور گسترده منافع فردی و خانوادگی تک تک افراد 

جامعه را تهدید می کند.
در واقع خانواده ایرانی در معرض تهدید بزرگی قرار گرفته، شبیه به انقلاب خانواده در غرب، 

تهدیدی که هنوز ابعاد آن برای مردم تبیین و تشریح نشده است.
۵. در کنار همه اقدامات ایجابی یادشده، مقابله دقیق قانونی و امنیتی با افراد حقیقی و 
حقوقی که به هر طریق ممکن برخلاف این قانونِ لازم الاجرا عمل کرده یا تبلیغ می کنند، بسیار 
ضروری است. جریان هایی با سوابق مشخص که بلندگوی دیدگاه های نهادهای بین المللی 
شده و بدون بیان استانداردهای دوگانه جمعیتی موجود در این نهادها، کشور را از رشد جمعیت 

جوان می ترسانند.
در پایان اعلام می کنم، با التزام عملی قانونگذار، مجری و ناظر اجرای قانون به نکات یادشده، 
قانون جوانی جمعیت را در دوره غیرقابل تکرار کنونی یک فرصت بی بدیل می دانم که می تواند 

ساختار جمعیتی کشور را نجات دهد.
* کارشناس تحولات جمعیت ایران و جهان

چند رباعی  با گویش قمی
دیروز چقه کمون کشه میکردی

شل شیت بودی و دل غشه میکردی
از کوچه ی ما چکیدی و در رفتی
کاش تا خونه ما یه پاکشه میکردی

*******
دیشب که ننم از خونه بیرونم که

توی کوچه ها ویل ولامونم که
خواسم که تلافی بکنم کارش رو

لبخند به من ز و پشیمونم که
*******

یادت نمیات که پرتاپوچ میکردی
باس من دو تا چشماتو تو لوچ میکردی

نون خونگی با ترتیزک میخوردی
میخوردی و هی کوروج کوروج میکردی

*******
تو پول و پله هزار هزارون داری

یه باغ مث این که توی ورجون داری
گفتند به من کسمه به آبگوش میکنی

گفتم نکنه که گنج قارون داری
*******

امروز عجبه که سر دسه اُمودی
عین آدمای ورشکسته اُمدی

دیدم که چقه گل و گشاد رامیری
مث بزغاله شاخ کشسته اُمدی

*******
گفتم کرونا پنبه بمالَن تو روت

بیچاره بشی بخوابی توی تابوت
گمشی و بری اَ اینجاها تا هَپروت
حناق بریزه خداکنه توی گلوت

*******
اُن پس پریشب یه قاپ پلو خوردم من

یه بادیه پر از آش جو خوردم من
یه دو کینه آب دا به روش هورت کشیدم

هی بویه زدم تیلو تیلو خوردم من
*******

اُنشب که تو بازی شش و بش میکردیم
ما مهره مونو عالش دگش میکردیم
من مات تو بودم و تو ام مات شدی

هی جاهامونو عالش دگش میکردیم
*******

دیشب هوس کشک بادنجون کردم
من میل به خوردن تو ایون کردم

آی بُویه زدم گلاب به روت روم به دیفار
جُف جُف زدم و آخ جون و آخ جون کردم

صالح قاسمی*
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آیت الله  سبحانی :

شخصیت های بزرگ اسلام را برای مردم 
معرفی کنید

حوزه/حضرت آیت الله سبحانی، گفت: معرفی شخصیت های بزرگ و تأثیرگذار 
صدر اسلام برای نسل امروز امری ضروری است و ابتکار المصطفی درمعرفی این 

شخصیت ها بسیار ارزشمند است. 
حضرت آیت الله  سبحانی  عصر جمعه ۱۴ آبان ماه در دیدار دست اندرکاران همایش 
بین المللی حضرت حمزه)ع( با اشاره به اهمیت موضوع و جایگاه ویژه ایشان در صدر 
اسلام، افزودند: ابتکار جامعةالمصطفی العالمیه در برگزاری این همایش و پرداختن 

به ابعاد شخصیتی حضرت حمزه)ع(  اقدامی ارزشمند، مفید و اثرگذاری است.
این مرجع تقلید با اشاره به اُخوت رضاعی  حضرت حمزه)ع( با رسول الله)ص(، 
همچنین علاقه بسیار زیاد امیرمومنان)ع( و خاندان بنی هاشم نسبت به حمزه 
سیدالشهدا)ع( اشاره کرد و گفتند: این علاقه و ارادت خاندان بنی هاشمی، معلول 
شجاعت، رشادت و دفاع ایشان از رسول مکرم اسلام)ص( است، بطوریکه حتی دختر 
گرامی رسول خدا)ص( یعنی حضرت فاطمه  زهرا)س( هر پنجشنبه تشریف می بردند 
کنار قبر ایشان و زیارت می کردند و از قبر جناب حمزه)ع( تبرک می جستند. این 

مسئله حاکی از عظمت و بزرگواری عموی گرامی رسول  خدا است.
حضرت آیت الله سبحانی با اشاره به دفاع عملی جناب حمزه)ع( از رسول گرامی 
اسلام)ص( و تنبیه اهانت کننده گان به ایشان در مسجدالحرام، خاطرنشان کردند: 
فرق است بین شجاعتی که در مدینه باشد با شجاعتی که در مکه و در میان دشمنان 

که نسبت به رسول الله)ص( ابراز علاقه کرده و دشمنش را تنبیه کند.
استاد درس خارج حوزه  علمیه با اشاره به دشمنی اُمویان نسبت به حمزه)ع( اظهار 
کردند: جناب حمزه)ع( چنان خارچشم دشمنانش بود که وقتی عثمان به حکومت 
رسید، ابوسفیان به کنار قبر ایشان آمد و به آن اهانت و جسارت کرد. این مسئله حاکی 
از عظمت جناب حمزه)ع( است که سالها بعد از جنگ اُحد، دشمن اینگونه نسبت به 

ایشان واکنش نشان می دهد.
حضرت آیت الله سبحانی با آرزوی توفیق و جزای خیر برای دست اندرکاران این 
همایش بین المللی، با اشاره به انتشار مجموعه آثار همایش حضرت خدیجه)س(، این 
اقدام را بسیار ارزشمند و چشمگیر توصیف و بر معرفی بیش از پیش شخصیت های 

بزرگ اسلامی تاکید کردند.
همایش حضرت حمزه)ع( برگزار می شود

رئیس مجتمع آموزش عالی تاریخ، سیره و تمدن اسلامی نیز در این دیدار گفت: 
از توفیقات این مجتمع برگزاری همایش بین المللی و موفق حضرت خدیجه)س( در 
سالهای گذشته بود که یکی از خروجی های آن، چاپ ۸ جلد کتاب پیرامون شخصیت 

این بانوی مکرم اسلام بود. 
حجت الاسلام والمسلمین ناصر رفیعی، دبیرعلمی همایش بین المللی حضرت 
حمزه)ع( عصر جمعه)۱۴ آبان ماه( در دیدار با آیت الله العظمی سبحانی با بیان اینکه 
این مجتمع آموزشی در سالهای گذشته متولی برگزاری همایش حضرت خدیجه)س( 
بود، اظهارکرد: یکی از دستاوردهای محسوس همایش حضرت خدیجه)س( انتشار 

مجموعه ای ۸ جلدی پیرامون شخصیت این بانوی مکرم اسلام بود.
وی در بخش دیگری از سخنانش به مظلومیت دو عموی بزرگوار رسول الله)ص( 
یعنی حضرت حمزه)ع( و حضرت ابوطالب)ع( اشاره کرد وافزود: به حول و قوه الهی 
درباره حضرت حمزه)ع( این همایش امسال با ابتکار و مدیریت جامعة المصطفی و با 

همکاری ۱۶ مرکز علمی بهمن ماه برگزار خواهد شد.
دبیرعلمی همایش حضرت حمزه)ع( با اشاره به ارسال مقالات ارزشمند از سوی 
محققین و پژوهشگران، ابراز امیدواری کرد که این مقالات در قالب ۳ الی ۴ جلد 
منتشر شود. لازم به ذکر است، در این دیدار حجج اسلام والمسلمین مجید عبادی 
معاون پژوهش جامعة المصطفی العالمیه، ناصر رفیعی، رئیس مجتمع آموزش عالی 
تاریخ، سیره و تمدن اسلامی و سید مجتبی اوصیا، معاون پژوهش مجتمع و دبیر 

اجرایی همایش بین المللی حضرت حمزه)ع( حضور داشتند.
گفتنی است، همایش علمی و بین المللی حضرت حمزه)ع(، با مدیریت و میزبانی 
مجتمع آموزش عالی تاریخ، سیره و تمدن اسلامی وابسته به جامعه المصطفی 

العالمیه در تاریخ ۱۶ بهمن ۱۴۰۰ برگزار خواهد شد.
 

 با هدف رونق تولید و اشتغال زایی صورت گرفت:

تصویب 101 طرح در جلسات کارگروه 
امور زیربنایی استان قم

از تصمیمات مؤثر کارگروه  مدیرکل راه و شهرسازی راه و شهرسازی استان قم 
»زیربنایی، توسعه روستایی، عشایری، شهری و آمایش سرزمین و محیط زیست 

استان قم« طی هجده ماه گذشته خبر داد. 
حسن صبوری اظهار داشت: کارگروه زیربنایی، توسعه روستایی، عشایری، شهری 
و آمایش سرزمین و محیط زیست استان قم که دبیرخانه آن بر عهده این اداره کل بوده 

از فعال ترین کارگروه های استان قم است.
وی افزود: وظیفه ذاتی این کارگروه، بررسی و تصویب کاربری ها یا هر نوع خدمات 

عام المنفعه در خارج از محدوده شهرها و روستاها است.
بهداشتی-  از جمله  کاربری  نوع  هر  این خدمات شامل  داد:  توضیح  صبوری 

درمانی، تولیدی- صنعتی، فرهنگی، آموزش عالی و.... می شود.
وی اظهار داشت: از ابتدای سال 9۸ تا به اکنون تعداد ۱۲ جلسه کارگروه زیربنایی 

و ۲7 جلسه گروه کاری تشکیل شده است.
صبوری با اشاره به تنوع بالای مسائل مطروحه این پرونده ها توضیح داد: قبل از 
طرح و تصمیم گیری در جلسات مذکور، تمام این طرح ها ابتدا در گروه کاری اداره 
کل راه و شهرسازی استان با حضور نمایندگان دستگاه های اجرایی و درصورت نیاز 

سرمایه گذاران پروژه ها مطرح و موارد هر پرونده مورد بررسی دقیق قرار می گیرد.
 وی در این رابطه افزود: پرونده های موضوعی بررسی شده در جلسه های گروه 
کاری، پس از طرح در کارگروه و تأیید ، جهت تصویب نهایی به شورای برنامه ریزی و 

توسعه استان ارسال می گردد.
صبوری ابراز کرد: در مجموع در هجده ماه گذشته، ۱۰۱ طرح در کارگروه زیربنایی 

استان مطرح و مورد تصویب قرار گرفته است.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم با اشاره به برگزاری جلسات منظم ماهانه در محل 
استانداری قم و در تعامل با معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری گفت: حاصل 
این پرونده ها و تصمیم گیری درخصوص طرح های مطروحه، راه اندازی واحدهای 
صنعتی و صنفی، تولیدی و خدماتی وابسته به بخش کشاورزی یا حمل و نقل، 
خدمات شهری و مسکن، بهداشت و درمان، انرژی، آب، احداث یا توسعه شهرک 
های مسکونی، صنعتی، گردشگری، بناهای کارگری و فعالیت های مکمل و پشتیبان 

بخش کشاورزی بوده است.
صبوری موضوعات کارگروه امور زیربنایی را بسیار متنوع عنوان کرد و افزود: از دیگر 
پرونده های خاص مطروحه، استقرار پهنه ی کاربری صنایع بزرگ در محدوده نیزار 
)فولاد غرب آسیا و...(، شهرک صنعتی خصوصی محور قم – گرمسار، کمربندی 

جدید شهر قم و .... بوده است.
 مدیرکل راه و شهرسازی استان قم در پایان خاطر نشان ساخت: اقدامات این 
کارگروه با هدف تسهیل و رونق تولید در حوزه وظایف و اختیارات انجام می گیرد که 

اشتغال زایی و شکوفایی اقتصادی را به همراه دارد.

دیرکل راه آهن  استان قم خبر داد؛

رشد 1۴1 درصدی جابجایی 
مسافربا ناوگان ریلی

مدیر کل راه آهن قم از جابجایی مسافر در مجموع 7 ماهه سال جاری از طریق 
ناوگان ریلی استان قم با رشد ۱۴۱ درصدی خبر داد.

غلامحسین دباغ بعد از ظهر شنبه در گفتگو با خبرنگاران با اشاره به رشد ۱۴۱ 
درصدی جابجایی مسافر در مجموع هفت ماهه سال ۱۴۰۰ از طریق ناوگان ریلی 
استان قم گفت: راه آهن قم با جابجایی 9۲۶ هزار و ۸۳۸ نفر در هفت ماهه سال 

۱۴۰۰ نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۴۱ درصد رشد کرده است.
مدیرکل راه آهن قم با بیان اینکه آمار خروجی مسافر در 7 ماهه اول سال جاری نیز 
۴7۲ هزار و ۲9۵ نفر بوده است، افزود: آمار ورودی مسافر در مجموع هفت ماهه سال 

۱۴۰۰ نیز ۴۵۴ هزار و ۵۴۳ مسافر بوده است.
وی با اشاره به اینکه در سال 99 در همین مدت ورودی و خروجی مسافر مجموعاً 
با وجود  ادامه داد: در بحث قطارهای حومه ای  نفر بوده است،  ۳۸۴ هزار و ۴۰ 
محدودیت های کرونایی و اعزام قطارها با ۵۰ درصد ظرفیت، شاهد رشد و استقبال 

خوب مردم شریف قم بودیم.

بپذیریم جهان
 تغییر کرده است

 بگذارید اول نگاه کنیم که در دنیا چه تغییری رخ داده 
است، بعد می آییم سراغ خودمان. قبلا شرکت های بزرگ 

واحدهای تحقیق و توسعه داخلی داشتند و به آن می بالیدند و البته مزیت رقابتی شان 
هم بود. مثلا شرکت آی.بی.ام )که برادر بزرگ صنعت فناوری اطلاعات جهان محسوب 
می شود( تحقیقات سنگین انجام می داد و سود خوبی هم می کرد. اما امروزه داستان 
عوض شده است! شرکت های پیشرو در کنار تحقیق و توسعه داخلی، توجه زیادی به 

بیرون دارند. 
بد نیست یک نمونه را با هم بررسی کنیم: شرکت لوسنت تکنولوژی مالک بیشترین 
 )AT&T( سهام آزمایشگاه های تحقیقاتی بل پس از جدا شدن از شرکت ای.تی.اند.تی
بود. قرن بیستم، آزمایشگاه های تحقیقاتی بل قطعا برترین واحد تحقیقات در صنایع 
تجهیزات مخابراتی بود. اما شرکت دیگری وجود داشت به نام سیسکو! سیسکو فاقد 
آزمایشگاه های مدرن و قابلیت های درونی تحقیق و توسعه مانند آزمایشگاه های بل بود 
رقابتی بسیار نزدیکی با شرکت لوسنت داشت و گاهی از این شرکت پیشی می گرفت. 

چه اتفاقی افتاد؟ 
دارای  اما  می کردند  فعالیت  صنعت  یک  در  لوسنت  و  سیسکو  شرکت  دو  هر 
از  منابع عظیمی  لوسنت  بودند. شرکت  نوآوری  زمینه  در  متفاوتی  استراتژی های 
ظرفیت های خود را به تحقیق و توسعه داخلی )همه چیز را خودم تولید کنم( بود. اما 
آن طرف سیسکو استراتژی متفاوتی داشت، این شرکت هر فناوری را که نیاز داشت 
از خارج از مجموعه خود بدست می آورد که عموما حاصل همکاری با یا خرید شرکت 
های کوچک فناور بود. از قضا برخی از همین شرکت ها توسط کارکنان قدیمی شرکت 

لوسنت راه اندازی شده بودند(.
آنچه خواندیم نمونه از نوآوری باز است. نوآوری باز به زبان ساده این است که ما 
در جستجوی نوآوری در سطح محصولات، فرآیندها و کسب وکار هستیم. همه این 
نوآوری ها که به ذهن/عقل ما نمی رسد! همچنین نمی توانیم همه ایده های نوآورانه را 
عملیاتی کنیم. پس مرزها را باز می کنیم و با دیگران همکاری می کنیم. این می شود 

هم آفرینی! دو نوع نوآوری باز وجود دارد.
نوآوری باز از داخل به بیرون: ایده و دانش از درون مجموعه شما به بیرون منتقل و 

منجر به نوآوری می شود. 
نوآوری باز از بیرون به درون: ایده و دانش، از بیرون به داخل جذب می شوند.

در نوآوری بسته همه کارها درون مجموعه و توسط خود مجموعه انجام می شود. 
شما در نوآوری باز می توانید با گروه های زیر همکاری کنید و نوآوری ایجاد کنید، 
مصرف کننده ها و مشتری ها، تأمین کننده ها، دانشگاه ها و سازمان های تحقیقاتی، 

رقبا، مخترعین، استارتاپ ها و مشاوران تکنیکی.
در  آفرینی  هم  برای  دیگران  با  همکاری  برای  مرزها  کردن  باز  یعنی  باز  نوآوری 

محصولات، فرایندها و کسب وکارها با و از طریق دیگران.
یک یادآوری مهم: قرار نیست همه امور را از طریق نوآوری باز پیش ببریم. در برخی 
حوزه ها و زمینه ها، قطعا باید از همان روش نوآوری متعارف )یا به اصطلاح بسته( 

استفاده کرد. 
تجویز راهبردی:

وقتی شما مرزهای سازمان و کشورت را می بندی، وقتی با دیگران، تبادل ایده 
و نوآوری و فناوری نداری، وقتی در کلوب بزرگان دنیا عضویت نداری، وقتی تمام 
انتصاباتت از دور و بری هایت است، وقتی در اتاقت، سازمانت و دانشگاهت را به روی 
دیگران می بندی، بعد از مدتی هر چقدر هم باهوش باشی می شوی یک »مغز کوچک 
زنگ زده«. اندازه مغز ما، به اندازه جهان ماست. دقیق تر بگویم: وسعت فهم ما به اندازه 
وسعت شبکه ماست. شبکه کوچک، مغز کوچک تولید می کند. وقتی با استارت آپ ها، 

های تک ها، بیگ تک ها، زنان و مردان بزرگ تعامل نمی کنی، زنگ می زنی!
بسیاری را به دلایل امنیتی و غیرامنیتی و ایدئولوژیک کنار می گذاریم. محدود مواردی 

هم که ما می خواهیم با آنها ارتباط برقرار کنیم به خاطر تحریم ها پذیرفته نمی شویم.
چند دانشگاه »واقعا« بین المللی در ایران داریم؟ چند استاد غیرایرانی جهان تراز در 
ایران فعالیت می کنند؟ چند پروژه مشترک تحقیقاتی جدی با ده شرکت های تک دنیا 
داریم؟ چند شرکت ایرانی در بازارهای بورس جهانی لیست شده اند )پذیرفته شده 
اند(؟ کدام یک از ده شرکت برتر جهان در ایران کارخانه، آموزشگاه، آزمایشگاه اصلا 
نه یک کارگاه ساده صد نفره دارند؟ جواب همه این سوالات آیا عددی غیر از »صفر« 

است؟ سخت امیدوارم که باشد!
این ایده بیمارگونه که همه چیز را خودمان اختراع و تولید کنیم بسیار خطرناک است. 
قرار نیست همه چیز را خودمان تولید کنیم. اصلا در 9۵% موارد مهم نیست که چه 
چیزی را خودمان تولید کنیم، مهم این است که منفعتش به جیب چه کسی می رود؟ 
جهان تغییر کرده و مغزهای کوچک زنگ زده هر روز که دیرتر غار تنهایی خود را ترک 

کنند، بیشتر عقب می مانند.
سرآغاز نوآوری باز، ذهن باز و مغز باز است!

استاد دانشگاه صنعتی شریف

مدیرکل همانگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری خبرداد:

شناسایی و لایروبی 1۵0 نقطه شهر قم
مدیرکل همانگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم گفت: ۱۶۰ نقطه حادثه 

خیز سیل در شهر قم شناسایی شده است.
 سید محسن میرهادی از شناسایی ۱۶۰ نقطه حادثه خیز سیل در شهر قم خبرداد و 

گفت: تا کنون با حفر چاه و مسیر آب رو ۱۵۰ نقطه ایمن سازی شده است.
وی با اشاره به تخصیص ۱۸ میلیارد تومان بودجه با هدف کنترل آب های سطحی 
شهرگفت:  پنج هزار چاه آب جذبی حفر شده و همه مسیر های آب رو هم لایه روبی 
شده است. مدیر کل همانگی و نظارت برخدمات شهری شهرداری قم افزود: البته 
برخی از نقاط مانند محله جمکران نیازمند تعامل دستگاه هایی مانند جهاد کشاورزی 
و منابع طبیعی با شهرداری است. این گزارش در حالی است که در دو روز گذشته که 
استان قم بارندگی کم نظیری را تجربه کرد منازل وم غازه های برخی از محله های شهر 

قم مانند محله آیت الله کاشانی دچار آبگرفتگی شد.

معاون صنایع دستی قم خبرداد:

پرداخت تسهیلات مشاغل خانگی به 
هنرمندان صنایع دستی قم

هنرمندان  به  خانگی  مشاغل  تسهیلات  پرداخت  از  قم  صنایع دستی  معاون 
صنایع دستی در این استان خبر داد.

علی رضایی اظهار کرد: مبلغ پرداخت تسهیلات با توجه به نوع رشته صنایع دستی از 
صد میلیون ریال تا یک  میلیارد ریال متغیر خواهد بود. معاون صنایع دستی قم با بیان 
این که بهره تسهیلات مشاغل خانگی بسیار پایین است، ادامه داد: این تسهیلات با 
بهره چهار درصد برای حمایت از هنرمندان صنایع دستی استان در نظر گرفته شده 
است. رضایی با اشاره به شرایط متقاضیان برای دریافت تسهیلات، افزود: متقاضیان 
تسهیلات باید یکی از مجوزهای سه گانه صنایع دستی )کارت شناسایی، پروانه تولید 
انفرادی یا پروانه تولید کارگاهی( را داشته باشند. او تصریح کرد: دارندگان یکی از 
مجوزهای سه گانه صنایع دستی می توانند برای تشکیل پرونده تسهیلات به خیابان 
چهارمردان، کوچه شماره ۱7، معاونت صنایع دستی استان واقع در خانه تاریخی زند 

مراجعه کنند یا با شماره تلفن همراه ۰9۰۳۵۴7۳۴۶۳ تماس بگیرند.

توسط معاون خدمات شهری شهرداری قم انجام شد؛

تجلیل ویژه ازپاکبان مسئولیت  پذیر
معاون خدمات شهری شهرداری قم از مسئولیت پذیری و خدمات پاکبان قمی در 

جریان آب گرفتگی اخیر تقدیر کرد.
عباس ذاکریان معاون خدمات شهری و سید محسن میرهادی مدیرکل هماهنگی 
و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم، روزشنبه در مراسمی از مسئولیت پذیری و 
خدمات پاکبان قمی در جریان رفع آب گرفتگی اخیر در زیرگذر شهید محلاتی تقدیر 

کرد.
خداوردی جهانی، از پاکبانان خدمات شهری شهرداری در بارش های اخیر و وقوع 
آب گرفتگی در زیرگذر شهید محلاتی، با تلاش های فراوان انهار مسدود شده توسط 
زباله های رهاشده توسط شهروندان را آزادسازی و سبب بازگشایی انهار در شرایط جوی 
شد. انتشار تصاویر و ویدئو اقدام این پاکبان خدوم با واکنش های قابل توجه مردم در 

شبکه های اجتماعی روبرو شد.

مجتبی لشکر بلوکی*

 
شهردار قم از بهره برداری 14 پروژه مهم شهری تا 
پایان سال جاری خبر داد و گفت:  ساخت پارک هزار 
هکتاری اتفاق بزرگی در حوزه فضای سبز در شهر قم 
بوده و تا امروز بیش از 90 درصد گیاهان و درختان 
آن کاشته شده و 42 درصد از زیرساخت های آن نیز 

اجراشده است.
به  اشاره  با  نژاد  سقائیان  مرتضی  سید  دکتر 
پروژه های در حال اجرا در شهر قم و اظهار داشت: 
سال ۱۴۰۰ نخستین سال برنامه قم ۱۴۰۴ بوده که 
اجرایی می شود، ما یک برنامه را پشت سر گذاشته که 
ازنظر بودجه 9۲ درصد تحقق پیداکرده و ازنظر برنامه 

7۲ درصد اجراشده است.
 ۱۴۰۰ قم  برنامه  درصدی   ۲۸ کاستی های  وی 
برنامه  کاستی های  گفت:  و  قرارداد  موردبررسی  را 
برای  و  گنجانده شده  قم ۱۴۰۴  برنامه  در  گذشته 
برنامه ۱۴۰۴ تدوین مجدد انجام شده است و این 
 9۴ سال  از  که   ۱۴۰۰ قم  برنامه  برخلاف  برنامه 
آغازشده و سخت افزاری بود، بیشتر نرم افزاری است.

شهردار قم خلاصه ای از برنامه های قم ۱۴۰۰ را 
بیان کرد و افزود: در برنامه قم ۱۴۰۰ بیشتر به توسعه 
شهری،  معابر  توسعه  شهر،  نظافت  سبز،  فضای 
ترافیک  ساماندهی  و  حمل ونقل  شهر،  زیباسازی 

پرداخته شده و دستاوردهایی از قبیل سرانه فضای 
سبز ۲۰.7 درصد داشته است.

کاشت بیش از 90 درصد درختکاری بوستان 
1000 هکتاری 

وی ادامه داد: امروز جایگاه شهر قم ازنظر توسعه 
فضای سبز بعد از اصفهان و شیراز در جایگاه سوم 
قرار داشته و امتیاز آن آبیاری فضای سبز با پساب و 
آب خاکستری شهر است و طبق برنامه قم ۱۴۰۴ 
نفر  ازای هر  به  متر  به عدد ۲۶  سرانه فضای سبز 
خواهد رسید و با توجه به اینکه فضای سبز نیاز به 
تغییر  از گذشت چند سال  شاهد  بعد  دارد  زمان 
چهره شهر خواهیم بود. سقائیان نژاد تصریح کرد: 
حوزه  در  بزرگی  اتفاق  هکتاری  هزار  پارک  ساخت 
فضای سبز در شهر قم بوده و تا امروز بیش از 9۰ 
از  درصد  و ۴۲  شده  کاشته  آن  درختکاری  درصد 

زیرساخت های آن نیز اجراشده است.
قم ۱۴۰۰  برنامه  ناتمام  پروژه های  به  وی سپس 
اشاره کرد و گفت: ۱۶ پروژه  ناتمام برنامه گذشته به 
برنامه قم ۱۴۰۴ سوق داده شده و با برنامه ریزی های 
به  قطعاً  آن  از  ۱۴پروژه  سال  پایان  تا  انجام شده 

بهره برداری خواهد رسید.
شهردار قم نام چند پروژه شاخص را نام برد و افزود: 

پروژه پیاده راه ارم، تونل غدیر و بخشی از پروژه عمار 
نماز،  میدان  ممتاز،  کوچه  و  معلم  میدان  تا  یاسر 
تقاطع فردوسی، پروژه جمهوری در منطقه دو، اتمام 
سوله های  سال،  از ۵۰  بعد  برقعی  شهید  خیابان 
ورزشی  کاربری های  با   ۵ و   ۴ و  مناطق۳  ورزشی 
فرهنگی و سالن اجتماعات، اتمام پروژه بوستان هزار 
هکتاری، شهربازی 7۲ تن تعدادی از این پروژه ها 

هستند.

شهردار قم :

۱۴ پروژه مهم شهری تا پایان سال به بهره برداری می رسد

مدیرحوزه های علمیه  گفت :برخی مدیران نیز هم دارای یک نگاه بلند و اندیشه 
راهبردی هستند و هم اینکه در مقام عمل نیز طرح های مهم خود را عملیاتی می 

کنند که خب شما در سمت استاندار قم این گونه بودید.
دکتر بهرام سرمست با حضور در دفتر مدیر حوزه های علمیه در قم ضمن دیدار 
و گفت و گو با آیت الله اعرافی  گزارشی از فعالیت های صورت گرفته در استانداری 

قم ارائه کرد.
آیت الله اعرافی در این دیدار ضمن ابراز خرسندی از فعالیت های صورت گرفته 
در این مدت سه سال در استانداری قم در سخنانی خطاب به دکتر سرمست گفت: 
نزدیک به سه سال شما در سمت استاندار قم مشغول به فعالیت بودید و این دوره به 
عنوان یک نگین زیبا در طول خدمت شما خواهد بود و من هم به عنوان یک طلبه و 

هم به عنوان حوزه از زحمات شما تقدیر و تشکر می کنم.
وی افزود: در مقوله مدیریت برخی مدیران فاقد یک نگاه بلندمدت و راهبردی 
هستند و برخی نیز این نگاه بلند و اندیشه راهبردی را دارند، اما در میدان عمل 
این اندیشه به ثمر نمی نشیند و برخی مدیران نیز هم دارای یک نگاه بلند و اندیشه 
راهبردی هستند و هم اینکه در مقام عمل نیز طرح های مهم خود را عملیاتی می 

کنند که خب شما در سمت استاندار قم این گونه بودید.
مدیرحوزه های علمیه در ادامه با اشاره به اینکه هرچقدر برای یک مومن کارها 
دشوارتر باشد از پاداش بیشتری نیز برخوردار خواهد بود گفت: اخلاص، ایثار و عشق 

به کار که باید در هر مدیری باشد در شما بود و با توجه به دشواری کارها و حوادث 
گوناگونی چون سیل، کرونا و برخی دیگر از حوادث اجتماعی  اما شما به کارها و 
فعالیت های خود ادامه دادید و ان شاءالله پیش خدای متعال نیز مأجور خواهید بود.
امام جمعه قم با اشاره به شناخت سردار شاهچراغی استاندار جدید قم از مسائل 
استان ابراز امیدواری کرد که وی بتواند به خوبی در خدمت استان قم و مردم شریف 

آن باشد.

آیت الله اعرافی دردیدار استاندار سابق قم :

شما درعمل مدیری با نگاه بلندمدت و راهبردی بودید

رئیس پلیس فتا استان قم  گفت: برخی از افراد 
سودجو و کلاهبردار با درج آگهی های دروغین فروش 
اجناس نو و دست دوم در سایت های خرید و فروش 
در فضای مجازی اقدام به کلاهبرداری از شهروندان 

می کنند 
سرهنگ "علی موالی" با اشاره به اینکه سایت های 
خرید و فروش "دیوار و شیپور " محل کلاهبرداری 
داشت:  اظهار  است،  شده  سودجو  افراد  از  برخی 
شهروندان قبل از واریز هرگونه وجه و یا بیعانه حتماً 
کالا را رویت کنند و مطمئن شوند که کالای خریداری 

شده وجود دارد و برای آنها ارسال خواهد شد.
وی افزود: این افراد با ایجاد انگیزه در خریداران، 

اجناس و کالاهایی با قیمت های پایین تر ازعرف بازار 
ارائه کرده و با وسوسه و جلب اعتماد مشتریان از آنان 
مبالغی را تحت عنوان بیعانه از طریق واریز به شماره 
کارت دریافت می کنند و پس از اخذ مبلغ، پاسخگوی 

تلفن همراه خود نیستند.
سرهنگ موالی با اشاره به طمع و فرصت طلبی 
بیش از حد برخی افراد برای خرید کالا و اجناس 
ارزان قیمت، ادامه داد: کاربران و شهروندان هنگام 
مراجعه به سایت دیوار و سایت های مشابه به راحتی 
به تبلیغات فریبانه اعتماد نکرده و تحت هیچ شرایطی 
بیعانه پرداخت نکنید و معامله را حتماً حضوری انجام 
داده زیرا ممکن است کالای خریداری شده دزدی 

باشد که عواقب خاص خود را در پی خواهد داشت.
وی به هموطنان بیان داشت: برخی از افراد سودجو 
و کلاهبردار با درج آگهی های دروغین فروش اجناس 
نو و دست دوم در سایت های خرید و فروش در فضای 
مجازی اقدام به کلاهبرداری از شهروندان می کنند.

رئیس پلیس فتا استان در پایان خاطرنشان کرد: 
و  افرادی، خوش برخورد  اکثر کلاهبرداران معمولًا 
چرب زبان هستند تا بتوانند با ترفندهای مختلف 
است  لازم  بنابراین  بیندازند  دام  به  را  خود  طعمه 
و  ظواهر  به  صرفاً  معاملات،  انجام  در  هموطنان 
ادعاهای آنان اکتفا نکنند و در صورت مواجه با موارد 

مشکوک ، آن را از طریق ۱۱۰ اعلام کنند.

رئیس پلیس فتا استان قم  :

مراقب کلاهبرداران سایت دیوار و شیپور باشید 

رئیس پلیس راه استان  قم گفت: با توجه به اینکه شاهد آغاز بارندگی های فصل 
پاییز در سطح معابر شهری و محورهای برون شهری هستیم، به رانندگان عزیز 

وسایل نقلیه توصیه می شود رانندگی درآب و هوای بارانی را جدی بگیرند 
سرهنگ "مختار پناهی" اظهار داشت: در هوای بارانی، معابر لغزنده است به 

توصیه های پلیس راه استان توجه کنید و سرعت مطمئنه را فراموش نکنید.
وی ادامه داد : هنگام بارندگی دقت بیشتری به خرج دهید و مواظب باشید 

مناظر زیبا، هوای خوش و بوی نم باران حواستان را از رانندگی پرت نکند.
سرهنگ پناهی بیان داشت: از سالم بودن برف پاک کن های خودرو مطمئن 

باشید و بسته به شدت باران، سرعت برف پاک کن را تنظیم کنید.
رئیس پلیس راه استان اعلام کرد: اگر هنگام بارش باران مجبور به گرفتن 
ترمز شدیدی شدید، چند بار به طور پیایی پا را روی ترمز فشار دهید، با این کار 

از لیز خوردن ماشین جلوگیری خواهید کرد، البته رانندگان ماشین هایی که به 
ترمز ABS مجهزند، خیالشان از این بابت راحت تر است زیرا این ترمزها برای لیز 

نخوردن در چنین شرایطی طراحی شده اند.
سرهنگ پناهی اضافه کرد: رانندگان حتماً سرعت مجاز و مطمئنه را رعایت کنند 
و در نظر داشته باشند با توجه به کاهش میدان دید راننده، رانندگی در این آب و 
هوا نیازمند دقت بیشتری است.  وی توصیه کرد: در جاده های بارانی از سبقت 
گرفتن بپرهیزید، چرخاندن فرمان به مقدار زیاد، ضربه ای به عقب خودرو می زند 

که موجب سر خوردن آن می شود و خودرو در جهت عکس حرکت برمی گردد.
رئیس پلیس راه استان هشدار داد: منبع آب شیشه شوی خودرو را به طور مرتب 
کنترل کنید، در یک جاده گل آلود، حتی پس از باران، ماشین های جلویی آن را 

گلی خواهند کرد.

رئیس پلیس راه استان قم :

رانندگی در آب و هوای بارانی را جدی بگیرید 

اخبار

پنج عضو هیات علمی دانشگاه قم در بین ۲ درصد 
پژوهشگران برتر جهان درسال ۲۰۲۱ قرار گرفتند. 

بر اساس پژوهشی که توسط پژوهشگران  دانشگاه 
شده  انجام  اسکوپوس  داده های  روی  بر  استنفورد 
سال  در  جهان  برتر  پژوهشگران  فهرست %۲  است، 
۲۰۲۱  اعلام شده است، که بر این اساس پنج عضو 
هیات علمی دانشگاه قم در  فهرست پژوهشگران  برتر 

جهان قرار گرفته اند. 
اسکوپوس  استنادی  داده های  از  که  پژوهش  این 
حوزه   ۵ در  را  دانشمندان  است،  کرده  استفاده 
موضوعی اصلی، ۲۲ حوزه موضوعی فرعی و ۱7۶ 

رشته طبقه بندی نموده است؛ شرط ورود پژوهشگران 
به فرآیند رتبه بندی انتشار حداقل ۵ مقاله بوده است. 

در مجموع تقریباً ۸ میلیون پژوهشگر مورد بررسی 
و ارزیابی قرار گرفته اند. در این پژوهش یک شاخص 
ترکیبی )Composite Score( پیشنهاد و با دو رویکرد 
مختلف بر مبنای استنادات به مقالات و شاخص هرش 

هر پژوهشگر محاسبه و اعلام شده است. 
در  پژوهشگر، حوزه موضوعی  حوزه موضوعی هر 
دسته بندی Science-Metrix است که پژوهشگر در 

آن بالاترین جایگاه را دارد.
نتایج این پژوهش در مجله Plos Biology در مقاله ای 

 data-update for “Updated ۲۰۲۱ August با عنوان
 science-wide author databases of standardized

citation indicators   منتشر شده است.
اسامی پژوهشگران ۲ درصد برتر دانشگاه قم به شرح 

زیر است:
فنی- )دانشکده  میرزایی  مصطفی  دکتر   .۱

مهندسی(
۲. دکتر طاهر رجایی )دانشکده فنی –مهندسی(

۳. دکتر اکبر طیبی )دانشکده علوم پایه(
۴. دکتر محمود نصرالله زاده )دانشکده علوم پایه(

۵. دکتر علی احسانی )دانشکده علوم پایه(

بر اساس پژوهشی که توسط پژوهشگران  دانشگاه استنفورد ؛

پنج عضو هیات علمی دانشگاه قم در میان پژوهشگران برتر جهان

اداره کل هواشناسی قم دراطلاعیه ای اعلام کرد: براساس گزارش سامانه پایش 
در ایستگاه شکوهیه قم، بارش ثبت شده از ۶۰ میلی متر عبور کرد.

گرفت،  قرار  ایمان  اختیار  در  شنبه  روز  آن  از  نسخه ای  که  اطلاعیه  این  در 
آمده است: از پنجشنبه سیزدهم آبان ماه تا ساعت ۲۴ روز جمعه چهاردهم آبان ماه،  
میزان بارش ها در سطح ایستگاه های قم)شکوهیه( ،  کوه سفید، جعفریه، قنوات، 
سلفچگان، و دستجرد به ترتیب ۶۰.۲، ۳۲، ۲۸.۶، ۲۸.۵، ۱۰.۴ و ۱۰.۶ میلی متر 
به ثبت رسیده، گفتنی است بارش ها در مناطق مرتفع بیشتر به صورت برف 
بوده است. اطلاعیه حاکیست که با تداوم بارش باران در روز شنبه، میزان بارش 

درایستگاه شکوهیه قم از ۶۰ میلی متر فراتر رفته است.
دربخش دیگری از این اطلاعیه پیرامون پیش بینی کوتاه مدت وضعیت جوی 
استان  آمده است: بر اساس تحلیل نقشه های پیش بینی و پیش یابی هواشناسی 

روز شنبه  آسمان ابری همراه با بارش باران خواهد بود.
اطلاعیه حاکیست:  از صبح  روز یکشنبه با عبور سامانه بارشی از استان، قطع 
بارش و کاهش ابر رخ خواهد داد و بیشینه دما افزایش و کمینه دما کاهش یافته، 

بنابراین شاهد روزهای گرمتر و شب های سردتر خواهیم بود.
اداره کل هواشناسی قم چند روز قبل با اعلام هشدار سطح نارنجی بارش باران و 
سیلاب درقم، تاکید کرد بود که فعالیت سامانه بارشی در این استان  از روز پنجشنبه 

۱۳ آبان ماه آغاز شده و تا شانزدهم آبان ماه ادامه پیدا خواهد کرد.
در استان قم ۱۳ ایستگاه هواشناسی شامل ۱۱ ایستگاه سینوپتیک خودکار و ۲ 
ایستگاه جاده ای، ۵۲ ایستگاه باران سنج خودکار، ۳۵ ایستگاه باران سنج سنتی و 
هشت ایستگاه سطح سنج که وضعیت سطح و دبی رودخانه ها را اندازه می گیرد، 

فعال است.

اداره کل هواشناسی استان قم:

 بارش باران در قم از ۶0 میلی متر عبور کرد 
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10 پیشنهاد برای بالا بردن سطح انرژی در روزهای پاییزی؛ خطرات فصل پاییز برای بدن انسان!

دانشمندان می گویند به دلیل تغییرات رخ داده در فصل پاییز، بدن انسان 
مستعد بروز برخی مشکلات است.

هم اینک در فصل پاییز، پادشاه فصول قرار داریم. در این فصل روز ها کوتاه تر و 
شب ها طولانی تر می شود. درختان و برخی جانوران خود را برای خواب زمستانی 
آماده می کنند. با این حال، کمتر کسی می داند که این فصل بر انسان ها نیز تاثیر 

دارد.
در این مطلب به رایج ترین تغییراتی که پاییز می تواند بر انسان بگذارد، می پردازیم:

1- افسردگی پاییزی:
اختلال عاطفی فصلی )SAD( که به افسردگی فصلی نیز مشهور است یکی از 

رایج ترین بیماری های روانی است که در فصل پاییز افراد را درگیر می کند.
این موضوع می تواند دلایل متعددی داشته باشد. دانشمندان می گویند همزمان 
با تغییر فصل، شاهد تغییرات در ترشح چندین هورمون و انتقال دهنده عصبی 
هستیم. یکی از این هورمون ها کورتیزول است که ترشح آن ارتباط مستقیمی با 

چرخه خواب و تغییرات طول روز دارد.
2- بهبود یادگیری:

بسیاری از مردم می دانند که چگونه تب بهاری می تواند باعث بروز مشکلات 
در محیط کار شود. با این حال، فصل پاییز می تواند به بهبود یادگیری و پیشرفت 
نشان  آمریکا  هاروارد  دانشگاه  دانشمندان  تحقیقات  کند.  شغلی شما کمک 
می دهد فصل پاییز میزان بهره وری دانش آموزان در مدرسه را افزایش می دهد و 

میزان حواس پرتی در محیط کار کاهش می یابد.
۳- مستعد افزایش وزن:

با کوتاه تر شدن طول روز سطح سروتونین خون کاهش می یابد و از این رو فرد 
برای افزایش سروتونین به مصرف بیشتر کربوهیدرات اقدام می کند. از آنجا که این 
افزایش اشتها برای مصرف مواد غذایی به ویژه کربوهیدرات با سرمای هوا و کاهش 
طول روز که منجر به کم شدن فعالیت های خارج از خانه می شود، فرد را مستعد 

ابتلا به چاقی و اضافه وزن می کند.
4- کاهش فعالیت های اجتماعی:

همانطور که در مورد پیشین ذکر شد، سرمای هوا و کاهش طول روز که در فصل 
پاییز رخ می دهد باعث کاهش فعالیت های اجتماعی افراد می شود و مردم ترجیح 
می دهند به جای یک پیکنیک، در خانه بمانند. یک بررسی روی بیش از ۲۲ هزار 
تلفن همراه نشان داده است مردم زمانی که هوا سرد می شود تماس های تلفنی 

بیشتر و طولانی تری برقرار می کنند.
از دیگر تاثیرات فصل پاییز بر انسان می توان به موارد ذیل اشاره کرد:

۱- افزایش احتمال سرفه و عطسه
۲- کاهش خطر پذیری

۳- بروز مشکلات تنفسی به دلیل وارونگی دما

مطالعه ای نشان داد میزان سالم بودن انتخاب های غذایی ما با گذشت هر یک 
ساعت از روز، ۱.7 درصد افت می کند. بنابراین بیشتر افراد، هوشمندانه ترین 
و سالم ترین انتخاب های غذایی خود را صبح ها دارند و همینطور که زمان پیش 
می رود از سالم بودن انتخاب های غذایی ما کم می شود. بنابراین برای خیلی از 

افراد شام، سالم ترین وعده غذایی روز نیست!
شام، آخرین وعده غذایی روز است و چیزی است که معمولا افراد از آن صرفنظر 
نمی کنند. چشم پوشی کردن از صبحانه یا ناهار بیشتر اتفاق می افتد تا اجتناب از 
خوردن شام! زمان خوردن شام بین افراد بسیار متنوع است. عده ای دوست دارند 
حدود ساعت ۶ عصر شام خود را بخورند و عده ای دیگر هم ترجیح می دهند حدود 

9 شب شام صرف کنند.
و اما یک واقعیت جالب؛ مطالعه ای نشان داد میزان سالم بودن انتخاب های 
غذایی ما با گذشت هر یک ساعت از روز، ۱.7 درصد افت می کند. بنابراین بیشتر 
افراد، هوشمندانه ترین و سالم ترین انتخاب های غذایی خود را صبح ها دارند و 
همینطور که زمان پیش می رود از سالم بودن انتخاب های غذایی ما کم می شود. 

بنابراین برای خیلی از افراد شام، سالم ترین وعده غذایی روز نیست.
در ادامه نگاهی می اندازیم به عادت های مربوط به شام که می توانند به سلامتی 

شما آسیب بزنند و منجر به افزایش وزنتان شوند.
عادت اشتباه شماره یک: زیاد غذای رستورانی می خورید

بعد از یک روز کاری شاید وسوسه شوید از بیرون شام بگیرید و با خود به خانه 
ببرید؛ اما نباید به این کار عادت کنید. سهمیه غذای رستورانی برای یک نفر نه تنها 
زیاد است بلکه روغن هایی که رستوران ها از آن ها استفاده می کنند معمولا روغن 

سویا یا روغن ذرت هستند که چندان سالم نمی باشند.
رستوران ها علاوه بر اینکه از روغن های ناسالم برای پخت غذا استفاده می کنند، 

نمک زیادی هم به غذا می زنند و کالری های غیرضروری به غذا می دهند، آن هم 
غذایی که از مواد اولیه با کیفیت پایین تهیه شده است. بسیاری از رستوران ها 
از مواد با کیفیت پایین استفاده می کنند زیرا هم کم هزینه تر است و هم با آن ها 
همچنان می توان غذایی تهیه کرد که به اندازه کافی خوب به نظر می رسد. به هر 
حال وقتی غذای رستورانی می خورید، واقعا نمی دانید چه موادی وارد بدنتان 

می کنید.
فراموش نکنید که پشت درهای دوسویه رستوران ها که به آشپزخانه منتهی 
می شود چیزهای زیادی وجود دارد که شما نمی دانید. پس بهتر است با مواد سالم 
و ساده و طبیعی خودتان در خانه غذا درست کنید، آگاهانه غذا بخورید و به فکر 

سلامتی تان باشید.
عادت اشتباه شماره 2: مثل پادشاهان شام می خورید

آیا مایلید پیش از خواب غذای حجیمی بخورید؟ واقعیت این است که شما 
در ساعات اولیه روز فعال ترید و حساسیت تان به انسولین نیز در این زمان بیشتر 
است. بنابراین بدنتان جوری تنظیم شده که غذای حجیم تر و سنگین تر را در 
این ساعت ها بهتر تحمل کند؛ اما در ساعات عصر بدنتان کم کم وارد فاز خواب 
می شود، حساسیت به انسولین کاهش می  یابد و بدن سخت تر می تواند چربی و 
کالری بسوزاند. بهترین کار این است که با سپری شدن ساعات روز، دریافت کالری 
خود را کاهش دهید. صبحانه باید بزرگ ترین وعده غذایی روزتان باشد. اینکه 
می گویند مثل پادشاهان صبحانه بخور و مثل فقرا شام، به همین نکته مهم اشاره 
دارد. در ساعت هایی که بیشترین فعالیت ها را دارید و حساسیت بدنتان به انسولین 

بیشتر است، بیشتر بخورید.
عادت اشتباه شماره ۳: برای شام کربوهیدرات زیاد می خورید

افزایش  باعث  و قند  کربوهیدرات ها خصوصا کربوهیدرات های تصفیه شده 

ناگهانی انسولین می شوند و این چیزی نیست که مطلوبتان باشد زیرا انسولین 
چه  شام  خوردن  از  بعد  افراد  بیشتر  است.  چربی  ذخیره کننده  هورمون  یک 
می کنند؟ روی مبل لم می دهند یا فورا به رختخواب می روند! وقتی که فعالیتی 
ندارید انسولین مدت زمان طولانی تری بالا می ماند و بدن راحت تر می تواند چربی 
انباشته کند. ضمنا، سطح بالای انسولین و پایین بودن حساسیت به انسولین 
منجر به افزایش احتمال دیگر مشکلات سلامتی می شوند، مانند دیابت نوع دوم و 

بیماری های قلبی و عروقی.
کنید  سعی  و  بخورید  کربوهیدرات  کمتر  شام  وعده  ی  در  چیست؟  حل  راه 
بیشتر فیبر و پروتئین بخورید. بعد از شام ده دقیقه راه بروید یا کمی فعالیت کنید. 
مطالعات نشان می دهند ۱۰ دقیقه پیاده روی بعد از غذا، بهتر از پیاده روی در 
ساعات دیگر روز می تواند به کنترل قند خون کمک کند، حتی اگر در ساعات دیگر 

روز ۳۰ دقیقه فعالیت بدنی کنید.
عادت اشتباه شماره 4: دیر شام می خورید

زودتر شام خوردن به نفع وزن و سلامتی تان است. طبق یک سری از تحقیقات، 
ریتم،  این  کند.  مختل  را  بدن  بیولوژیک  ساعت  می تواند  خوردن  شام  دیر 
کنترل کننده ی ترشح هورمون  هایی است که بر اشتها، متابولیسم و حتی سیستم 
ایمنی اثر می گذارند. ساعت شبانه روزی بدن شما جوری تنظیم شده که غذا را 
طی ساعت های روشن روز و زمان هایی که بیشترین فعالیت را دارید پردازش کند، 

نه در ساعات پایانی روز.
برخی پژوهش ها نشان می دهند دیر شام خوردن، وضعیت قند خون را بدتر 
می کند و التهاب را افزایش می دهد. این فاکتورها ممکن است منجر به افزایش 
وزن و بیماری ها نیز بشوند. البته این موضوع همچنان مورد بحث است زیرا هستند 
کارشناسانی که عقیده دارند زمان خوردن شام، مولفه ی مهمی در افزایش وزن 

نیست.
چیزی که می خورید، چه اندازه می  خورید و چقدر طی روز فعالیت بدنی دارید، 
از هر جهت مهم است. بنابراین بهترین کار این است که بزرگ ترین وعده غذایی 
خود را در ساعات اولیه روز بخورید و شام را سبُک میل کنید. ترکیباتی که می خورید 
نیز اهمیت دارند. برای شام کمی کربوهیدرات بخورید و در عوض پروتئین و فیبر 

بیشتری در بشقابتان بگذارید.
عادت اشتباه شماره ۵: موقع شام خوردن به کار دیگری هم مشغول هستید

شاید وسوسه شوید حین شام خوردن، کارهای نیمه کاره تان را هم انجام دهید؛ 
اما باید در برابر این فکر مقاومت کنید. وقتی غذا خوردن با تمرکز نباشد، بیشتر 
خواهید خورد. تحقیقات نشان می دهد آگاهانه غذا خوردن کمک می کند با غذای 
کمتر سیر و راضی شوید. تمرین آگاهانه غذا خوردن کمکتان می  کند از غذایی که 
می خورید بیشتر لذت ببرید، استرستان کمتر شود و کنترل بیشتری روی وزنتان 

داشته باشید.
ذهن آگاهی حین غذا خوردن یعنی روی فرایند خوردنتان تمرکز کنید، نه اینکه 
حواستان به کارهای دیگر باشد. برای با ذهن آگاهی غذا خوردن می توانید روی 
عطر و طعم و مزه و بافت غذایی که می خورید متمرکز شوید و این عکس اتفاقی 
آنقدر  افراد  از  است که وقتی بدون توجه غذا می خورید روی می د هد. بعضی 
مشغول کارهای دیگر می شوند که حتی متوجه نمی شوند سیر شده اند و همچنان 

ادامه می دهند. پس لطفا باعجله و بی دقت غذا نخورید.
کلام پایانی

از عادت های ناسالمی که گفتیم دوری کنید و با بررسی وضعیت شام خوردنتان 
سعی کنید اشتباهات را اصلاح نمایید. پاداش شما، سلامتی و وزن سالم تر  خواهد 

بود و ضمنا از شامتان هم بیشتر لذت خواهید برد!

عادت های مربوط به شام که باعث اضافه وزن و آسیب به متابولیسم می شوند؛

نکات بهداشتی کرونایی؛اشتباهاتی که در وعده ی شام مرتکب می شوید

لزوم تهویه هوا و باز کردن 
پنجره ها در مدارس

رئیس گروه سلامت نوجوانان، جوانان و مدارس دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی گفت :بهداشتیاران نقش به سزایی در پیشگیری از شیوع بیماری در زمان 
بازگشایی مدارس دارند، از همین رو باید به برخی نکات بهداشتی به منظور حفظ 

سلامت دانش آموزان و سایر کارکنان توجه کنند.
خانم فاطمه، ولی نژاد با اشاره به مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا مبنی بر 
بازگشایی مدارس در نیمه آبان و به بهانه روز ملی بهداشتیاران و سفیران سلامت 
مدارس، وظایف این گروه را بسیار مهم خواند و گفت: بهداشتیاران در مدارس 
مسئول توجه، توصیه و نظارت بر رعایت شیوه نامه های بهداشتی هستند که این 

وظیفه در دوران همه گیری ویروس کووید ۱9 نقش بسزایی پیدا می کند.
کرد:  اضافه  کرونا،  بیماری  کنترل  و  پیشگیری  کلی  اصول  خصوص  در  وی 
واکسیناسیون همگانی، شستشوی مرتب و صحیح دست ها، رعایت فاصله فیزیکی 
مناسب، استفاده از ماسک و رعایت بهداشت تنفسی و تهویه مناسب از مواردی 

است که برای بازگشایی مدارس باید به آن ها توجه کرد.
ولی نژاد افزود: دانش آموزان برای انتخاب محل نشستن خود در کلاس ها باید 
اصول فاصله فیزیکی را مدنظر قرار دهند و با سایر همکلاسی های خود در تمام 
جهات یک متر و نیم فاصله داشته باشند. همچنین از هرگونه تجمع در داخل 

مدرسه، حیاط، کارگاه، نمازخانه، کتابخانه و آزمایشگاه باید خودداری شود.
به گفته رئیس گروه سلامت نوجوانان، جوانان و مدارس دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی، انجام فعالیت های ورزشی و فرهنگی به صورت انفرادی یا حداکثر 

۱۵ نفره با رعایت فاصله گذاری در محیط های باز بلامانع است.
وی در خصوص استفاده از سرویس مدارس نیز تصریح کرد: دانش آموزانی که با 
سرویس به مدرسه می روند، با حضور افراد مبتلا یا مشکوک به ابتلاء در سرویس، 
از سوار شدن خودداری کنند. همچنین باید از واکسینه شدن راننده سرویس 

اطمینان حاصل کرده و حداقل تعداد افراد سوار شوند.
ولی نژاد با اشاره به لزوم رعایت بهداشت فردی زمان حضور در مدارس، تصریح 
کرد: دانش آموزان حتماً باید ماسک بزنند، از دست دادن، روبوسی و بغل کردن 
یکدیگر پرهیز کنند، وسایل خود را با سایر همکلاسی ها تبادل نکنند، به طور مرتب 
و صحیح دست های خود را با آب و صابون بشویند و محلول ضدعفونی کننده با 

خود به همراه داشته باشند.
رئیس گروه سلامت نوجوانان، جوانان و مدارس دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی از تعطیلی بوفه مدارس در زمان همه گیری بیماری کرونا خبر داد و افزود: 
توصیه می شود دانش آموزان از منزل با خود خوراکی ببرند، از دست به دست کردن 
مواد غذایی با همکلاسی های خود خودداری کنند، در طول روز حتماً آب بنوشند 

و محصولات فله ای و باز از دست فروشان نخرند.
وی با بیان اهمیت وجود تهویه هوای مناسب در تمام قسمت های مدرسه، اظهار 
کرد: پنجره تمامی قسمت های مدرسه باید باز باشد تا هوا جریان پیدا کند. دانش 
آموزان و سایر کارکنان نباید در اتاق های بدون تهویه قرار گیرند. در زمان سرما و 
استفاده از وسایل گرمایشی نیز باید هر یک ساعت یک بار هوای کلاس ها تهویه 
و پنجره ها به مدت ۱۰ دقیقه باز شود؛ بنابراین دانش آموزان باید لباس مناسب به 

همراه داشته باشند.
خانم، ولی نژاد تصریح کرد: در صورتی که هر یک از علائم بروز بیماری تنفسی 
و کرونا در دانش آموزان دیده شد، باید به اطلاع مسئولین رسانده و از حضور در 
مدرسه اجتناب شود و در صورت تأیید ابتلاء به کرونا، پس از بهبود برای بازگشت به 

مدرسه لازم است ارزیابی ها توسط پزشک معتمد صورت گیرد.

متخصص چشم پزشکی :

چگونه خستگی »چشم« را رفع کنیم؟
متخصص چشم پزشکی گفت:در فواصل استفاده از ابزار الکترونیکی بهتر است 
به چشم ها استراحت داده شود و با پلک زدن های ارادی و نگاه کردن به فواصل دور 

از خستگی چشم ها کاست.
یاسمن هادی،فلوشیپ قرنیه در گفت وگویی درباره »خشکی چشم ناشی از 
آنلاین شدن کلاس های آموزشی«، گفت:از شروع پاندمی ویروس کرونا  بسیاری 
از دولت ها تصمیم گرفتند که برای حفظ فاصله اجتماعی و پیشگیری از گسترش 

بیماری مراکز آموزشی شامل مدارس و دانشگاه ها را تعطیل کنند.
وی ادامه داد: برای پایدار ماندن امر آموزش به سمت برگزار کردن کلاس های 
مجازی رفتند. بنابراین چندین ماه است که دانشجویان و دانش آموزان از کلاس 
های آنلاین بهره می برند و هنوز مشخص نیست که که مدارس و دانشگاه ها چه 

زمانی به صورت کامل حضوری بازگردند.
این متخصص چشم گفت:تغییراتی که در امر آموزش به سمت مجازی شدن 
ایجاد شد منجر شد که کودکان، نوجوانان و جوانان ساعات متفاوتی از روز را به 
صورت مداوم به استفاده از ابزار الکترونیک شامل کامپیوتر، تبلت و گوشی همراه 
بپردازند. هادی افزود: همین امر موجب شده است که در سراسر دنیا نگرانی 

درمورد عوارض مختلف استفاده  طولانی از این ابزار الکترونیکی افزایش یابد.
وی ابراز داشت:یکی از شایعترین مشکلات چشمی که به علت استفاده از ابزار 
الکترونیک ایجاد می شود، خستگی و خشکی چشم ناشی ابزار دیجیتال است.
علایم شایع شامل خشکی چشم، خارش، احساس جسم خارجی، اشک ریزش، 

تاری موقت دید و سردرد است.
این متخصص چشم متذکر شد: مطالعات مختلف در مناطق مختلف جهان 
آنلاین  از کلاس های  و دانشجویانی که  بین دانش آموزان  را  این مشکل  شیوع 
استفاده می کنند از ۲۵ درصد تا 9۳ درصد متغیر گزارش کرده اند و نشان داده اند 
که شیوع خشکی چشم در نوجوانانی که از گوشی هوشمند استفاده می کنند و 

خصوصا در  استفاده بیشتر از دو ساعت در شبانه روز، بیشتر است.
هادی اضافه کرد: همچنین در دوره پاندمی کرونا محدودیت هایی در زمینه  
فعالیت های خارج از منزل کودکان و نوجوانان به وجود آمد که خود منجر می شود 
ساعات بیشتری را به بازی های کامپیوتری یا تلویزیون و ابزار الکترونیک، ختی 
خارج از ساعات درسی اختصاص دهند. وی تصریح کرد: مطالعات نشان دادند 
استفاده  بیشتر از یک ساعت در شبانه روز از بازی های کامپیوتری روی گوشی های 
هوشمند یک فاکتور خطر مهم برای ایجاد خشکی چشم است. این متخصص 
چشم خاطرنشان کرد: بنابراین اهمیت دارد که والدین و معلمین از این خطرات آگاه 
باشند و در مورد طول مدت استفاده کودکان و نوجوانان از این وسایل، فاصله ای که 
از صفحه  نمایشگر دارند و نوع فعالیت های روزانه  آنها دقت بیشتری داشته باشند .
هادی افزود: مهمترین پیشنهادی که برای جلوگیری از عوارض چشمی ناشی 
از ابزار الکترونیکی وجود دارد، کاهش ساعات استفاده از این ابزار است. حداقل 
گوشی  از  درسی  غیر  استفاده  ساعات  کردن  کم  داد  انجام  می شود  که  کاری 

هوشمند و کامپیوتر و افزایش فعالیت های فیزیکی و خارج از منزل است.
وی یادآور شد:در فواصل استفاده از ابزار الکترونیکی بهتر است به چشم ها 
استراحت داده شود و با پلک زدن های ارادی و نگاه کردن به فواصل دور از خستگی 
چشم ها کاست. همچنین توصیه می شود که هنگام نگاه کردن به صفحه  نمایشگر 

مرتب به صورت ارادی پلک زده شود تا پرده  اشکی خشک نشود.
این متخصص چشم بیان داشت:استفاده از قطره های اشک مصنوعی بدون 
نگهدارنده که بدون نسخه پزشک قابل تهیه هستند توصیه می شود. در صورتی که 
با وجود رعایت این نکات علایم برطرف نشود و یا در صورت بروز قرمزی و التهاب 

چشم ها معاینه توسط چشم پزشک باید در نظر گرفته شود.
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در گفت و گو با معاون اداره کل محیط زیست استان قم بررسی شد؛

چگونه می توان قم را از آلاینده های 
محیط زیستی رها کرد؟

معاون اداره کل محیط زیست استان قم، بااشاره به انتشار و اشاعه کلیپ های 
عوامل  و  منابع  شرح  به  مجازی،  فضای  در  قم  استان  هوای  شدید  آلودگی 
آلاینده های  کاهش  جهت  قانونی  موجود  مشی های  خط  و  آلوده کننده 

زیست محیطی استان پرداخت. 
دکتر سیداحمدی شفیعی اظهارداشت : آلودگی هوا دارای دو تقسیم بندی کلی 
حوزه شهری و صنعتی است، درخصوص آلودگی شهری مواردی که معمولا در 
سطح شهر به ویژه کلان شهرها تاثیرگذار است نیز به دو کلاسه تقسیم می شود، اول 

منشأ گازها و دوم منشأ ذراتی همچون گردوغبار و خاک است.
ناشی  گردها  ریز  و  گردوغبار  کانون های  از  می تواند  ذرات  این  افزود:  وی 
شود که بیشتر به حقابه های زیست محیطی، منابع طبیعی، پوشش گیاهی، 
خشکسالی ها، تغییر کاربری اراضی و آنچه که ممکن است در فاصله نزدیک یا 
دور از شهر در اراضی طبیعی درمورد بیابانی شدن و ایجاد چشمه های کانون های 

گردوغبار معمولا در تابستان اتفاق بیفتد مرتبط است.
مثل  سمی  گازهای  از  ناشی  هوای  آلودگی  درخصوص  اظهارکرد:  شفیعی 
ترکیبات اکسید نیتروژن، اکسید سولفور، گوگرد، اوزون و منوکسید کربن اظهار 
کرد: این ترکیبات سمی معمولا از منابع صنعتی تولید می شود، لذا بطور معمول 
این منابع صنعتی در سطح شهر را خودروها دربر می گیرند و یا حداقل می توان 
گفت سهم مهمی از این منابع به خودروها برمی گردد، از طرفی در شرایط عادی 

نیز کمتر بروز پیدا می کند.
معاون اداره کل محیط زیست استان قم ادامه داد: این وضعیت هوا معمولا در 
شرایطی که وضعیت خاصی همچون وارونگی دمائی در هواشناسی اتفاق می افتد 
و باعث انباشت این هوا در محیط های شهری می شود، قابل مشاهده است و مثال 
بارز آن نیز وضعیت هوای کلان شهرهایی همچون تهران و مشهد است، از طرفی 
خوشبختانه استان قم از نظر آلودگی هوا ناشی از این گازهای سمی و سوخت ها در 
شرایط بهتری قرار دارد که البته همچنان مجالی برای کنترل و جلوگیری از بحران 
آلودگی هوا در این استان نیز وجود دارد. وی بااشاره به آلودگی ناشی از صنایع 
خاطرنشان کرد: این صنایع بعد از دریافت مجوز فعالیت از سازمان محیط زیست 
مشمول اتفاقات مختلفی می شوند و در لایه های مختلفی از نظر آلاینده های 
زیست محیطی و رعایت سلامت انسان ها،حیوانات و محیط زیست مورد بازبینی و 
بررسی قرار می گیرند، لذا در مرحله اول نوع تکنولوژی مورد استفاده این مجموعه 
با هدف کاهش آلایندگی زیست محیطی پایه نظارت می شود که معمولا برخی از 
این تکنولوژی ها در صنایع مورد تأیید واقع نشده و باید از تکنولوژی ها و روش های 

نوین، علمی و فنی تر استفاده کنند.
وی با اشاره به کارخانجات تولید ذغال سنتی و صنعتی تصریح کرد: میزان 
آلایندگی ذغال سنتی و صنعتی ده ها و گاها صدها برابر متفاوت است و طبیعتاً 
با روش های سنتی همچون تصفیه دوم یا بازیافت روغن های کارکرده و یا برخی 

روش های پتروشیمی مجوزی صادر نمی شود.
شفیعی مرحله دوم بررسی صنایع را رعایت فیلترها، دیزاین و روش هایی برشمرد 
که این صنایع معمولا برای کنترل آلودگی هوا استفاده می کنند و اظهار کرد: این 
مرحله نیز لایه های مختلفی دارد، برای مثال برخی صنایع بحث طرح ارزیابی 
زیست محیطی انجام می دهند، به عبارتی یک مشاور محیط زیستی که دارای 
تاییدیه و مجوز است مطالعاتی را انجام و پیشنهاداتی با هدف کاهش آلایندگی ها 

ارائه می دهد.
طرح های  این  شخصه  به  خود  نیز  کوچک تر  صنایع  برخی  افزود:  وی 
زیست محیطی را لحاظ کرده و در کمیته های کارشناسی بررسی و اگر بحث ها 
و نقطه نظرات کارشناسی وجود داشته باشد، روی آن ها صحبت و بعد از تاییدیه 

تئوری برای اجرا رفته و مجوز بهره برداری دریافت می کنند.
معاون اداره کل محیط زیست استان قم مرحله دوم را به بیان دیگر مرحله صدور 
مجوز تلقی کرد که این صنایع باید بعد از دریافت مجوز از واحد مربوطه بعد از 
زوم بندی و جانمایی فعالیت خود را در شهرک صنعتی آغاز کنند، لذا این شهرک ها 
نیز علی رغم همه کنترل ها به دلیل تولید یکسری آلودگی های اولیه و پایه باید 

فاصله مناسبی از سطح شهرها و مناطق مسکونی داشته باشند.
وی در خصوص مرحله سوم نظارت بر صنایع خاطرنشان کرد: این مرحله یک 
بازگشت زمانی به سال ها و دوره های آغاز فعالیت صنعت مربوطه دارد، درواقع 
صنعتی که باوجود رعایت فیلترها و استانداردها بعد از مدتی با فیلتر و روش 
فرسوده و از دور خارج شدن کاتالیست ها مواجه و گرفتار مشکلات فنی، کارگری و 
اجرائی می شود و در مواقعی نیز ممکن است از سیستم های فیلترینگ خود خارج 
شود، لذا طبیعتاً بر این صنایع نیز با پایش و گزارشاتی که دریافت می کنیم نظارتی 
خواهد بود. شفیعی ادامه داد: درمورد برخی صنایع بزرگ تر نیز سیستم نظارتی 
ما بصورت آنلاین و برخط می باشد که بر روی اگزوز و دودکش های این صنایع 
نصب می شود، ازین رو در این مرحله نیز سعی شده با پایش های متناوب صنایع 

در آلاینده را مدیریت می کنیم.
صنایع متخلف باوجود تذکرات همچنان به فعالیت خود ادامه می دهند 

وی درخصوص صنایع متخلفی که باوجود تذکرات و هشدارهای ابلاغ شده، 
همچنان به فعالیت خود ادامه می دهند، اظهار کرد: تقریبا همه صنایعی که 
از  مجوز  داشته باشند،  را  محیط زیست  تهدید  و  آلایندگی  بحث  است  ممکن 
سازمان محیط زیست دریافت می کنند و طبیعتاً نقشه اولیه، جانمایی و استقرار 
سیستم های کاهش آلاینده هوا بر روی آن ها اتفاق می افتد، البته ممکن است 
صنایعی در این بین به صورت غیرقانونی، شبانه و خارج از مجوز فعالیت کنند که 

در اینصورت ما بطور دائم امر پایش را رعایت می کنیم.
یا  و  داشته باشد  فعالیت  غیرقانونی  بطور  که  صنعتی  هر  افزود:   شفیعی 
سیستم های فیلترینگ وی از مدار خارج شود، تحت پایش و گزارش قرار می گیرد 
و ما ضوابط و دستورالعمل های زیست محیطی که به لحاظ قانونی ممکن است 
را اعمال می کنیم. وی درخصوص کلیپ های منتشر شده در فضای مجازی 
تحت موضوع صنایع مولد آلودگی هوا تصریح کرد: اخیرا شاهد پخش و انتشار 
ویدئوهایی در فضای مجازی بودیم که البته این کلیپ ها با محتوایی واحد اما به 
نام مناطق مختلفی همچون سلفچگان و محمودآباد منتشر شده که حاکی از عدم 
اشراف و علم ناکافی منتشرکنندگان از منطقه موجود بوده و صرفا به قصد اشاعه 
اخبار وجود چنین حجم آلودگی دست به این انتشار زدند، در این باره باید گفت که 
ما پایشی بصورت دائم در سطح استان داریم و طبیعتاً هر صنعتی که دچار انحراف 
زیست محیطی از جمله هوا، خاک، پسماند و فاصلاب شود تذکرات لازم ارائه و در 
وهله دوم مالیات تنبیهی اعمال می شود و اگر همچنان مشکل رفع نشد پرونده 

حقوقی برای دادگاه و پلمپ واحد مربوطه تشکیل می شود.
ترکیب آلاینده های طبیعی با صنعتی خطرات بسیاری به همراه دارد

وی بااشاره به دو واحد بازیافت آهن موجود در منطقه سلفچگان و آلودگی شدید 
این صنایع اظهار کرد: علت آلودگی این دو صنعت متفاوت بوده، بطوریکه واحد 
اول به دلیل عدم دریافت مجوز بهره برداری منجر به آلودگی شدید هوای منطقه 

شده بود، لذا اخطاریه های لازم صادر و با حکم قضایی بطور کامل پلمپ شد.
و  برشمرد  شدیدی  مشکلات  و  مناقشه  دارای  را  منطقه  این  دوم  واحد  وی 
خاطرنشان کرد: به احتمال زیاد کلیپ های منتشر شده در فضای مجازی مربوط 
به این واحد آلوده زا بوده، لذا این واحد واحدی بسیار قدیمی بوده اما باید گفت که 
دارای سیستم فیلترینگ زیادی در بین انواع هم صنف های خود از نظر فیزیکی، 
ظاهری و تکنولوژی بوده، لذا این واحد نیز طی چندروز اخیر آلودگی زیادی را 
بطور شبانه ایجاد کرده و حکم پلمپ آن و کوره هایی که وی قادر به کاهش آلودگی 
آن نبود نیز صادر شد که متاسفانه بعد از این امر بقیه دستگاه ها نیز دچار نقص 
فنی شد و واحد مربوطه نیز به دلیل تحریم ها و مشکلات گمرکی قادر به وارد کردن 
دستگاه های جایگزین نشده بود. شفیعی در پایان گفت: واحد فوق الذکر تعهد به 
تصحیح روند فعالیت خود و نصب دستگاه های جایگزین داده و اخطاری مشتمل 
بر صدور حکم قضایی مجدد درصورت عدم نصب فیلترینگ و سیستم های کاهش 
آلاینده مناسب، تغییر نوع مواد اولیه و نصب واحدهای نظارتی آنلاین و برخط 
دریافت کرده است. استان قم به دلیل حضور در معرض بازخوردهای کانونی تولید 
ریزگرد به شکل طبیعی مستعد پذیرش خطرات این جریان های طبیعی است 
ولی قطعا اگر قرار باشد این آلاینده های طبیعی با صنعتی نیز ترکیب شود قطعا 

خطرات بسیاری برای شهروندان خواهد داشت.

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران :

موضوع مهدویت در جشنواره ها 
مغفول مانده است 

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران با اشاره به اینکه متاسفانه در جشنواره ها 
در  پرداخته می شود، گفت:  آن  به  و کمتر  است  مغفولی  موضوع مهدویت موضوع 
جشنواره ملی مطبوعات دینی موضوع نقش رسانه های دینی در ترویج مهدویت و فرهنگ 

انتظار به خوبی دیده شده است که جای تقدیر دارد. 
 حجت الاسلام یاسین حسین آبادی با اشاره به اینکه مهدویت از معارف دین اسلام و 
زیربنا و سنگ بنای نظام جمهوری اسلامی و نظریه ولایت فقیه نیز برگرفته از آن است، 
اظهار کرد: توجه به مهدویت و معارف آن در نظام جمهوری اهمیت ویژه دارد و باید همه 
مجموعه ها فعالیت های خود را با پیوست مهدوی انجام دهند؛ چرا که اگر به این موضوع 
توجه نشود به زیرساخت و بنای نظام جمهوری اسلامی و نقش تمدن سازی آن اهمیت 

داده نشده است.
و  کالا  فرهنگی،  حوزه های  در  شاخص ها  مهم ترین  از  یکی  اینکه  به  اشاره  با  وی 
محصولات فرهنگی است، ابراز کرد: بسیاری از کشورهای جهان برای جهانی کردن 
فرهنگ خود محصولات فرهنگی را به دیگر کشورها صادر می کنند و از این مسیر به تغییر 

باروها و فرهنگ مردم کشورهای هدفشان می پردازند.
معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران با تاکید بر اینکه پس از انقلاب اسلامی در حوزه 
تولیدات فرهنگی مهدوی اقدام شاخصی انجام ندادیم، گفت: یکی از کارهایی که به ما 
کمک می کند جریان فکری در جامعه ایجاد کرده و اذهان اقشار جامعه به ویژه اصحاب 
هنر و رسانه را به سمت موضوعات سوق دهیم برگزاری جشنواره هاست که در کشور ما هم 

جشنواره های زیادی برگزار می شود.
حسین آبادی ادامه داد: متاسفانه در جشنواره ها موضوع مهدویت موضوع مغفولی 
است؛ در حالی که این موضوع بسیار اساسی است و بسیاری از جریان های انحرافی با 
توجه به ارادت و عشق مردم نسبت به امام زمان)عج( و فرهنگ مهدویت از این دریچه برای 

نفوذ بین مردم و تزریق اعتقادات خرافی خود استفاده می کنند.
وی با تاکید بر اینکه برای رسیدن به جامعه ای منتظر، تمام جشنواره ها در نظام مقدس 
بیان کرد: در نخستین  برگزار شود،  پیوست مهدوی  با  باید  ایران  جمهوری اسلامی 
جشنواره ملی مطبوعات دینی که به ابتکار اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی در حال 
برگزاری است موضوع نقش رسانه های دینی در ترویج مهدویت و فرهنگ انتظار به خوبی 
دیده شده است که جای تقدیر دارد و ما نیز در معاونت فرهنگی مسجد مقدس جمکران 
آمادگی همکاری با اصحاب رسانه و مطبوعات برای رشد و ارتقاء تولیدات مهدوی را داریم.
معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران خاطرنشان کرد: امیدواریم در تمام رویدادها 
و جشنواره هایی که با محوریت قم مقدس برگزار می شود، موضوع مهدویت به عنوان 
موضوع اصلی و محوری دیده شود تا در این زمینه بتوانیم برای دیگر استان ها و حتی 
حوزه های بین المللی الگو قرار گیریم و همه در شکل گیری جامعه ای منتظر در همه 

ابعاد آن قدم برداریم.
 

معاون حوزه های علمیه:

هشتمین جشنواره هنر آسمانی
 بهمن در قم برگزار می شود

معاون تبلیغ و امور فرهنگی حوزه های علمیه گفت: هشتمین جشنواره هنر آسمانی 
ویژه برادران و خواهران طلاب و فضلای حوزه علمیه، ۱۵ بهمن ماه امسال در مدرسه 

دارالشفای قم برگزار می شود.
حجت الاسلام والمسلمین حسین ملانوری روز شنبه در نشست خبری جشنواره »هنر 
آسمانی« در سالن جلسات مرکز خبرحوزه اظهار داشت: طلاب و فضلای حوزه های 

علمیه سراسر کشور )ایرانی و غیرایرانی( می توانند در این جشنواره شرکت کنند.
وی با اعلام اینکه آخرین مهلت ارسال آثار تا ۳۰ دی ماه سال جاری است، افزود: این 
جشنواره در بخش عمومی در محورهای عفاف و حجاب، امر به معروف و نهی از منکر، 
سبک زندگی اسلامی، اقتصاد مقاومتی، امیدآفرینی، مدیریت جهادی و اعتیاد و در 

بخش ویژه در محورهای مسجد و جمعیت برگزار می شود.
وی ادامه داد: شرکت کنندگان می توانند اثرهای خود را در هنرهای نمایشی و تجسمی 
تهیه کنندگی،  بازیگری،  کارگردانی،  بازی نامه،  نمایشنامه،  فیلمنامه،  رشته های  در 
طراحی، نقاشی، گرافیک، تصویرسازی، خوشنویسی، عکاسی، نگارگری و کاریکاتور 
ارسال کنند. ملانوری با بیان اینکه آثار ارسالی باید برای ۲ سال اخیر باشد، گفت: 
علاقه مندان می توانند آثار خود را بر روی پایگاه اطلاع رسانی جشنواره مذکور بارگذاری 

کنند و یا به صورت پستی و یا حضوری به دبیرخانه جشنواره تحویل دهند.     
وی بیان کرد: هر داوطلب می تواند حداکثر در ۲ رشته شرکت و در هر رشته نیز حداکثر 
سه اثر ارسال کند و در آیین اختتامیه به نفرات برگزیده تندیس جشنواره، لوح تقدیر و 
جوایز نقدی اهدا می شود. وی؛ دستیابی به هنر دینی از طریق تربیت نیروی انسانی 
کارآمد، گسترش فرهنگ دینی و اسلامی در قالب آثار هنری متنوع و روزآمد، ترویج 
از پژوهش های هنری، شناسایی و معرفی  فرهنگ پژوهش در عرصه هنر و حمایت 
مرکزهای هنری مرتبط به حوزه های علمیه، سازماندهی نیروهای هنرمند حوزه، ایجاد 
ارتباط بین طلاب و فضلای هنرمند با سایر هنرمندان، شناسایی و کشف استعدادهای 
هنری طلاب، سوق دادن طلاب به سوی فعالیت های هنری و حمایت از آثار هنری طلاب 

و فضلای حوزه را از جمله هدف های این جشنواره دانست.  
وی گفت: در پی راه اندازی دبیرخانه دایمی جشنواره هنرآسمانی در قم که با مشارکت 
برگزار  غیرحوزوی  و  حوزوی  مرتبط  نهادهای  سایر  و  علمیه  حوزه های  مدیریت  مرکز 
می شود، تاکنون هفت دوره از جشنواره هنر آسمانی ویژه طلاب و فضلای حوزه های 
علمیه سراسر کشور در پنج بخش؛ داستان، شعر و ادب، هنرهای تجسمی، هنرهای 

نمایشی و پژوهش هنر برگزار شده است.
ملانوری با بیان اینکه نخستین دوره جشنواره هنر آسمانی در آبان ۱۳۸۴ برگزار شد، 
گفت: در دوره های اول تا هفتم، به ترتیب یکهزار و ۸۱، یکهزار و 7۵۱، سه هزار و ۳۲7، 
یکهزار و ۶9۴، یکهزار و ۲۸۰، چهار هزار و ۳۴7 و یکهزار و 7۵ اثر به دبیرخانه این جشنواره 

ارسال شده بود.   
   وی افزود: مسئول دبیرخانه هشتمین جشنواره هنر آسمانی حجت الاسلام والمسلمین 
محمدعلی قربانی، مسئول کمیته هنرهای تجسمی ابراهیم سلیمانی و مسئول کمیته 

هنرهای نمایشی سید ابوالقاسم صالحی زاده هستند.         
وی با بیان اینکه این جشنواره در ۲ دهه گذشته آثار و برکات خوبی برای حوزه و تبلیغ 
دین داشته است، گفت: بر اساس رهنمودهای رهبر معظم انقلاب اسلامی، مدیریت 

حوزه های علمیه عنایت ویژه ای به مساله هنر داشته است.   
ملانوری در بخش دیگر سخنان خود، برگزاری دوره های آموزشی کوتاه مدت و بلندمدت 
ویژه طلاب را از جمله فعالیت های این معاونت در امور هنری برشمرد و اظهار داشت: 
در پنج سال اخیر، رشته های تخصصی در حوزه های علمیه توسعه یافته است و درحال 

حاضر ۴۰۶ رشته مصوب داریم.
وی اضافه کرد: رشته تبلیغ نیز ۳۶ گرایش دارد که یکی از آنان رشته »تبلیغ و رسانه« با 
گرایش »فضای مجازی« است که امسال در این گرایش ۲۰ طلبه پذیرش شده اند که افراد 

پذیرش شده، حداقل باید سطح ۲ حوزه را داشته باشند. 
تلفن  شماره  با  قم  در  می توانند  بیشتر  اطلاعات  کسب  برای  شرکت کنندگان 
۳۲9۱۴99۱ با پیش شماره ۰۲۵ تماس بگیرند و یا به پایگاه اطلاع رسانی جشنواره »هنر 
آسمانی« به نشانی اینترنتی www.honareasemani.ir و یا دبیرخانه این جشنواره به 
نشانی؛ قم، بلوار شهید صدوقی )زنبیل آباد(، خیابان فجر، خیابان دانش، مجتمع شهید 

صدوقی مراجعه کنند. 
  

حضور خانواده معظم شهدای مدافع حرم صورت گرفت ؛

اکران خصوصی فیلم دیپورت در قم
فیلم سینمایی دیپورت با حضور خانواده معظم شهدای مدافع حرم در سالن نمایش 

اداره کل تبلیغات اسلامی اکران شد.
کوچکی از فیلمسازان استان در گفتگویی موضوع این فیلم را روایت چگونگی اعزام 
شهید مصطفی صدرزاده به عراق و سوریه دانست و گفت: این شهید والامقام با روشی 

خاص توانست خود را به خیل شهیدان مدافع حرم زینبی برساند.
وی افزود: شهید مصطفی صدر زاده یک شهید ایرانی بود که با برداشتن موانع برای 
رسیدن به جبهه سوریه زبان افغانی را یاد می گیرد و با عنوان رزمنده افغانستانی به عراق و 

سوریه اعزام می شود و در نهایت به شهادت می رسد.
در پایان نمایش این فیلم از برخی خانواده های شهدای مدافع حرم افغانستانی مقیم 

استان قم تجلیل شد.
نمایش عمومی فیلم دیپورت هم تا یک ماه آینده در همین سالن اجرای می شود؛ این 
فیلم به کارگردانی امیرسجاد حسینی و تهیه کنندگی خانه فیلم و نمایش بسیج به عنوان 

بهترین فیلم داستانی جشنواره عماردر سال ۱۳99 شناخته شد.

 

گزارش از الهام دربان 

برای دریافت واکسن کووید۱9 که علاوه بر تضییع حقوق دیگران به عنوان یک 
مولفه خطر برای فرد واکسن نزده نیز مطرح می شود، به گفته متخصصان حوزه 
بهداشت و سلامت، صدها برابر عوارض بیماری و بیش از ۸۰ درصد احتمال مرگ 

ومیر را افزایش داده و برای هر شهروند یک وظیفه اخلاقی به شمار می رود.
، واکسیناسیون کرونا در ایران از ۲۱ بهمن 99 با اولویت کادر درمان، بخش 
مراقبت های ویژه آغاز شد. اقدامی که به گفته متخصصان حوزه سلامت، تنها راه 
مقابله با این بیماری همه گیر و قطع زنجیره انتقال عفونت کووید۱9 است و باوجود 
مشارکت همه شهروندان هم نمی تواند رعایت شیوه نامه های بهداشتی را حذف 
کند. موضوعی که برخی شهروندان را با تردید برای دریافت واکسن روبه رو کرده 
و علیرغم طرح برخی محدودیت ها برای این گروه همچون ممنوعیت استفاده 

از خدمات عمومی نتوانسته آنان را وادار به مشارکت در این برنامه همگانی کند.
به اعتقاد این جمعیت واکسنی که نمی تواند به طور قطع مانع از ابتلا به بیماری 
و مرگ ومیر شود، مستلزم تکمیل تحقیقات پزشکی بوده و امروز نمی توان به آن 
اعتماد کرد. وحید پسر ۲7 ساله ای که ماه گذشته دز دوم واکسن کرونا را هم 
تزریق کرد، مخالف دریافت این واکسن است. وی در این باره می گوید: »من 
به اجبار والدینم واکسن زدم. به واکسن کرونا اعتماد ندارم و تاخیر در دریافت 
واکسنم به دلیل انتظار برای ورود انواع دیگر واکسن کرونا به کشور نبود. برخی 
از مردم منتظر ورود واکسن های وارداتی دیگری هستند، اما من به هیچ کدام از 
واکسن های ساخته شده اطمینان ندارم.« وی ادامه می دهد: »برخی از عوارض 
واکسن سال ها بعد بروز می کند، شاید یکی از این عوارض ۱۰ سال بعد نشان 
داده شد، شاید ویروس کرونا دستکاری بشر برای برخی علل از پیش تعیین شده 
مانند کاهش جمعیت بود، بنابراین به واکسن ساخته شده برای این بیماری هم 
اعتماد ندارم و اگر احتمال منع دریافت خدمات عمومی در سال های آینده مثل 

ممنوعیت ورود و خروج به کشور و اجبار پدر و مادرم نبود، واکسن نمی زدم.«
وحید می گوید: »اگر قرار است با تزریق واکسن هم در مقابل این بیماری ایمن 
نشوم و رعایت ضوابط بهداشتی مقابله با کرونا را ادامه دهم، پس چرا واکسنی 
را دریافت کنم که به آن اعتماد هم ندارم« فرضیه ای که به گفته پزشکان باعث 
شیوع مجدد بیماری در جهان شده و با فراهم کردن میزبان جدید برای ویروس 
مانع از پایان حیات کرونا خواهد شد. موضوعی که در روزهای گذشته مورد تاکید 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری قرار گرفت و وی با تاکید بر صیانت 
از سلامت مردم گفت: اقناع افکار عمومی در موفقیت مقابله با کرونا یک ضرورت 
است و باید بررسی ها در زمینه تاثیر واکسیناسیون عمومی بر سلامتی و ابتلاء 
احتمالی برای افکار عمومی توضیح داده شود تا اشخاصی که بنا به هر دلیلی 
تاکنون از تزریق واکسن خودداری کرده اند، به انجام واکسیناسیون ترغیب شوند.

۸۵ درصد قربانیان کرونا از واکسن نزده ها
اما ترس روانی و مقاومت برای دریافت واکسن کووید۱9 که علاوه بر تضییع 
حقوق عمومی به عنوان یک مولفه خطر برای شخص واکسن نزده نیز مطرح 
می شود، به گفته متخصصان حوزه بهداشت و سلامت کشور ۲۰۰ برابر عوارض 

بیماری و بیش از ۸۰ درصد احتمال مرگ ومیر را افزایش می دهد.
بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی ۱۲ آبان اظهار داشت: 
بیش از ۸۵ درصد قربانیان این بیماری واکسن کرونا را تزریق نکرده و نگرانی از 

موج ششم هم به دلیل این دسته از جمعیت است.  
علیرضا رئیسی، عضو سابق ستاد ملی مقابله با کرونا هم درباره تجارب عوارض 
این بیماری گفته بود: میزان عوارض شدید کرونا در واکسن نزده ها ۲۰۰ تا ۳۰۰ 

برابر بیش از افرادی است که دو دز واکسن کرونا را تزریق کرده اند.
براساس نتایج برخی تحقیقات دانشگاهی هم میزان فوت ناشی از این بیماری 
به طور قابل توجهی کاهش می یابد. حسن ابوالقاسمی عضو کمیته علمی مبارزه 
با کرونا براساس تحقیق یکی از دانشگاه های اصفهان گفته بود: یک مطالعه در 
خصوص اثربخشی واکسن های کرونای چینی با جمعیت ۵۴۰ هزار نفر به انجام 
رسید که براساس آن مشخص شد، این واکسن حدود ۱۲ برابر مرگ ومیر و حدود 

۱۱.۵ برابر میزان بستری در بیمارستان ها را کاهش می دهد.
اما چگونه باید مخالفان واکسن را متقاعد به پذیرش این مسئولیت 

اجتماعی کرد؟
به گفته صاحبنظران اجتماعی، مولفه های تشویقی، آگاهی بخشی عمومی 
درباره فواید واکسن، شرح عوارض، حذف اخبار ضدونقیض، دعوت چهره های 
علمی و گروه های مورد پذیرش مردم برای مشارکت در واکسیناسیون عمومی و 
بعضی از اقدامات تنبیهی همچون پرداخت هزینه برای دریافت خدمات عمومی 

می تواند موجب ترغیب عمومی برای مشارکت در برنامه واکسیناسیون باشد.
مهدی عسکری پور روانشناس و مدرس دانشگاهی در این رابطه به خبرنگارایرنا 
را  باید مردم  و چهره های علمی معتبر  پذیرش جامعه  گفت: گروه های مورد 
به مشارکت در برنامه واکسیناسیون سراسری ترغیب کنند. وی توضیح داد: 
ممانعت برای دریافت واکسن کووید۱9 از علل متعددی برخوردار است. برخی 
گروه های جمعیتی معتقدند که واکسن کرونا بر ژن انسان تاثیرات منفی گذاشته 
و واکسن های وارداتی از کشورهای بیگانه اصولا با هدف »از بین بردن بشر« وارد 
می شوند. عسکری پور افزود: برخی از شهروندان هم بدون هیچ گونه منطق 
علمی با واکسن مخالفت می کنند، این دسته از افراد به واکسن بی اعتماد بوده و 
پیشگیری را بهتر از درمان می دانند. تزریق واکسن  را برای بدن مضر و در حقیقت 
براساس اصل »پیشگیری بهتر از درمان« خود را بی نیاز از واکسن می دانند. وی 
گفت: این گروه از واکسن فلج اطفال، سرخک و سرخجه هم استفاده نکرده و 
راه اندازی واکسن را برای شماری از سرمایه گذاران یک تجارت تلقی می کنند و با 
این باور که تاکنون به بیماری مبتلا نشده اند، گاه اجازه دریافت واکسن به خانواده 
را نیز نمی دهند. این استاد دانشگاه با اشاره به گفت وگو با برخی همکاران در این 
زمینه خاطرنشان کرد: برخی افراد نیز در مقابل دریافت واکسن چینی مقاومت 
با ذهنیت منفی به برخی محصولات بی کیفیت چینی،  می کنند. این گروه 
واکسن ساخت این کشور را هم بی کیفیت عنوان می کنند. عسکری پور یادآور 
شد: بعضی از شهروندان هم با اعتقاد به این اصل که »عمر دست خداوند است« 
از دریافت واکسن خودداری می کنند. این دسته از افراد معتقدند که سرنوشت 
آدمی مقدر و واکسن کرونا نمی تواند مانع از مرگ انسان شود. وی ادامه داد: به 
گفته این جمعیت، برخی افراد باوجود تزریق واکسن هم به کرونا مبتلا شده و 

جان باخته اند، بنابراین واکسن نمی تواند مانع از بیماری و مرگ ومیر شود.
سیاست های تشویقی و اقناع افکار عمومی، 2 عامل مهم در ترغیب 

واکسیناسیون عمومی
این روان درمانگر با اشاره به تاثیر سیاست های تشویقی افزود: سیاست های 
تشویقی دولت نظیر پرداخت پاداش  و جوایز نقدی هم در این زمینه می تواند 
اثرگذار باشد. فعالان شبکه های مجازی، رادیو، تلویزیون، شبکه های خانگی 
می توانند در این خصوص با مردم گفت وگو کنند، در رابطه با این بیماری و 
واکسن های موجود شفاف صحبت کنند و از این طریق اعتماد اجتماعی را افزایش 
دهند. وی افزود: در این زمینه همچنین می توان از گروه های مورد پذیرش مردم 
همچون ورزشکاران، هنرمندان، روحانیون، علما، نویسندگان و پزشکان استفاده 
کرد. چهره های معتبر علمی باید امروز در خصوص تاثیرات واکسن در جامعه 

صحبت کنند، این عوامل می تواند نرخ واکسن نزده ها را کاهش دهد.
به باور عسکری پور، خدمات عمومی رایگان، کاهش مالیات و قبوض آب و برق 

هم یکی از عوامل تاثیرگذار در این زمینه است.
مطابق با دستورات دین اسلام حفظ جان واجب است

وی همچنین یادآور شد: شرط عقل و دین حفظ جان است، بنابراین در این 
رابطه می توان از عالمان مذهبی و روحانیت هم کمک گرفت. عمر دست خداوند 

است، اما از منظر شرعی، حفظ جان از واجبات دین اسلام محسوب می شود.
گرچه وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی ۸ آبان ماه آغاز موج ششم کرونا 
را در کشور تکذیب و اعلام کرد روند بستری در اکثر استان های کشور نزولی است، 
اما تداوم این روند نزولی در کشور، جلوگیری از بروز خیز ششم و شیوع مجدد 
بیماری در جامعه مستلزم یک عزم همگانی برای مشارکت در واکسیناسیون 

سراسری به عنوان یک وظیفه انسانی است.

سیاست های تشویقی و اقناع افکار عمومی، 2 عامل مهم در ترغیب واکسیناسیون عمومی؛

دریافت واکسن؛ وظیفه اجتماعی هر شهروند در مقابله با کرونا

گفت:  روانشناس  سیدمراغه«  سادات  »نسرین 
کرونا  دوران  در  باشند  داشته  نظر  در  ها  خانواده 
خود  های  مهارت   آموزش  از  استفاده  با  می توان 
تنظیمی، حل مساله، روش های خود مراقبتی و بالا 
بردن سطح آگاهی از بروز برخی مسائل و مشکلات 

روانی جدی جلوگیری کرد.
بیش از۲ سال از ورود کرونا به کشورمان می گذرد 
و در این مدت شاهد بودیم که در حوزه های مختلف 
چندان  که  تغییراتی  شد.  ایجاد  تغییراتی  زندگی 
خوشایند هم نبود و زندگی انسان ها را تحت تاثیر قرار 
داد. برای مثال، روانشناسان معتقدند در این دوران، به 
دلیل عدم شناخت بیماری و نحوه کنترل آن، استرس 
مضاعفی بر افراد وارد شد و سوگ  های ابراز نیافته و 
پیامدهای ناشی از آن سبب شد، میزان افسردگی و 
ناراحتی  های عصبی افزایش یابد، بطوریکه در این 
مدت بسیاری از متخصصان اعصاب و روان با تعدد و 
افزایش مراجعان رو به رو شدند. این امر هر چند در 
جامعه ملموس نیست، اما می تواند پیامدها و اثرات 
بسیار دیگری را نیز داشته باشد. برای کنار آمدن با 
استرس در دوران کرونا راهکارهایی  وجود دارد که با 
پیش گرفتن آنها می توان روزهای بهتری را تجربه کرد. 
نظر به اهمیت این بحث و واکاوی ابعاد آن با نسرین 
سادات سیدمراغه، روانشناس به گفت و گو نشستیم 

که مشروح  آن را در ذیل می خوانید:
اثرات و پیامدهای روانشناختی کرونا

سیدمراغه پیرامون اثرات و پیامدهای روانشناختی 
روان  و  اعصاب  بر  کرونا  تاثیر  داشت:  اظهار  کرونا، 
از  که  است  سال  دو  از  بیش  است.  ناپذیر  اجتناب 
مدت  این  در  مردم  زندگی  و  گذشته  کرونا  شیوع 
دستخوش تاثیرات مثبت و منفی آن بوده است اما 
تبعات روان شناختی ناشی از آسیب های اقتصادی 
و تبعات روحی مستقیم ناشی از بیماری بیشترین 
"ترس  است.  بوده  کووید ۱9  پاندمی  دوران  آسیب 
و نگرانی" بر سلامت روان مردم سایه افکند و زندگی 

کردن در "جامعه خطر" و " بحرانی" تجربه شد . اگرچه 
جسمانی  اثرات  کرونا  شیوع  ی  اولیه  های  ماه  در 
زمان  با گذشت  بود  بیماری دغدغه ی جامعه  این 
اختلالات روان شناختی که به طور مستقیم از ابتلا به 
کووید ۱9 ناشی می شود مانند افسردگی، اضطراب، 
مه  و  پرخاشگری  خواب،  اختلال  پذیری،  تحریک 
آلودگی ذهن، محل نگرانی روان شناسان قرار گرفت.

وی افزود: طیف وسیعی از گروه های مختلف سنی 
از کودکان گرفته تا سالمندان درگیر مشکلات روان 
شناختی ناشی از دوران شیوع کرونا شدند. با بروز 
مشکلات اقتصادی متعدد و کساد شدن کسب و کار، 
سرپرستان خانواده نیز با فشار روانی بالایی مواجه 
شدند، بطوریکه این امر منجر به بروز پرخاشگری و 

تحریک پذیری در ایشان شد.
به نوعی در  این روانشناس ادامه داد: جوانان که 
فشارهای شدید ناشی از یافتن کار و تشکیل زندگی 
هستند، مشکلات روان شناختی جدی تری مانند 
افسردگی، انزوا و افکار مخرب را تجربه کرده و بعضا 
می کنند. با طولانی شدن این وضعیت و مواجه شدن 
با مرگ های پی  در پی، محدودیت روابط اجتماعی 
تا  شد  سبب  حضوری  آموزش  فضای  از  دوری  و 
نوجوانان بیش از سایر گروه ها  به دلیل عمده  افت 
تحصیلی و دیگر عوارضی مثل افسردگی و اضطراب 
و گوشه گیری، به روان شناسان و مشاوران مراجعه 
فضای  به  بردن   پناه  دیگر  سوی  از  باشند.  داشته 
مجازی و تبدیل شدن آن به نوعی اعتیاد و بالا رفتن 
سطح استرس و پرخاشگری، صدمه های سنگینی به 

روان کودک و نوجوان وارد کرده است.
راهکار چیست؟

سیدمراغه به راهکارهایی برای حفظ سلامت روان در 
شرایط بحران اشاره کرد و توضیح داد: اولین جایگاه 
امن برای حفظ سلامت روان هر فرد، خانواده است. 
رویکرد  و  همدلانه  تعاملات  وفاق،  با  خانواده  نهاد 
حمایتی می تواند تاثیر بسزایی در بهبود مشکلات 

و  مهارت ها  آموزش  با  باشد.  داشته  روان شناختی 
بالابردن سطح آگاهی خانواده در مورد سلامت روان، 
خانواده  ها تغذیه صحیح، روش های خودمراقبتی و 
مهارت های خودتنظیمی، مهارت های حل مساله، 
ایجاد  باعث  که  ساز  فاجعه  و  منفی  افکار  بر  غلبه 
استرس، اضطراب، اختلال در تمرکز، اختلال خواب  
و کاهش انرژی و خستگی  می شود را می آموزند. این 
آموزش ها منجر به حفظ سلامت روان افراد می شود. 
انجمن  های تخصصی  از سوی دیگر در جامعه  ما 
مانند انجمن روان شناسی مدارس یا دیگر انجمن 
های مرتبط که راهگشا و راهنمای جامعه علمی و 
اجرایی هستند،  وجود ندارند. تشکیل این انجمن  
ها توسط متخصصان در نهادها، اداره ها  و مدارس 
می تواند بار مشکلات روان شناختی این دوران را کم 
کند. بنابراین در هر حوزه ی خاص نیازمند هستیم تا 
کمیته های علمی آسیب ها و اختلالات درون نمود و 
برون نمود را رصد کند و به طور خاص سلامت روان 

افراد را پایش کنند.
این روانشناس در پایان سخنان خود تاکید کرد: از 
آنجا که توجه تخصصی و مستمر به حوزه  های مختلف 
سلامت روان در جامعه ی ما مورد نیاز است، ایجاد 
ساختار  برای ارتقای خدمات سلامت روان ضروری به 
نظر می رسد که در صورت ایجاد مشکلاتی اینچنین 
انجام  لازم  اقدامات  بیشتری  آمادگی  با  آینده،  در 
شود. ایجاد پلتفرم های مجازی مانند ایجاد خطوط 
تلفنی فوریتی و مشاوره بر خط، کارافزارهای مبتنی بر 
تلفن همراه و رایانه جهت آموزش روان شناختی که به 
ابزارهای معتبر و شناخته شده ی علمی و تخصصی 
مجهز باشند، در حوزه ی سلامت روان ضروری و مهم 
است. همچنین با تدارک  ساز و کارهایی هدفمند  به 
منظور ارتقای روابط حمایتی می توان  پیوند و تعلق 
که  کرد  ایجاد  بحران  شرایط  در  عاطفی  و  جمعی 
در بهبود عوارض روان شناختی این دوران اهمیت 

بیشتری پیدا می کند.

 در گفت و گو با یک روانشناس  مطرح شد؛

خانواده ها چگونه فشارهای روانی دوران کرونا را مدیریت کنند؟
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یک کارشناس بازار سرمایه :

حال بورس با کدام شرایط بهتر می شود؟
یک کارشناس بازار سرمایه معتقد است: بازار دستوری هیچگاه پایدار نیست؛ این 
مساله برای همه به غیر از مسئولان، مشخص است. باید اجازه دهیم سازوکارهای بازار 

آزاد در بازار سرمایه جریان یابد و براساس آن اعتماد بازگردد و روند تغییر کند.
نوسان های مکرر بورس سهامداران خرد را کلافه کرده است. بیشتر کسانی که از 
تابستان گذشته وارد بازار سرمایه شده اند، همچنان در زیان هستند؛ این در حالی است 
که در این مدت، قیمت ها در برخی از بازارهای دیگر رشدهای قابل توجهی را تجربه 
کرده اند؛ ضمن اینکه تحمل ضررهای هنگفت برای سهامداران تازه وارد سخت تر است 
و بسیاری از این افراد با پول هایی اشتباه اعم از وام، قرض، فروش ملک، خودرو و... 

وارد بورس شده اند.
حال بورس چه زمانی بهتر و روند کلی بازار مثبت می شود؟ برای رسیدن به این 

نقطه چه پیش شرط هایی نیاز است؟
با  بازار سرمایه در گفت وگو  تحلیلگر  ابراهیمی  این پرسش هایی است که سعید 
ایرناپلاس به آن پاسخ داد. ابراهیمی درباره ریسک های پیش روی بازار سرمایه اظهار 
کرد: در حال حاضر مهم ترین ریسکی که بازار سرمایه با آن درگیر بوده، فروش اوراق 
کردن  جذاب  و  است  مطرح  که  بانکی  بین  بهره  نرخ  افزایش  بحث  است.  دولتی 
سپرده گذاری در بانک ها نیز جزو ریسک های مهمی است که پیش روی بازار سرمایه 
قرار دارد. همچنین نبودن وضعیت مشخص درباره برجام و توافق با غرب نیز می تواند 

ریزش در بازار را افزایش دهد.
نقطه تعادلی برای شاخص کل

وی ادامه داد: برای شاخص کل عدد یک میلیون و ۴۰۰ هزار تا یک میلیون و ۵۰۰ 
هزار واحد، نقطه تعادلی به شمار می رود. تصور نمی کنم شاخص کل بیش از این 
رشدی را در سال جاری تجربه کند. به طور کلی رشدی را در کوتاه مدت برای بازار سرمایه 
متصور نیستم. از سوی دیگر نوسان گیری هایی به صورت عمده و مبتنی بر عواملی 
که ذکر کردم در بازار انجام می شود، این نیز جزو مواردی است که تأثیر بسیار زیادی 
در وضعیت کنونی بازار و پرنوسان بودن آن دارد. ابراهیمی به اعتماد مخدوش شده 
سهامداران اشاره کرد و گفت: از دیگر عوامل ریزش بورس، نبودن اعتماد به سیاست ها 
و تصمیم هایی است که درباره بازار گرفته می شود. این تصمیم ها متغیر است و هر روز 
تصمیم های جدیدی از سوی افراد سیاسی و غیرسیاسی مطرح می شود. این موضوع 
باعث عدم اعتماد در بازار و بین سهامداران شده و آن ها را بلاتکلیف کرده است. به 
همین علت، نگرش بلندمدت نیز در بازار وجود ندارد و سهامداران با نگرش کوتاه مدت 
و برای نوسان گیری در بازار حاضرند. وی درباره اثر نرخ ارز بر بازار سرمایه اظهار کرد: 
نبودن ثبات در نرخ ارز نیز از جمله عوامل مؤثر بر وضعیت کنونی بازار سرمایه است. 
پیش بینی نرخ ارز در حال حاضر سخت است. اگر نرخ دلار به ۳۰ هزار تا ۳۵ هزار 
تومان برسد، متاثر از آن، بازار در سال ۱۴۰۱ تحت تاثیر قرار خواهد گرفت. البته نرخ 
ارز تنها یکی از عوامل مؤثر بر بازار است و عوامل مختلفی می تواند بر روند کوتاه مدت و 
بلندمدت بازار اثرگذار باشد. به گفته این کارشناس بورس، هر چند بازار سرمایه ما عمق 
پیدا کرده اما نسبت به بسیاری از کشورها یک بازار سرمایه کم عمق به شمار می رود. 
تصمیم های عجولانه و غیرکارشناسی که از سوی مسئولان گرفته می شود، زیان های 
اعتماد  بر همین اساس  بازار سهام و سهام داران وارد کرده است.  به  جبران پذیری 
سهامداران از بین رفته و یکی دو روز پیش از هر جلسه مرتبط با بورس، شاهدیم که 

بورس منفی است زیرا مشخص نیست چه اتفاقی برای بازار رخ دهد.
الزامات بازگشت اعتماد به بازار سرمایه

وی گفت: باید برخی فعالیت های کلی انجام شود و تعادلی بین بازار پول و سرمایه 
به وجود آید. برخی فعالیت ها همچون افزایش فعالیت صندوق های تثبیت و توسعه 
بازار باید صورت پذیرد و ابزارهای مشتقه باید توسعه یابد. همچنین ابزارهای نوین 
مالی و ابزارهای پوشش ریسک باید وارد بازار سرمایه شود. کارآمدی و تسریع در صدور 
مجوزهای نهادهای مالی در بازار سرمایه، فعالیت بازارگردانی مؤثر در بازار سرمایه نیز 
باید بیشتر و به صورت شفاف انجام شود. افزایش شفافیت در معاملات باید ایجاد شود و 
قابل رؤیت باشد. ابراهیمی اظهار کرد: اگر روند بازار بر اساس قوانین درست پیش برود، 
به تدریج می توان اعتماد از دست رفته را بازگرداند. اعتماد به سرعت از بین می رود، اما 

برگشت آن زمان بر است و نیاز به تصمیم های درست و کارشناسی دارد.
وی با تأکید بر ضرورت بازگشت اعتماد سهامداران، گفت: تغییر قوانین و مواردی 
که می تواند اعتماد را به بازار سرمایه برگرداند، امکان تغییر روند را نیز ایجاد می کند. 
نمی توان با دستور، روند بازار را تغییر داد. اگر هم چنین کاری ممکن شود، برای مدت 

زمانی بسیار کوتاه است؛ ضمن اینکه در سهم های کوچک تغییری رخ نمی دهد.
این تحلیلگر بازار سرمایه تأکید کرد: بازار دستوری هیچگاه پایدار نیست؛ این مساله 
برای همه به غیر از مسئولان، مشخص است. باید اعتماد و امنیت در سرمایه گذاری را 
به بازار برگردانیم. اکنون فضا به گونه ای شده که نمی توانیم سرمایه گذار را راضی کنیم 
در این بازار سرمایه گذاری کند. باید اجازه دهیم سازوکارهای بازار آزاد در بازار سرمایه 

جریان یابد و براساس آن اعتماد بازگردد و روند تغییر کند.
روند آتی بازار و گروه های مستعد رشد

تحلیل خود از آینده بازار را این گونه بیان کرد: به بازار کوتاه مدت خوشبین نیستم. با 
اینکه معتقدم قیمت ها در کف خود هستند و بازار سرمایه جزو ارزان ترین بازارهاست 
و گزارش های مناسبی نیز از شرکت ها ارائه می شود. اما از آنجایی که اعتمادی به 
سیاست های حاکم بر بازار سرمایه وجود ندارد، در کوتاه مدت به این بازار خوش بین 
نیستم و معتقدم با جلسه هایی که نتایج آن برخی قوانین دستوری است، نمی شود روند 
بازار را تغییر داد. وی ادامه داد: شاید بازار در سال ۱۴۰۱ بتواند روند جدیدی را برای 
خود ثبت کند؛ اگر ملاک ما از تغییر روند، تغییر شاخص کل است، می توانند به صورت 
دستوری چند سهم بزرگ را مثبت نگاه دارند و روند شاخص صعودی باشد. اما این رشد 
برای بازار نیست، بلکه یک شاخص دست کاری شده است که رو به بالا حرکت می کند.
با این حال در میان مدت و بلندمدت به بازار امیدوارم. زیرا سهم ها به ارزش واقعی خود 
میل می کنند و در نهایت به سمت این ارزش حرکت می کنند و تعادل به بازار برمی گردد.
ابراهیمی درباره گروه های مستعد رشد نیز گفت: احساس می کنم گروه های همچون 
معدنی، پتروشیمی ها و دارویی ها در میان مدت می توانند رشد مناسبی را تجربه کنند. 
هنگامی که بازار بخواهد برگردد، لیدر ندارد و ارزش معاملات آن قدر افزایش می یابد 

که در سهم های کوچک نیز این موضوع رؤیت می شود و نوید بازگشت بازار را می دهد.

استمرار یا حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی با واکنش های متفاوتی از سوی کارشناسان 
و فعالان اقتصادی همراه بوده است؛ یک عضو اتاق بازرگانی معتقد است چون 
کالاهای محدودی مشمول این ارز هستند، حذف آن تاثیر زیادی بر بهای اقلام بازار 

ندارد.
زمزمه حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و تاثیر منفی آن بر اقتصاد، چندی است که بالا 
گرفته است و کارشناسان می گویند این نوع ارز نتوانسته اهداف سیاستگذار برای 
ارزان نگاه داشتن کالاهای مورد نیاز را محقق کند. هم اکنون این ارز برای واردات دارو، 

تجهیزات پزشکی، آرد، گندم و نهاده های دامی پرداخت می شود.
درخصوص  سوال  شده،  جدی تر  تومان  ارز ۴۲۰۰  حذف  بحث  که  روزها  این 
استمرار یا حذف این ارز ترجیحی با پاسخ های متفاوتی از سوی کارشناسان و فعالان 
اقتصادی همراه بوده است. منتقدان ارز ترجیحی بر ناکارآمدی و فسادزا بودن آن 
تاکید می کنند و حذف آن را به صلاح کشور می دانند. موافقان استمرار این سیاست 
هم اغلب نگران آثار تورمی حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی هستند و معتقدند باید تدابیر لازم 

در این زمینه پیش بینی شود.
برای بررسی ابعاد مختلف این موضوع با »مهراد عباد« عضو اتاق بازرگانی، صنایع و 

معادن تهران گفت وگو کردیم و نظر وی را جویا شدیم.

رانت و فساد نتیجه اختصاص ارز 4200 تومانی 
و فساد شکل گرفته  رانت  به  اشاره  با  اقتصادی در گفت وگویثی  این کارشناس 
پیرامون ارز ۴۲۰۰ تومانی، گفت: سیاست ارز ترجیحی از جمله اقداماتی بود که برای 
مقابله با آثار و عوارض تحریم ها در دستور کار قرار گرفت اما اکنون مساله ساز شده و 

رانت و فساد و سوء استفاده  فراوانی به دنبال داشته است.
وی افزود: بنابراین نیازمند تجدیدنظر اساسی در سیاست های ارزی کشور هستیم 

تا موانع موجود از سر راه صادرات و واردات برداشته شود.
عباد تصریح کرد: نظرات سلیقه ای کارشناسان درباره چگونگی تخصیص ارز و اینکه 
ارز را به چه کالایی تخصیص بدهیم و به چه کالایی تخصیص ندهیم، مساله ساز شده 

و افزایش قیمت مواد اولیه را در پی داشته است.
با تاکید بر اینکه بانک مرکزی باید سیاست جدیدی را اتخاذ کند، گفت:  وی 
کالاهای واردشده با ارز ترجیحی با قیمت بسیار بالایی وارد بازار شده و خیلی وقت ها 
شاید قیمت ها با نرخ بازار آزاد تعیین می شود و واردکنندگان کالاها را با قیمت ارز آزاد 

می فروشند.
عضو اتاق بازرگانی تهران گفت: سیاست ارز ترجیحی مشکل دارد و منافع این 

سیاست به طور واقعی به مردم نمی رسد.

وی با بیان اینکه اتاق های بازرگانی موافق بحث نرخ گذاری و شیوه نظارت موجود 
نیستند، افزود: نظارت قوی شرط درست اجرا شدن یک قانون است و به همین دلیل 
باید وزارت صنعت، بانک مرکزی و وزارت اقتصاد سیاست های موجود را اصلاح کنند.

ارز 4200 تاثیر مخربی بر تولید دارد
نایب رئیس کمیسیون تسهیل تجارت و توسعه صادرات اتاق بازرگانی تهران درباره 
تأثیرات مخرب سیاست ارز ترجیحی بر تولیدات داخلی، افزود: در برخی حوزه ها 
شاهد این تاثیرگذاری منفی بوده ایم، برای نمونه گاهی به دلیل اختصاص ارز ۴۲۰۰ 
تومانی به یک داروی وارداتی، قیمت آن پایین تر از داروی داخلی می شود و به طور 

طبیعی تولیدکننده داخلی دارو از این سیاست آسیب می بیند.
بارها  بازرگانی و کمیسیون بهداشت هم  اتاق  و  انجمن های دارویی  افزود:  وی 
این نکته را متذکر می شدند و خواستار حذف این ارز بودند که تا این لحظه موفق 

نشده اند.
عباد خاطرنشان کرد: البته این موضوع هم خیلی مهم است که چه سیاستی را 

جایگزین شرایط فعلی می کنند؟
وی ابراز امیدواری کرد: تغییر سیاست ها به گونه ای نباشد که شرایط را بدتر کند. 
ما در سالیان گذشته شاهد این بوده ایم که هر زمان به منظور درست کردن شرایط 

قانونی را حذف کردند، موجب بدتر شدن اوضاع شده اند.
عضو اتاق بازرگانی تهران خواست تا از زوایای مختلف به حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 

توجه شود و نظرات ارگان ها و اتاق های بازرگانی مدنظر قرار گیرد.
وی همچنین با اشاره به مطرح شدن پیشنهاد جایگزینی کارت اعتباری خرید 
کالاهای اساسی و پرداخت یارانه به مصرف کننده، اظهار داشت: واقعیت این است 
که در حال حاضر کالاهای کمی مشمول ارز ۴۲۰۰ تومانی می شود، زیرا در یک سال 
گذشته تعداد این کالاها را کم کردند و امروز بیشترین ارز در نهاده ها و دارو تخصیص 

داده می شود.
سود ارز 4200 تومان به صورت خدمات ارائه شود 

عباد گفت: هم اکنون کالاها با نرخ آزاد فروخته می شود و شاید حذف ارز تأثیر 
زیادی در قیمت کالاها نداشته باشد، اگرچه تاثیر روانی آن به صورت کوتاه مدت 

محتمل است.
وی افزود: درآمد حاصل از اختصاص ارز ۴۲۰۰ تومانی شاید فقط بتواند بخشی از 

کمبودها را برای مردم جبران کند، زیرا هزینه ها بسیار بالا است.
این فعال اقتصادی تاکید کرد: اگر قرار است برای مردم هزینه شود، بهتر است که 
به صورت خدمات به مردم بدهند؛ یعنی به طور مثال در زمینه یارانه دارو، بیمه  افراد را 

تقویت کنند تا هزینه های سلامت مردم مدیریت شود.
و  به حوزه  دارو مربوط می شود  از هزینه های مردم  زیادی  ادامه داد: بخش  وی 

بنابراین بهتر است که این هزینه به صورت خدمات به مردم برگردد.

در گفت و گو بایک کارشناس اقتصادی بررسی شد؛

حذف ارز ۴200 تومانی چه تاثیری بر قیمت کالاها دارد؟

تصرفات  قم  دو  منطقه  املاک  و  اسناد  ثبت  اداره  در  مستقر  اختلاف  حل  هیأت 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۴۸۰ شماره  ۱-رأی 
۱۳99۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱7۵۴ مربوط به تقاضای آقای محمد مهدی آرزومندی فرزند 
احمد باقومیت خانم زهرا آرزومند در قسمتی از ۰/7۵ دانگ مشاع از  ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۴۸مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۴۵۵ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 

الواسطه از وراث مرحوم سید احمد علوی صفحه ۵۵۶ دفتر ۲۲)م الف۱۱۵9۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۰7۱ شماره  ۲-رأی 
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴97 مربوط به تقاضای آقای محرم مرادی فرزند صفر در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۶ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۲۶۳۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت 

متقاضی طی سند قطعی صفحه ۳۸9 دفتر ۵۱ و صفحه ۵۱۴ دفتر ۲9 ) الف۱۱۵9۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۶۱۶ شماره  رأی   -۳
۱۳99۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۳۴۳ مربوط به تقاضای خانم لیلا ظهیریان صیقلان فرزند 
ابوالحسن در قسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت 77/۰۸ مترمربع پلاک شماره ۱۰۰ فرعی از۱۸7۴ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از وراث نوروز 

علی حیدری صفحه ۵77 دفتر ۲۴۳)م الف۱۱۵9۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۶۱۵ شماره  رأی   -۴
۱۳99۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۳۴۲ مربوط به تقاضای خانم زینب فلاحتی فرزند حسن در 
قسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
77/۰۸ مترمربع پلاک شماره ۱۰۰ فرعی از۱۸7۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از وراث نوروزعلی حیدری 

صفحه ۵77 دفتر ۲۴۳)م الف۱۱۵9۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰7۳۰۰ شماره  ۵-رأی   
۱۳97۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۸7۴ مربوط به تقاضای خانم ام سلمه جلالی قرخلو فرزند 
محمد باقر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱۲۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱7۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از فاطمه بیگدلی و احمد و حسین 

بیگدلی به واسطه از وراث رضا بیگدلی و مهدیخان و معصومه بیگدلی)م الف۱۱۵9۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۵۳7 شماره  ۶-رأی 
فرزند  مردانزاده  صفورا  خانم  تقاضای  به  مربوط   ۱۳99۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۱۳۰
حکمعلی درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت ۱۲۰ مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۲۰9۳ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۲۲9 دفتر ۵۶۲ 

)م الف۱۱۵9۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۵۳۶ شماره  7-رأی 
۱۳99۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۶۳7 مربوط به تقاضای آقای محسن امیرزاده فرزند نوراله 
درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱۲۰ مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۲۰9۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۲۲9 دفتر ۵۶۲ )م 

الف۱۱۵9۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۸9۲ شماره  رأی   -۸
۱۳99۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۲9۲ مربوط به تقاضای آقای یونس اصلانی افراشته فرزند 
مسلم درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۵۵مترمربع 
پلاک شماره فرعی از باقیمانده ۲۶۰۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمود لسانی صفحه ۴۰۱ دفتر ۱۴ و 

صفحه ۲۸۳ دفتر۴)م الف۱۱۶۲7(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۳۶۳ شماره  رأی   -9
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴۸۴ مربوط به تقاضای آقای تیمور نقی پور آتدره سی فرزند 
اسد الله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۸9/۲۲ 
مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۱۸۵7صلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حمداله حنیفی صفحه ۵۶۵ دفتر ۱۸۸ 

)م الف۱۱۶۲۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۵9۸ شماره  ۱۰-رأی 
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰7۴۸ مربوط به تقاضای خانم سکینه خدابنده لو فرزند معرفت 
اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 7۲/۵۰ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱9۵۶/99 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره ۳۱۱7۰ مورخ ۱۳9۲/۱۲/۲۰ دفترخانه 

۵۱ قم و شماره ۲7۱۵۱ مورخ ۱۴۰۰/۰۳/۲۶ دفترخانه 9۴ قم )م الف۱۱۶۲9(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۵7۶ شماره  ۱۱-رأی  
در  علی  فرزند  نوزاد  احمد  آقای  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴۶۲
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۴۰ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۲۱7۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی و خریداری مع الواسطه از مرتضی یاوری طی سند قطعی شماره ۴۲۰79 مورخ 

۱۳۵۶/۱۱/۲۴ دفترخانه ۶ قم )م الف۱۱۶۳۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۳۲۱ شماره  ۱۲-رأی 
۱۳9۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۴۸۶ مربوط به تقاضای آقای رضا حسن خانی فرزند زندعلی 
به مساحت ۵۰/۵7  بنا شده  آن احداث  از ششدانگ قطعه زمین که در  درقسمتی 
مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۳۳ و ۲۳۳۴ اصلی که طبق بخشنامه سازمان به پلاک 
۲۳۳۴ اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

و خریداری مع الواسطه از ابراهیم بیگدلی)م الف۱۱۶۳۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰77۶ شماره  ۱۳-رأی 
۱۳9۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱7۵7۳ مربوط به تقاضای آقای علی اکبری فرزند حسن در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰7 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۲۲7۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ورثه محمد بیگدلی صفحه ۲۲ دفتر 9۰ و صفحه 9۱ 

و 9۴ دفتر ۱۲۳)م الف۱۱۶۳۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۲۴۲ شماره  ۱۴-رأی 
۱۳99۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲7۸۲ مربوط به تقاضای آقای اباصلت عبدی فرزند عباس 
به مساحت ۸۰/۶۱  بنا شده  آن احداث  از ششدانگ قطعه زمین که در  درقسمتی 
مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱999/۳۶7 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حسین خارنی صفحه ۴۸۰ دفتر 

۲۰9 )م الف۱۱۶۳۲(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰799 شماره  رأی   -۱۵
۱۳99۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۰۸9 مربوط به تقاضای آقای محمد حسین معارف وند فرزند 
جعفر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 7۱/۸۰ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۲7۵/۱۲۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از زهرا مهدی سلطانی صفحه ۵7۱ 

دفتر ۱۰۸ )م الف۱۱۶۳۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۵۵9 شماره  رأی   -۱۶
فرزند  سلطانی  مصطفی  آقای  تقاضای  به  مربوط   ۱۳99۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۳۱۲9
صحبت اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۶۵ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱9۱اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از قدسی و فاطمه بیگدلی وراث مرحوم 

رضا بیگدلی )م الف۱۱۶۳۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۲۵۸ شماره  ۱7-رأی 
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۸9 مربوط به تقاضای آقای صفرعلی احد طجری فرزند 
خداکرم  در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۱ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱9۶۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمد سهرابی فروهر صفحه ۱9۵ دفتر 

۵۴7)م الف۱۱۶۳۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۴۳9 شماره  ۱۸-رأی 
۱۳99۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۸۵7 مربوط به تقاضای خانم طاهره قربان خانلو فرزند رسول 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۰/۴۲ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۴۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی رضایی صفحه ۲۶۸ دفتر ۲۰9)م 

الف۱۱۶۳7(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۰۳9 شماره  ۱9-رأی 
رمضانی  محمدرضا  آقای  تقاضای  به  مربوط   ۱۳99۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۴۸
به  شده  بنا  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  ششدانگ  از  قسمتی  در  عیسی  فرزند 
مساحت۱۴9/۲۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از۱9۵۶/۸ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از رضا جعفری و 
غلامحسین ندیمی طی سند قطعی شماره ۱۸۳۶۱ مورخ ۱۳۵۵/۶/۱ دفترخانه ۱۸ 

قم )م الف۱۱۶۳۸(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند 
ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد 
منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت 
به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره 
تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و آفتاب یزد(
نوبت اول: 1400/0۸/1۶
نوبت دوم: 1400/09/01
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۸۱9 شماره  رای   -۱
۱۳99۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۸۸۶مربوط به تقاضای خانم سهیلا نیازی فرزند زهیر 
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۴۴۰ مترمربع پلاک شماره ۶ فرعی 
از ۱۱۲۰۶ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت 

مشاعی صادره در دفتر ۸۵۵ صفحه ۳۱۲)م الف ۱۱۶۲۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۴۶7۱ شماره  رای   -۲
۱۳99۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۰۴۰مربوط به تقاضای آقای حسین مه آبادی فرزند 
عربعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۱۶/97 مترمربع پلاک 
شماره ۱۱۱۸۶/۱ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
اقدس-اعظم-فاطمه-اکرم-زهرا  از  الواسطه  مع  خریداری  عادی  نامه  مبایعه 

همگی سزاوار وراث عباس سزاوار)م الف ۱۱۶۳۳(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که 

صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و آفتاب یزد(
نوبت اول: 1400/0۸/1۶
نوبت دوم: 1400/09/01
رضا حسین خانی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

یک کارشناس حوزه کار معتقد است دولت صرفنظر از بن 
خواربار ۴۰۰ هزار تومانی می تواند به خانوارهای کارگری 
بن کالا یا بسته معیشتی بدهد چون با غیرنقدی کردن بن 
خواربار، احتمال رانت و سوء استفاده یا ندادن آن به کارگران 

وجود دارد.
ناصر چمنی در گفت وگویی در ارزیابی پیشنهاد تبدیل بن 
خواربار کارگران از نقدی به غیر نقدی گفت: این پیشنهاد 
نتیجه نمی دهد. معتقدم صرفنظر از بن خوار ۴۰۰ هزار 
تومانی که امروز چیز زیادی نمی توان با آن خریداری کرد، 
دولت می تواند به عنوان یک وظیفه شهروندی به کمک بیاید 
و به قشر کم درآمد کارگران بسته معیشتی بدهد؛  مثل دهه 
اول انقلاب که بن کاغذی می دادند و افراد با آن گوشت و 

برنج و روغن نباتی می گرفتند.
وی افزود: دولت می تواند این کار را در راستای ساماندهی 
بازار و جلوگیری از تورم موجود در بازار و گران شدن مواد 
خوراکی و کالاهای اساسی و ضروری مردم  دنبال کند و بازار 

را به تعادل قیمت برساند.
این کارشناس حوزه کار در پاسخ به این پرسش که چرا 
تبدیل بن نقدی به غیر نقدی نتیجه نمی دهد؟ گفت: بحث 
عملی شدن کار مهم است با تجربه ای که از سالهای قبل در 
این خصوص داریم خروجی کار تاثیر گذار نیست و از چند جا 

ضربه می خورد.
چمنی در توضیح بیشتر گفت: متاسفانه در سالهای قبل 
بن  شدن  غیرنقدی  با  کارفرمایان  برخی  که  بودیم  شاهد 

خواربار آن را به کارگران نمی دادند یا کالاهایی به کارگران 
داده می شد که از مبلغ بن کمتر بود و کارگر ناچار بود آن را 
بگیرد و اعتراض نکند لذا چون احتمال رانت و سوء استفاده 
ثابت  از طرفی در حال حاضر قیمتها  و  در آن وجود دارد 
نیست و هر لحظه تغییر می کند به جای کمک، مشکل ساز 

خواهد شد.
وی تصریح کرد: الان چه کسی می تواند یک گونی برنج 
بدهد و بگوید قیمتش چهارصد تومان است و چه کسی می 
تواند ثابت کند که از ۴۰۰ هزار تومان گرانتر یا ارزان تر است؟ 
ممکن است برخی کارفرمایان با غیرنقدی شدن بن آن را به 
کارگر ندهند ولی رقم نقدی روی حقوق ماهانه کارگر پرداخت 

می شود و مشکلی به وجود نمی آید.

این کارشناس درباره راهکارهای تقویت قدرت معیشت 
کارگران هم گفت: الان تورمی که جامعه کارگری تحمل 
می کند بیش از ۶۰ درصد است و نزدیک به 7۰ درصد در 
خوراکی ها تورم داریم لذا تاکید ما بر لزوم اجرای بند دو 
ماده ۴۱ قانون کار و توجه به سبد معیشت خانوارهای کارگر 
و همچنین حمایتهای جانبی دولت از طریق پرداخت بن 

است.
چمنی افزود: در بحث مسکن هم با توجه به اینکه بیش از 
نیمی از درآمد جامعه کارگری صرف هزینه مسکن می شود، 
دولت می تواند با همکاری وزارت کار برنامه ریزی کند تا 
کارگران در طرح جهش مسکن ثبت نام کنند و صاحب خانه 

شوند.

یک کارشناس حوزه کار :
چرا دادن بن غیرنقدی به صلاح کارگر نیست؟
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فردوس با پذیرفتن ششمین باخت متوالی در هشت هفته 
سپری شده از فصل جاری لیگ برتر فوتسال باشگاه های 
خطر  و  دارد  قرار  بحرانی  بسیار  شرایط  در  اکنون  کشور 

سقوط را به شدت احساس می کند. 
از  هفته  هشت  که  شرایطی  ،در  گزارش  این  برپایه 
بازی های فصل ۱۴۰۰ لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور 
سپری شده، تیم فوتسال فردوس قم همچنان روی نوار 
ناکامی قرار دارد و با قبول ششمین باخت متوالی این فصل 
در پایین جدول رده بندی از وضعیت بسیار بدی برخوردار 

است.
فردوس قم که این روزها عملا تیمی از هم گسیخته شده 
نشان می دهد و بر خلاق انتظار مسیر سقوط را در پیش 
گرفته، ۶ هفته متوالی است که در لیگ برتر فوتسال ایران 
به حریفان خود می بازد تیمی که حتی کادر فنی خود را 
تغییر داده اما این روزها با عملکرد این تیم آبروی فوتسال 

زیر سئوال رفته است.
ششمین شکست فردوس در ۸ هفته

تیم فوتسال فردوس قم در هشتمین هفته رقابت های 
فصل جاری لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور در مقابل 
تازه وارد به لیگ برتر یعنی راگا شهرری صف آرایی کرد، 
دیداری که کسب امتیاز برای فردوس از نان شب واجب تر 

بود تا این تیم از بحران خارج شود اما نه تنها این اتفاق رخ 
نداد بلکه فردوس را به قعر چاه فرستاد.

این مسابقه در سالن اختصاصی تیم راگا به انجام رسید 

اما بازی در خانه و میهمانی حریفان برای فردوس ناکام، 
دست و پا بسته و ضعیف چندان تفاوتی ندارد، زیرا نماینده 
فوتسال قم همانند بازی های قبل که به راحتی به حریفان 

باخته بود، در این دیدار نیز شکست خورد و بار دیگر ناتوانی 
خود را نشان داد.

نگرانی قمی ها از آینده فردوس
در شرایطی این بازی برای نماینده فوتسال قم  با اهمیت 
بود، اما ثبت یک باخت دیگر در کارنامه فردوس قمی های 
علاقمند به فوتسال را به شدت نگران کرد، قمی هایی که 
سرگرمی و دلخوشی دیگر جز فوتسال ندارند، به ویژه اینکه 
کرونا هم دو سالی است که مانع حضور آنها در سالن و 
حمایت از تیم شهرشان هم شده و آنها را از این وضعیت 

فردوس به شدت کلافه کرده است.
در جدول رده بندی لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور، 
تیم فردوس قم با ضعیف ترین عملکرد دفاعی، در مکان 
یازدهم جدول ۱۴ تیمی بازی ها قرار گرفت در حالی که تنها 
دو امتیاز با تیم آخر جدول یعنی شهروند ساری و سه امتیاز 
با تیم رده سیزدهم لیگ برتر یعنی حفاری اهواز فاصله دارد.

نماینده فوتسال قم با ۲ برد، بدون تساوی، ۶ باخت، ۱۴ 
گل زده، ۳۰ گل خورده، تفاضل گل منفی ۱۶ و ۶ امتیاز در 
جایگاه یازدهم جدول رده بندی ایستاده، در حالی که با این 
تعداد گل خورده بین تمام تیم ها بدترین آمار دفاعی را دارد 
و با این تعداد گل زده ششمین تیم ضعیف لیگ برتر از نظر 

گلزنی محسوب می شود.

ورزشی

 هفته ششم لیگ برتر؛

رعد قم فاتح بازی بزرگ لیگ برتر
 بدمینتون شد 

بدمینتون بازان تیم رعد پدافند هوایی قم در هفته ششم با برتری مقابل یکی از 
قوی ترین تیم های فصل جاری لیگ برتر بدمینتون باشگاه های کشور بار دیگر برای 

قهرمانی مدعی شدند. 
بدمینتون بازان تیم رعد پدافند هوایی قم همانگونه که قبل از مسابقه هفته ششم 
لیگ برتر برابر چادرملو اردکان برای پیروزی مقابل این رقیب قدرتمند هم قسم شده 
بودند تا پای جان برای موفقیت تیم شان تلاش کنند، با ارائه یک نمایش فوق العاده 

به وعده خود عمل کرده و از سد حریف گذشتند.
همه آنهایی که در تالار فرهمندموحد مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم از 
نزدیک دیدار رعد پدافند هوایی قم و چادرملو اردکان را از نزدیک نظاره گر بودند، 
بی شک یکی از بهترین بازی های این فصل را تماشا کرده و از زیبایی و جذابیت 
رشته المپیکی بدمینتون به شدّت لذّت بردند، دیداری که در پایان ۳ بر ۲ به نفع 

نماینده قم تمام شد.
و  این رشته  پرآوازه  اول مقابل ملی پوش  انفرادی  پایروند در  درخشش محمد 
بازیکن فصل قبل رعد یعنی فرزین خانجانی، عملکرد فوق العاده مهران شهبازی در 
انفرادی آخر مقابل سروش اسکندری کاپیتان تیم ملی بدمینتون ایران و ظهور یک 
چهره جدید در بدمینتون ایران به نام رضا جانقربان بازیکن بومی تیم رعد، از جمله 

اتفاقات جالب و جذّاب این دیدار مهیّج بود.
مصاف نمایندگان قم و اردکان حساس ترین و بزرگترین بازی هفته ششم لیگ برتر 
بود و تیم بدمینتون رعد پدافند هوایی قم در سومین دیدار خانگی خود از فصل 
جاری رقابت های لیگ برتر باشگاه های کشور با نتیجه ۳ بر ۲ به برابر تیم دوم جدول 
یعنی چادرملو اردکان به برتری رسید تا چهارمین پیروزی این فصل را کسب کند و 

فاصله خود را با تیم صدرنشین شهرداری شهربابک به حداقل برساند.
نتایج مصاف رعد پدافند هوایی قم و چادرملو اردکان:

انفرادی اول: محمد پایروند )رعد قم( ۲  - فرزین خانجانی )چادرملو( صفر 
انفرادی دوم: رضا جانقربان )رعد قم( ۱  - مهدی انصاری )چادرملو( ۲ 

دوبل اول: محمد پایروند و مهران شهبازی )رعد قم( ۲ - عباسعلی بهجتی و 
عرفان محیطی )چادرملو( صفر 

دوبل دوم: صدرا صادقی و مسعود پیروزی )رعد قم( صفر  - فرزین خانجانی و 
سروش اسکندری )چادرملو( ۲

انفرادی سوم: مهران شهبازی  )رعد قم( ۲ - سروش اسکندری )چادرملو( صفر 

مرتضی کرمانی مقدم:

 پرسپولیس صلابت گذشته را ندارد
پیشکسوت تیم سال های دور سرخپوشان گفت: این پرسپولیس مشکل دارد و 
صلابت گذشته را ندارد؛ اما حل برخی مشکلات از دست کادر فنی خارج است و 

مدیریت باشگاه باید این مشکلات را حل کند.
برابر  سرخپوشان  صفر  بر  یک  شکست  به  اشاره  با  کرمانی مقدم«  »مرتضی 
آلومینیوم اراک در هفته سوم لیگ برتر اظهار داشت: بازی چندان خوبی را شاهد 
از نظر روحی و روانی مشکل دارد. همین موضوع در  نبودیم. این پرسپولیس 
عملکرد فنی آنها نیز تاثیر گذاشته و موجب شد تا ما مقابل یکی از تیم های خوب 

لیگ شکست بخوریم.
وی با اشاره به عملکرد فنی تیم فوتبال پرسپولیس در این دیدار افزود: با چنین 
سبک بازی های مشخص است که نمی توان پیروز شد. پرسپولیس نتوانست مقابل 
آلومینیوم چیزی برای عرضه داشته باشد و در نهایت هم بازی را واگذار کرد. عملکرد 
تیم در این دیدار جای دفاعی نداشت و بازی خوبی را شاهد نبودیم. تیم در خط 

دفاع خوب نبود. 
در خط میانی هم نه توپ رسانی به هافبک ها انجام شد و نه در دفاع شرکت کردند. 
مهاجمان هم که نتوانستند کاری از پیش ببرند و در نهایت این مسائل منجر به 

شکست پرسپولیس شد.
پرسپولیس گفت: یکسری  افت  پیشکسوت سرخپوشان در خصوص دلایل 
مسائل از دست کادر فنی خارج است. آنطور که مشخص است پرسپولیس مشکل 
روحی و روانی دارد. از صحبت های گل محمدی هم می شود فهمید که شرایط مالی 

چندان خوب نیست. 
واقعا کادر فنی به تنهایی نمی تواند کار را پیش ببرد و وظیفه مسولان باشگاه است 

تا هر چه زودتر اوضاع را بهبود ببخشند.
وی در مورد عملکرد پرسپولیس در ۲ دیدار ابتدایی لیگ برابر فولاد و نساجی هم 
گفت: مشخص است که پرسپولیس با صلابت بازی نمی کند. در ۲ دیدار نخست 
هم با وجود مشکلاتی که داشتیم اما خوب نبودیم. موقعیت های زیادی به حریفان 

می دادیم و نتوانستیم آن قدرت پرسپولیس را نشان دهیم. 
کرمانی مقدم در خصوص راه های برون رفت پرسپولیس از این شرایط، گفت: 
کادر فنی حیا می کند که چیزی نمی گوید. یحیی خودش یک پرسپولیسی اصیل 
است و دلش برای تیم می سوزد، اما مدیریت باید هر چه زودتر برای حل مشکلات 

اقدام کند. تنها با صحبت کردن که مشکلات حل نمی شود.
وی تاکید کرد: این پرسپولیس نیاز به بازی ساز و مهاجم دارد. چرا مسوولان برای 
باز کردن پنجره باشگاه اقدامی نکردند؟ الان کمبود بازیکن داریم و در این شرایط 

به طور قطع به مشکل بر خواهیم خورد.

با حضور رییس فدراسیون جودو برگزارشد؛

مسابقات جودو قهرمانی قم
 و یادواره شهدای نوجوان

 همزمان با روز دانش آموز، مسابقات جودو نوجوانان و جوانان استان قم و یادواره 
شهدای نوجوان، عصر جمعه با حضور آرش میراسماعیلی رییس فدراسیون جودو 

در ۲ رده سنی برگزار شد.
براساس این گزارش مسابقات قهرمانی جودو قهرمانی استان در دو رده سنی 
نوجوانان و جوانان با معرفی نفرات برتر در آکادمی جودو استان در ورزشگاه راحله 

ترتیب یافت.
 این رقابت ها با گرامیداشت شهید حسین فهیمده از شهدای نوجوان دفاع 
مقدس، شهید علی لندی که روز یکم مهر جاری در کمک رسانی به ۲ حادثه دیده 
آتش سوزی در شهرستان ایذه به شهادت رسید و محمد امین ترجیح جودوکار 
نوجوان قمی که با اهدای اعضای بدن خود به چندین خانواده زندگی اهدا کرد، 

برگزار شد.
در این مراسم از قهرمانان جودوی استان به همراه مسوولان سابق هیات جودو و 

مربیان منتخب استانی با اهدای لوحی تقدیر به عمل آمد.
همچنین جلسه هماهنگی و همفکری هیات جودو استان قم با حضور رییس 
فدراسیون این رشته ورزشی و مسوولان هیات ورزشی جودوی استان در جریان این 

سفر برگزار شد.
در این مسابقات علاوه بر رییس فدراسیون جودو کشور، رسول منعم مدیرکل 
ورزش و جوانان، ابوالقاسم مقیمی مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری شهرداری قم 

و حسن مالکی نژاد عضو شورای اسلامی شهر قم حضور داشتند.
آرش میراسماعیل رییس فدراسیون جودوی کشور در سفر روز جمعه خود به قم 
ضمن دیدار با آیت الله علوی گرگانی، در مسابقات جودو  قهرمانی استان قم و 

یادواره شهدای نوجوان حضور یافت.

ایمان / رضا ملکی

مستطیل سبز در ابتدای سال ۱۳۶۰ شاهد حضور چوانی پرشور و پرتلاشی 
بود که با پوشیدن جامه سیاه قضاوت بعنوان داوری جوان دست به سوت شد تا با 
قضاوتهای عادلانه خود اغلب تیمهای مطرح آن زمان را خشنود سازد. ارتباط بسیار 
خوب بین داور و بازیکن و لبخند همیشه برلب امتیازی بود که او را بر دیگر داوران 
قمی برتر نشان می داد تا جائیکه اغلب قضاوتهای سنگین فوتبال به او سپرده شد 

تا فوتبال ولایت کمترین آسیب را از امر قضاوت درخود دیده باشد.
محمد فرجی جوان شایسته آن روز داوری فوتبال قم و رئیس جدید کمیته 
داوران را روبروی خود میبینم همچنان خندان و بشاش و سرزنده نشان می 
دهد و این از روحیه والا و اخلاق مدار جوان شایسته دیروز ومرد پخته مستطیل 
سبز امروز میباشد که جلوه ای نیکو از او درمیان اهالی فوتبال به یادگار گذاشته 

است.
فرجی میگوید هشت سال بعنوان رئیس کمیته داوران فوتبال قم در سالهای 
آخرین دهه هشتاد و ۴ سال ابتدایی دهه 9۰ در دوران مدیریت دکتر رمضان بیگی 

و کریم بهرامی انجام وظیفه نمودم.
وی  افزود :تعداد داوران قمی را از ۳۰ نفر به 7۵ نفر رساندیم و دراین راستا سعی 

داریم تا با میدان دادن به داوران جوان آنها را در امر قضاوت در کشور یاری نمائیم.
فرجی می گوید : افتخار داوری قم در فوتبال ایران در سالهای دور حسین 
نجاتی بود که جوانان برومند قمی هم اکنون توانسته اند از میراث گرانبهایی 
که نجاتی در داوری قم به ارث گذاشت دفاع نمایند و در سطح کشور در امر 
قضاوت جایگاه برجسته و جلوه ای نیکو داشته باشند سرآمد آنها علی صفایی 
داورشایسته قمی است که با تلاش تحسین برانگیز خود هم اکنون با قضاوتهای 
مطلوب خود در لیگ برتر و لیگ یک فوتبال ایران مایه فخر اهالی داوری فوتبال 

قم محسوب میشود.
رئیس هیئت کمیته داوران هیئت فوتبال استان قم در ادامه گفت : درکنار این 

عزیز حسین ظهیری کمک داور بین المللی فوتبال ما هم اکنون در اردن مسابقات 
زیر ۲۳ ساله های آسیا را قضاوت می نماید که جای قدردانی و سپاس از زحمات 
بابائی  و  زمانی،حاجیلو،پورموسوی،بادی،باهنر  و  میباشد  وی  آفرین  افتخار 

نیزتوانسته اند درطول سالهای جدید در امر قضاوت در مسابقات معتبر لیگ برتر و 
کشوری در امر قضاوت حضوری شایسته داشته باشند.

فرجی می گوید خوشبختانه با آمدن دکتر باقری که خود از استخوان خورد کرده 
های فوتبال ولایت محسوب میشود یکماهی است که سکان هدایت داوران شایسته 
قمی را در دست گرفته ام.درصدد ایجاد مدرسه داوری هستم که بتوانم در این راه 
تعداد بسیاری از داوران شایسته قمی را به فوتبال  این استان و سطح ملی معرفی 

نمائیم.
وی افزود :درکنار فوتبال در امر فوتسال نیز داوران شایسته قمی بسیار خوب ظاهر 
شده اند طیب طاهری،بختیاریان، فراهانی و بابلی از جمله داوران عزیزی هستند 
که هم اکنون در سطح کشور مشغول قضاوت بازیهای مهم لیگ برتر ودسته یک 

فوتسال میباشند.
وی به وضعیت داوران بانوی قمی اشاره میکند و میگوید قصد داریم تا تعداد 
داوران قمی را در سطح بانوان افزایش دهیم.اکنون ۵ بانوی پرافتخار قمی در سطح 
مسابقات کشوری حضوردارند که این عدد شایسته بانوان قمی در امر قضاوت نمی 

باشد .
محمد فرجی که خود از داوران برجسته ملی کشور بوده و۴ تورنمنت بین المللی 
را در فوتسال قضاوت کرده است در بخش دیگری از سخنان خود به مودت و یکدلی 
اهالی فوتبال ولایت اشاره میکند و میگوید می بایست دست در دست یکدیگر 
دهیم تا چرخ فوتبال را به جلو ببریم.کینه ها را دور ریخته و برای اعتلای فوتبال 
شهرمان تلاش کنیم که اگرغیر از این باشد جفای بزرگی به دوستداران فوتبال 

ولایت کرده ایم.
وی در پایان با قدردانی و سپاس از پیشکسوتان داوری استان قم گفت :نادر 
مرحوم  زبان،نیکوگفتار،جدی،برقعی  خوش  جندقی،محمد  دزفولی،محمد 
صفایی عزیز و دیگر بزرگوارانی که شاید نام آنها را فراموش کرده باشم عزیزانی 
بودند که مایه فخر و افتخار داوری قم بودند و درکنار آنها بودن برای من باعث 

عزت و سرافرازی بود.

محمد فرجی رئیس هیئت کمیته داوران هیئت فوتبال استان قم؛

داوران قمی جایگاه برجسته ای در فوتبال ایران دارند

 فردوس برای ششمین بار متوالی باخت ؛

فوتسال قم در آستانه سقوط 

  

رئیس هیئت کشتی استان قم گفت: دومین جشنواره همگانی استعدادیابی کشتی فرنگی و آزاد یادواره شهدای ورزشکار 
استان قم با حضور ۱7۰ ورزشکار در خانه کشتی شهید سلیمانی قم برگزار شد.

هادی علیایی صبح شنبه در گفتگو با خبرنگاران با بیان اینکه دومین جشنواره همگانی استعدادیابی کشتی فرنگی و آزاد 
یادواره شهدای ورزشکار استان قم با حضور ۱7۰ ورزشکار در قالب ۱۱ تیم باشگاهی برگزار و با معرفی تیم های برتر به اتمام 
رسید، گفت: این جشنواره در قالب لیگ کشتی رده سنی نونهالان به انجام رسید در ادامه عملیاتی کردن طرح تحول کشتی 

استان قم بود که دومین مرحله آن به میزبانی خانه کشتی شهید حاج قاسم سلیمانی به انجام رسید.
رئیس هیئت کشتی استان قم با اشاره به اینکه در مراسم پایانی و اهداء جوایز تیم ها شاهد حضور مدیر کل ورزش و جوانان، 
معاون توسعه ورزش قهرمانی، رئیس سازمان بسیج ورزشکاران، معاون ورزش سازمان فرهنگی هنر شهرداری و جمع زیادی 
از پیشکسوتان کشتی استان در سالن برگزاری این جشنواره بودیم، افزود: این مسابقات با حضور ۸ تیم و با حضور نزدیک به 
۱۲۰ گیر آزادکار و برگزاری ۱۵۴ کشتی در رشته آزاد برگزار شد که سرانجام تیم زنده یاد مرحوم پهلوان حاج آقا حسین موسوی 

موفق به کسب عنوان نخست شد.
وی با بیان اینکه تیم عمران بتن و امیران تویز به ترتیب سکوهای نایب قهرمانی و سومی را در بخش آزاد از آن خود کردند، ادامه 
داد: در رشته فرنگی شاهد حضور چهار تیم بودیم که برگزاری ۵۰ کشتی بین 7۰ کشتی گیر حاضر در این جشنواره چهره 
تیم های برتر مشخص شد که تیم شهید حاج قاسم سلیمانی، تیم خانه کشتی و تیم شهدای جوادالائمه به ترتیب عناوین اول 

تا سوم را کسب کردند.

رییس هیات انجمن های ورزش های رزمی قم از برگزاری مسابقات در رشته کیک بوکسینگ در رده سنی جوانان به 
مناسبت هفته گرامیداشت تربیت بدنی در قم خبر داد. 

علی یزدی افزود: این دوره از مسابقات روز جمعه ۱۴ آبان ماه در خانه اختصاصی رزمی سردار شهید حاج قاسم 
سلیمانی ترتیب یافت.

وی افزود: در این دوره از رقابت ها رزمی کاران مرد استان در مسابقات کیک بوکسینگ قهرمانی قم در ۱۲ وزن به 
رقابت پرداختند. رییس هیات انجمن های ورزش های رزمی قم بیان کرد: در اوزان منهای ۴۸، ۵۱ و ۵۴ کیلوگرم این 
رقابت ها به ترتیب محمد مهدی قنبری، امیر عباس کچویی، محمد علی کریمی، علی حسنی اصغر زلفی و علی اکبر 
محمدی نژاد مقام های اول و دوم را کسب کردند. یزدی ادامه داد: در اوزان منفی ۵7،۶۰ و ۶۳ کیلوگرم نیز سید 
یوسف میرهاشمی، رضا ساعیان، ابوالفضل خانچرلی، محمد ملکی ،محمد مهدی مینایی و حسین عزیزی جایگاه 
های اول و دوم را به نام خود ثبت کردند. رییس هیات انجمن های ورزش های رزمی قم اضافه کرد: محمد یوسف 
وفایی، احمد سامانلو، محمد جواد رفیعی مقدم، علی اصغر مهر نژاد، تقی جعفری و محمد متین سیفی زاده نیز در 
اوزان منفی ۶7، 7۱ و 7۶ کیلوگرم این مسابقات حائز رتبه های برتر شدند. وی با بیان اینکه محمدرضا رضایی و دانیال 
حیدریان مقام های اول و دوم وزن منفی ۸۱ کیلوگرم را بدست آوردند، گفت: در وزن منهای ۸۶ کیلوگرم نیز مهدی 
رمضانی وسیدمحمد حسینی با شکست حریفان روی سکو رفتند و در وزن مثبت ۸۶ کیلوگرم  امیررضا محمدی و کیا 

صادق به ترتیب اول و دوم شدند.

رئیس هیئت کشتی استان قم خبر داد؛

حضور 1۷0 ورزشکار در جشنواره همگانی استعدادیابی کشتی 
رییس هیات انجمن های ورزش های رزمی قم :

مسابقات کیک بوکسینگ قهرمانی قم برگزار شد

تیم فوتبال پرسپولیس در دیدار خانگی مقابل گل گهر سیرجان با تساوی یک 
بر یک متوقف شد تا ۲ امتیاز دیگر را از دست بدهد. 

براساس این  گزارش از ساعت ۱۸ روز شنبه در دیداری از هفته چهارم لیگ 
برتر فوتبال باشگاه های ایران، پرسپولیس در ورزشگاه آزادی به مصاف گل گهر 

سیرجان رفت که این دیدار حساس با تساوی یک بر یک به اتمام رسید.
و  میرزابیگی«  »علی  کمک های  با  حیدری«  »بیژن  را،  دیدار  این  قضاوت 

»علیرضا ایلدروم« برعهده داشت.
جایگاه تیم ها در جدول رده بندی و تقابل »امیر قلعه نویی« با پرسپولیس بر 

اهمیت این دیدار افزوده بود.
»یحیی گل محمدی«  سرمربی پرسپولیس برای این دیدار تغییرات زیادی را در 

ترکیب تیمش ایجاد کرده بود.
پرسپولیس که با تغییر سیستم وارد بازی شده بود سعی داشت با حرکاتی که 

از جناح چپ طراحی می کند به دروازه میهمان برسد و از سوی دیگر شاگردان 
قلعه نویی نیز حریف دست و پا بسته ای نبودند.

در وقت های تلف شده نیمه نخست ارسال گل گهر با ضربه سر »امین پورعلی« 
همراه شد و »آرمین سهرابیان« از روی خط موفق شد با ضربه سر گلزنی کند تا 

گل گهر نیمه نخست را یک بر صفر برنده شود.
در ابتدای نیمه دوم، »مهدی عبدی« جانشین »علیرضا ابراهیمی« شد تا 

پرسپولیس تهاجمی تر شود.
در دقیقه ۵۰ مهاجم گل گهر در محوطه جریمه پرسپولیس سرنگون شد و داور 

با تصمیمی بحث برانگیز اعتقادی به پنالتی نداشت.
دقیقه ۵۳ غفلت مدافعان میهمان موجب شد تا »عیسی آل کثیر« گل تساوی 

پرسپولیس را به ارمغان بیاورد.
نیمه دوم از سوی هر دو تیم با جذابیت بیشتری پیگیری شد و بازیکنان درپی 

رسیدن به گل دوم تیمشان بودند.
در ادامه تلاش بازیکنان پرسپولیس که برنامه خاصی برای رسیدن به دروازه 
حریف نداشتند، همچون دیدار گذشته سودی نداشت و این بازی با تساوی به 

اتمام رسید.
و  گرفت  قرار  سوم  رتبه  در  و  شد  امتیازی  هشت  تساوی،  این  با  گل گهر 

پرسپولیس هم با هفت امتیاز در جایگاه ششم باقی ماند.

قلعه نویی استقلال را صدرنشین نگه داشت ؛
 ۲ امتیاز دیگر پَرید؛ پرسپولیس جان ندارد

یک پیشکسوت تیم فوتبال استقلال می گوید سرمربی 
آبی ها باید به ترکیب ثابت تیمش برسد.

تیم فوتبال استقلال در  پرورش خواه، پیشکسوت  بهروز 
گفت وگو یی درباره تساوی یک بر یک آبی پوشان پایتخت 
برتر  لیگ  رقابت های  چهارم  هفته  در  فجرسپاسی  مقابل 
نداشت،  بدی  عملکرد  استقلال  که  روزی  در  کرد:  اظهار 
می توانست مقابل فجر پیروز شود. من یک خسته نباشید به 
دو تیم می گویم. به نظر من موقعیت  آنچنانی روی دروازه ها 

شکل نگرفت.
او ادامه داد:  فکر می کنم نداشتن تاکتیک یا نبود خلاقیت 
فکر  باشیم.  را شاهد  بازی کم موقعیتی  باعث شد  فردی 
می کنم استقلالی ها در دقایق پایانی کار به دنبال سوت پایان 
بازی بودند اما روی اشتباه مدافع و دروازه بان استقلال، فجر 
به گل تساوی دست یافت. پرورش خواه درباره عملکرد کوین 
یامگا و رودی ژستد و تاثیرگذاری این ۲ بازیکن در روند بازی 
استقلال مقابل فجر خاطرنشان کرد: یامگا بازیکن بسیار 

بازیکنان هستند که دیرتر می توانند  برخی  خوبی است. 
خودشان را با تیم هماهنگ کنند اما یامگا توانست خودش 
می تواند  آینده  بازی های  در  هم  ژستد  و  بدهد  وفق  زود 

خودش را با تیم هماهنگ کند. 
او افزود:  به نظر من استقلال باید در خط میانی خودش 
را تقویت کند. باید هافبک های تیم برای مهاجمان موقعیت 
ایجاد کنند. من فکر می کنم کیفیت بد زمین هم در بازی 
استقلال مقابل فجر تاثیر خودش را گذاشت. امیدوارم در 

خط میانی هم نفراتی به تیم اضافه شوند تا شرایط برای 
آبی پوشان بهتر شود. 

پرورش خواه در خصوص مشکل استقلال در پیدا کردن 
ترکیب ثابت  در بازی های این تیم گفت: باید فرهاد مجیدی 
ترکیب خودش را بشناسد و نباید این قدر تغییرات پیش 
بیاید. به نظر من بازیکنی مثل امیرحسین حسین زاده باید در 
ترکیب اول تیم حضور داشته باشد اما این تشخیص سرمربی 

بود که در بازی مقابل فجر از ابتدا در ترکیب نباشد. 

بهروز پرورش خواه:

مجیدی باید به ترکیب ثابت تیمش برسد
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وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

 گسترش شورای فرهنگ عمومی
 صدر برنامه های این وزارتخانه است 

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با تاکید براینکه در افق پیش رو گسترش شورای فرهنگ 
عمومی در صدر برنامه های این وزارتخانه قرار دارد، گفت: همه ابزارها در اختیار وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسلامی باید برای تحقق این سیاست ها باشد. 
محمد مهدی اسماعیلی عصر شنبه در گردهمایی شورای فرهنگ عمومی سراسر 
کشور که در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار شد، اظهار داشت: در سفرهای 
استانی تاکید داریم که شورای فرهنگ عمومی در هر استان تشکیل تا این شورا با 

اعضای استانی و اعضای شهرستان ها در قالب پارلمان فرهنگی استان شکل بگیرد.
عضو کابینه دولت سیزدهم ادامه داد: در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و دولت 
مردمی، نگاه ما به شورای فرهنگ عمومی به عنوان یک فرصت برای ارتقای فعالیت 

های فرهنگی کشور است.
اسماعیلی افزود: این اتفاق و تاسیسی که شکل گرفت، ذیل شورای عالی انقلاب 
فرهنگی برای همین مسأله است که فضای فرهنگی کشور را به سمت سیاست های 
انقلاب تغییر داده و سرعت آن را بیشتر کنیم از طرفی جریان اصلی انقلاب به سمت 

تاسیس تمدن نوین و جامعه اسلامی باید از این گذر عبور کند.
وزیر فرهنگ خاطرنشان کرد: نهاد حقوقی و تشکیلاتی که برای تحقق جامعه 

اسلامی و زندگی اسلامی در نظام دیده شده، شورای فرهنگ عمومی است.
وی تاکید کرد: در افق پیش رو و در صدر برنامه های وزارت فرهنگ، گسترش شورای 
فرهنگ عمومی قرار دارد و نهاد سیاستگذار در موضوعات فرهنگی است؛ علاوه بر این، 
همه ابزارهای در اختیار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی باید برای تحقق این سیاست 

ها باشد. 
وی گفت: ابزارهای تئاتر، سینما، موسیقی، هنرهای تجسمی و فعالیت های داخلی و 
بین المللی کشور در حوزه فرهنگ باید در راستای تحولات سبک زندگی ایرانی اسلامی 

تعریف شود؛ این نگاهی است که به شورای فرهنگ عمومی داریم. 
اسماعیلی ادامه داد: به همین منظور، دست یاری به سمت ائمه جمعه و نمایندگان 
ولی فقیه در استان ها که راهبری این شوراها را در اختیار دارند، دراز می کنیم. رئیس 
شورای فرهنگی عمومی کشور با بیان اینکه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مصمم 
است در این مسیر گام بردارد، گفت: اقتضائات منطقه ای و استانی در خصوص شورای 
فرهنگ عمومی در اولویت این وزارتخانه قرار دارد و برخی سیاست ها را ممکن است به 

عنوان سیاست های کلی پیشنهاد بدهیم.
 اسماعیلی در سخنان خود بر نظم، کیفیت دستور جلسات و نحوه اداره جلسه ها و 
همچنین پیگیری مصوبات تاکید کرد و گفت: این فرایندها باید به صورتی انجام شود 
که در میان مدت شاهد ارتقای کمی و کیفی شورای فرهنگ عمومی باشیم.  وی با 
بیان اینکه نمایندگان مجلس شورای اسلامی، تصورات ناخوشایندی از گذشته های 
جلسات شورای فرهنگ عمومی داشتند، ابراز امیدواری کرد این مجموعه همدل 
و همراه گام های مشترک و بلندی برای تحقق منویات رهبر معظم انقلاب در حوزه 

فرهنگی بردارند.
 

سیدمحمد صدر: 

بدون برجام نمی توان به حل مشکلات 
اقتصادی امید داشت 

 
سیدمحمد صدر عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به مشکلات برآمده از 
عدم توافق با طرف های برجام و البته بی توجهی به مسأله FATF، بیان داشت: کشور 
در وضعیتی قرار گرفته که تمامی فعالیت های اقتصادی برون مرزی، و البته گزاره های 
اقتصادی داخلی؛ گریزی از تعامل با جهان نداشته باشد. امروز ارز حاصل از صادرات 
راهی به داخل کشور پیدا نمی کند، هرچند اصل صادرات نیز تحت الشعاع مسائلی قرار 

گرفته که به صورت مستقیم با برجام و FATF مرتبط است.
سیدمحمد صدر سیاستمدار اصلاح طلب و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
درخصوص آینده احتمالی اقتصاد ایران؛ بدون برجام و توافق با غرب، اظهار داشت: 
بدون دست یابی به توافق »برجام« و تصویب FATF در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، نمی توان امید داشت که مشکلات موجود اقتصادی در کشور، سر و سامان 

بگیرد.
وی تأکید کرد: حتی گره های موجود در سیاست خارجی نیز با این دو موضوع مهم 

مرتبط است و باید دولت سید ابراهیم رئیسی به صورت جدی به این موارد فکر کند.
ارز حاصل از صادرات وارد کشور نمی شود زیرا...

این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به مشکلات برآمده از عدم توافق با 
طرف های برجام و البته بی توجهی به مسأله FATF، بیان داشت: کشور در وضعیتی 
قرار گرفته که تمامی فعالیت های اقتصادی برون مرزی، و البته گزاره های اقتصادی 

داخلی؛ گریزی از تعامل با جهان نداشته باشد.
صدر گفت: امروز ارز حاصل از صادرات راهی به داخل کشور پیدا نمی کند، هرچند 
اصل صادرات نیز تحت الشعاع مسائلی قرار گرفته که به صورت مستقیم با برجام و 
FATF مرتبط است. وی تصریح کرد: مشکلات اقتصادی موجود که برآمده از برخی 

سیاست ها مختلف است، همگی منجر به کاهش کیفیت زندگی مردم شده است.
اهداف بزرگ حاکمیتی بدون نگاه به سیاست خارجی محقق نمی شود

صدر در پاسخ به این پرسش که دولت سیزدهم سخن از یک انقلاب اقتصادی به میان 
می آورد، آیا با روند فعلی و نوع مواجهه با جهان، این هدف بزرگ محقق خواهد شد، 
اظهار داشت: بنده قصد ندارم از دیدگاه یک اقتصاددان به این سوال نگاه کنم، اما 
آنچه مسلم است؛ حکمرانی، وابسته به گزاره های مختلفی همچون سیاست خارجی، 
مقولات اجتماعی و فرهنگی و البته مسائل سیاسی و اقتصادی است. به همین دلیل 
بعید است بدون توجه به مسائل مختلف، امکان رسیدن به یک هدف بزرگ حاکمیتی 

وجود داشته باشد.
سفرهای استانی پسندیده است اما...

این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در پایان در خصوص فعالیت دولت سید 
ابراهیم رئیسی از آغاز تا به امروز، گفت: بدون شک مردمی بودن دولت و پیگیری 
مشکلات مردم آن هم با سفرهای متعدد استانی امری پسندیده است، اما نیاز امروز 
کشور، توجه به مسائل بین المللی و سیاست خارجی است که باید رئیس دولت شخصاً 

برای این موضوعات زمان صرف کند.
 

هشدار یک نماینده مجلس به مسئولان:

اموال نامشروع باید پس گرفته شود
برخی  توسط  نامشروع  اموال  کسب  قانون  مقابل  موانع  درباره  مجلس  نماینده 

مسئولین توضیحاتی ارائه کرد.
اسلامی  شورای  مجلس  در  محلات  نماینده  سلیمی  علیرضا  حجت الاسلام   
درباره موانع پیش روی قانون کسب اموال نامشروع توسط برخی مسئولین توضیح 
داد: بر اساس نص قانون اساسی اموال نامشروع، از قبیل غصب، رشوه و هر مسیر 
غیرمشروعی کسب شود باید مسترد گردد، این اموال یا مربوط به عموم مردم است که 
باید به بیت المال بازگردد و یا مربوط به افراد خاصی است که به همان شکل مراحلش 

طی می شود.
در  قانون عادی  به صورت  را  نامشروع  اموال  اعاده  این  در مجلس  ما  افزود:  وی 
نظرگرفته ایم و تفاوتی هم ندارد که فرد خاطی چه کسی باشد، چه برخی گردن کلفتانی 
که از طریق مال ملت فربه شدند و کسی هم سراغ آنان نرفته و چه افرادی که مسئولیت 

دارند.
وی ادامه داد: اینکه فردی مسئول یا غیر مسئول است هیچ فرقی ندارد و هرکس که 
اموالی را از طریق نامشروع بدست بیاورد قانون با آن برخورد می کند و دادگاه صالحه 
حتما باید به آن رسیدگی کند. سوالی که مطرح می شود این است که یک فردی 
هزاران میلیارد ثروت دارد و از ابتدای انقلاب ۴۲ سال می گذرد و اگر این افراد ماهی 
یک میلیارد از ابتدای انقلاب هم درآمد داشتند الان ۴۲۰ میلیارد ثروت داشتند اما این 

میزان از اموالی که دارند از کجا آمده است؟
این نماینده مجلس گفت: در بحث قانون ثبت اموال مجلس آن را تصویب کرده و 
شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام ایراداتی را مطرح می کنند اما این 
را بدانیم که مجلس به خودی خود این طرح را تصویب کرده است که هرکسی در آغاز 
مسئولیت اموالش را اعلام کند و در پایان دوره مسئولیت نیز به همین شکل عمل شود 
تا مشخص گردد تا اگر این افزایش از طریق نامتعارف بوده با آن برخورد شود و به نظر 
من این باید اجرا شود و راه برگشت ندارد چرا که نص صریح قانون اساسی است و قانون 

عادی نیز از آن پشتیبانی می کند.
سلیمی در پایان بیان کرد:به نظر من قوه قضائیه که رویکرد جدیدی را هم دنبال 
می کند و باید به این قوه آفرین گفت این طرح مجلس را عملیاتی کند و به نظرم 

می توانیم منتظر خبرهای خوشی در این زمینه باشیم.

حجت الاسلام والمسلمین مهاجرنیا:

»جامعه سازی اسلامی« مهم ترین آرمان 
دیرینۀ ملت ایران است

حجت الاسلام والمسلمین محسن مهاجرنیا گفت :شاهکار انقلابیون و روحانیت 
انقلابی آن بود که به موازات غربی سازی جامعه ایرانی، آنها هم  به اسلامی سازی آن 
پرداختند و با برجسته سازی سنت ها واصالت های دینی، مسیر بازگشت به هویت 

اسلامی در چارچوب یک جامعه اسلامی را هموار ساختند. 
دوره ای  نشست های  سلسله  دوره ی  هفتمین  از  نشست  دوازدهمین  در  وی  
به همت  اسلامی«  انقلاب  تحقق  »فرایند  موضوع  با  که  آزاداندیشی-  کرسی های 
دانشگاه طلوع مهر و مجمع هماهنگی پیروان امام و رهبری در قم- با حفظ پروتکل های  
بهداشتی به صورت مجازی و حضوری برگزار می شود، در ادامه موضوع جامعه سازی 
اسلامی، گفت: انقلاب اسلامی در همه مراحل خود از مرحله تئوری پردازی تا مبارزه 
با حاکمیت طاغوت و تا پیروزی نهایی، ایده ساختن یک جامعه آرمانی مبتنی بر قوانین 
الهی، ساختار و روابط توحیدی و حاکمیت اسلامی، را تعقیب می کرد. گسترش 
مطالعات و تولیدات فکری در نسبت سنجی میان دین و زندگی، دین و جامعه، دین و 
سیاست و حکومت در قبل از پیروزی انقلاب اسلامی، همه حاکی از توجه انقلابیون به 
جامعه سازی دینی است. تاریخ تحولات اجتماعی در یک قرن اخیر نشان می دهد که 

جامعه سازی اسلامی مهم ترین آرمان دیرینه ملت ایران بوده است.
طلبی«،»فضیلت  »کمال  بخشی«،  »سعادت  معنادار  های  کدگذاری 
محوری«،»اخلاق مداری«، »آزادی از استبداد« و »جامعه حق مدار« و »عدالت محور« 
در مسیر»حیات طیّبه« برای جامعه اسلامی، همه نشان از نارضایتی از وضع جامعه 

تحت حاکمیت شاهنشاهی داشت.
در کشوری که بیش از ۸۰ درصد آن مسلمان و در سنت دینی پرورش یافته بود، به 
یکباره در محاصره فرهنگ و دستاوردهای جذاب دنیای مدرن قرار گرفت. در اضلاع 
سه گانه جامعه، دین در انزوا قرار گرفته بود. در یک ضلع سنت های رقیق شده دینی، 
در ضلع دوم جاذبه های فرهنگی پر زرق وبرق مدرنیته و در هرم قدرت حاکمیت 
استبدادی است که موازنه میان سنت دینی و فرهنگ غربی را به ضرر دین رقم زده 
است.  جامعه آن دوره چند ویژگی مهم داشت: اولین ویژگی آن مربوط به شرایط 
تاریخی است که یک جامعه خسته از استبداد قجری وارد یک فضای تجملاتی فریبنده 
نیمه مدرن شده است. دوگانگی فرهنگی، جامعه را به سمت نوعی از خود بیگانگی 
هویتی سوق داد و حاصل آن افزایش جهل نسبت به سرنوشت اجتماعی خویش بود. 
مرحوم نائینی در صدر مشروطیت مهمترین عامل قوای ملعونه استبداد را ناشی از 

همین جهل ملت می داند.
 دومین ویژگی جامعه دوره قبل از انقلاب اسلامی، تبدیل نظام شاهنشاهی به 
فرهنگ عمومی و تقدیس شاه پرستی به مثابه سایه خدا در روی زمین و تکریم دینی 
استبداد بود و سومین ویژگی جامعه گذشته این بود که بعد از زمینه سازی برای تقدیس 
و تکریم و تثبیت قدرت سیاسی نظام، به دنبال یک دست سازی جامعه بود به همین 
دلیل با تشخّص بخشی به مخالفان و آزادیخواهان با عناوینی چون عقب ماندگی، 

ارتجاع سیاه، کمونیست و بیگانه پرست، راه مبارزه و حذف آنها را در پیش گرفت.
چهارمین ویژگی ای که نظام استبدادی برای جامعه طراحی کرده بود، ترویج فساد 
اخلاقی وبی بند و باری و اباحی گری و پوچ گرایی اخلاقی بود.گسترش فرهنگ غربی 

مهم ترین مکانیسم برای چنین نقشه ای بود .
ویژگی پنجم که مکمل فساد اخلاقی بود، مصرفی کردن جامعه بود که از طریق 
سرازیر شدن محصولات تجملاتی و تشریفاتی حاصل تکنولوژی مغرب زمین، جامعه 
سنتی مسلمان ایرانی، خود را در شرایط خروج از سنت های دینی مشاهده کرد. در 
چنین شرایطی نظام شاهنشاهی توانست به تدریج بر مناسبات اجتماعی مسلط شود 
و با کمک الگوهای غربی به تحریف ودستکاری ذهنیت ها، آرمان ها و ایده آل های 
اسلامی  بپردازد و در نتیجه جامعه ای واگرا و مقهور هنجارهای وارداتی را سامان دهد.

شاهکار انقلابیون و روحانیت انقلابی آن بود که به موازات غربی سازی جامعه ایرانی، 
آنها هم  به اسلامی سازی آن پرداختند و با برجسته سازی سنت ها واصالت های دینی، 

مسیر بازگشت به هویت اسلامی در چارچوب یک جامعه اسلامی را هموار ساختند.
آل های جامعه  ایده  توانستند  مبارزات طولانی،  رهبران نهضت اسلامی درروند 
محوری«،»هدایت  توحیدی«،»امامت  »نگرش  فرهنگی:   ساخت  در  را  اسلامی 
گرایی«،  ستیزی«،»معنویت  ظلم  و  محوری  »عدالت  گرایی«،  محوری«،»تکامل 
»اخلاق مداری«،»برخورداری از حق آزادی« و » احترام به نقش و حقوق مردم« بر پایه 
ارزش ها و اصول و آموزه های مکتب اهل البیت)ع( بازسازی و به مردم منتقل کنند. این 
بازسازی توانست، اصالت و سنت ها را احیا و جامعه تجمل گرا و رفاه طلبِ در محاصره 

استبداد و استعمار را در مسیر نهضت همگانی علیه نظام شاهنشاهی هدایت کند.
 

حجت الاسلام ناصر قوامی :

در 100 روز نمی تواند اتفاقی بیفتد
 که مردم راضی باشند

 
یک نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی گفت: متاسفانه وعده های کاندیداها در 
انتخابات از جمله نمایندگان و روسای رئیس جمهور و یا سایر نامزدهای انتخابات، دیگر 

یک شعار بیش نیست و تحقق این وعده ها کار بسیار دشواری شده است. 
حجت الاسلام ناصر قوامی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درباره اهمیت ارائه گزارش 
۱۰۰ روزه فعالیت دولت از سوی رئیس جمهور گفت: متاسفانه در همه دولت ها برخی 

وعده هایی می دهند و می خواهند کاری انجام دهند که نمی شود.
این نماینده پیشین مجلس شورای تاکید کرد: ظرف ۱۰۰ روز نمی شود حرکاتی 
انجام داد که موجب رضایت مردم و قانع شدن آنان شود،  به هیچ عنوان امکان ندارد 

ظرف ۱۰۰ روز بتوان کاری انجام داد.
وی خاطر نشان کرد: متاسفانه وعده های کاندیداها در انتخابات از جمله نمایندگان و 
روسای رئیس جمهور و یا سایر نامزدهای انتخابات، دیگر یک شعار بیش نیست و تحقق 

این وعده ها کار بسیار دشواری شده است.
قوامی ادامه داد: قبل از انقلاب من مسائل سیاسی را تعقیب می کردم؛ بگذارید 
مثالی برای شما بزنم زمانی که انتخابات مجلس در قزوین برگزار می شد، یک نماینده ای 
حرفش این بود که آب را از شاهرود به این شهر می آورد در صورتی که برای این کار باید 
یک تونلی به طول ۲۶ کیلومتر می زدند که با توجه به امکانات آن موقع آسان نبود، 
زمانی که این آقا نماینده شد، به واسطه مشکل آب شاهرود، باغش با خشکسالی 
روبرو شد. آقای نماینده به شهردار نامه زد که ۲ الی ۳ تانکر آب به ما بدهید تا باغ از 
خشکسالی در بیاید شهردار هم پایین همان نامه نوشت هر موقع آب به شاهرود آمد، 
ما این تانکرها را به شما می دهیم، حرفم این است که برخی از وعده ها پایگاه اساسی 

ندارد.
نباید وعده هایی بدهیم که نتوانیم آنها را محقق کنیم 

وی یادآور شد: انتخابات هم محل وعده هاست اما نباید وعده هایی بدهیم که نتوانیم 
آنها را محقق کنیم. این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی بیان کرد: به شخصه 
به دولت آقای رئیسی امیدوار نیستم، اما باید وقت و مهلت داد، حالا قضاوت درباره 
عملکرد دولت زود است این که بگوییم آقای رئیسی چه کاری کرده و یا نکرده است 
یک مقداری برای این حرف ها باید دست نگه داشت، از سوی دیگر آنها هم باید بیایند 
صاف و ساده بگویند که این شعار بوده اما نتوانستیم عملیاتی اش کنیم توان برآورده 
کردن برخی از وعده ها را نداریم. وی خاطرنشان کرد: اما در این میان آن چیزی که 
من را بسیار نگران کرده است انتصابات فامیلی است، آقای رئیسی باید توجه کند که 
این اقدامات به ضرر شخص اوست ایشان شاید در فشار قرار می گیرد اما باید مقاومت 
کند، نباید زیر بار انتصابات فامیلی برود. قوامی گفت: باید یک مقداری به این مسائل 
توجه شود و کاری مخالف با آنچه که وعده داده اند، صورت نگیرد که این ها به ضرر 
کاملًا  آدمی  ایشان  را می شناسم  رئیسی  آقای  افزود: من  رئیسی است. وی  آقای 
منضبط هستند و در دستگاه قضا با وی همکار بودم و می دانم که چه خصوصیاتی 
دارند، بنابراین از ایشان می خواهم به این انتصابات توجه کنند و زیر بار نروند؛ چراکه 
این دست اقدامات به نفع آقای رئیسی و مردم نیست و منافع ملی را باید حفظ کرد اما 

این انتصابات درست نیست.
 

درنشست هفتگی مطرح شد:

تاکید سران قوا بر حل مشکلات معیشتی مردم 
نشست هفتگی سران قوای سه گانه عصر روز شنبه به میزبانی دکتر سید ابراهیم 
رئیسی و با حضور محمدباقر قالیباف و حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در 
دفتر رئیس جمهور برگزار شد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری؛ در این 
جلسه مهم ترین مسائل کشور، به ویژه موضوعات اقتصادی و معیشت مردم مورد بحث 
و تبادل نظر قرار گرفت. سران قوا تمرکز بر بهبود وضع اقتصاد کشور و حل مسائل و 
مشکلات معیشتی مردم را از اولویت های نشست سه قوه خواندند و بر لزوم همکاری هر 

چه بیشتر در این زمینه تاکید کردند.

 

رییس قوه قضاییه با بیان اینکه طولانی شدن فرآیند رسیدگی به برخی پرونده ها، 
صدور رای برای آنها را دشوار می کند، خواستار تلاش حداکثری قضات برای کاهش 
اطاله دادرسی در اینگونه پرونده ها شدگفت: کسی که برای تظلم خواهی به دادسرا 

آمده، باید به هنگام خروج از عدلیه احساس تسکین و آرامش کند. 
ادامه  در  شنبه  روز  اژه ای  محسنی  غلامحسین  والمسلمین  حجت الاسلام 
بازدیدهای میدانی از مجتمع های قضایی به منظور ارزیابی عملکرد و گفت وگوی 
چهره به چهره با قضات، کارکنان و مراجعه کنندگان واحدهای قضایی، به مدت چهار 

ساعت از دادسرا و دادگستری شهرری به صورت سرزده بازدید کرد.
رئیس قوه قضاییه با بهره گیری از آمار از پیش تهیه شده و مقایسه ای عملکرد 
دادسرا و دادگستری شهرری، در ۲۳ شعبه داسرای این منطقه شامل ۱۳ شعبه 
دادیاری، ۵ شعبه بازپرسی، ۵ شعبه اجرای احکام و همچنین ۱7 شعبه دادگستری 
شامل 7 شعبه کیفری، 7 شعبه حقوقی و ۳ شعبه خانواده حضور یافت و با حضار 
به گفت وگو پرداخت و از نزدیک در جریان مشکلات و دغدغه های آنها قرار گرفت. 
رئیس عدلیه در جریان این بازدید چهار ساعته، علاوه بر گفت وگو با ۴۶ نفر از 
مراجعه کنندگان و بررسی مشکلات آنها، برخی از پرونده های قضایی را به صورت 
موردی مطالعه و در خصوص آن ها نکاتی را به بازپرس ها و قضات گوشزد کرد. 
محسنی اژه ای با بیان اینکه طولانی شدن فرآیند رسیدگی به برخی پرونده ها، صدور 
رای برای آن ها را دشوار می کند، خواستار تلاش حداکثری قضات برای کاهش 

اطاله دادرسی در اینگونه پرونده ها شد.
وی همچنین با اشاره به آسیب ها و چالش هایی که در فرآیندهای کارشناسی برای 
پرونده های قضایی وجود دارد، بر ضرورت تعیین یک زمان محدود برای اعلام نظر 
کارشناسان تاکید کرد و خواستار صدور اخطار و برخورد با آن دسته کارشناسانی شد 

که نظر خود را در موعد مقرر صادر نمی کنند.
برخورد خوب قضات با مراجعه کنندگان 

گاهی از اصل حکم صادره هم مهم تر است
محسنی اژه ای در بخش دیگری از این بازدید با اشاره به گرفتاری ها، سختی ها 
و مصائب مراجعه کنندگان به عدلیه، خطاب به کارکنان قضایی و اداری دادسرا و 
دادگستری شهرری گفت: گاهی اوقات، اثر تکریم ارباب رجوع و برخورد دلسوزانه 
با مراجعه کنندگان، دهها برابر بیشتر از یک سخنرانی و موعظه است؛ برخورد خوب 
قضات و کارکنان قضایی با مراجعه کنندگان، گاهی از اصل حکم صادره هم مهم تر 
است. رییس قوه قضاییه با بیان اینکه کسی که برای تظلم خواهی به دادسرا آمده، باید 
به هنگام خروج از عدلیه احساس تسکین و آرامش کند، خطاب به کارکنان دادسرا 
و دادگستری شهرری گفت: »صبر« و »حوصله« شما در برابر مراجعه کنندگان که 
همه آن ها گرفتاری های خاصی دارند، هم اجر و پاداش تان را زیاد می کند و هم باب 
رحمت خداوند را به روی تان می گشاید. محسنی اژه ای همچنین با حضور در اتاق 
داوری و میانجیگری دادسرای شهرری، کار این بخش را سخت، اما بسیار ارزشمند و 
ماندگار توصیف کرد. وی که در حین گفت وگو با تعدادی از کارکنان اداری و قضایی 
دادسرا و دادگستری شهرری، میزان حقوق آن ها را نیز جویا می شد، عنوان کرد: به 
اینجا آمده ایم که از نزدیک مسائل، مشکلات و دغدغه های کارکنان دستگاه قضا 
و همینطور مراجعه کنندگان را ببینیم و برای آن چاره جویی کنیم. »همسان سازی 
حقوق کارکنان دستگاه قضایی با دیگر ارگان ها و سازمانها« از جمله درخواست های 
پرتعداد کارکنان قضایی و اداری دادسرا و دادگستری شهرری از رئیس قوه قضاییه 
بود؛ محسنی اژه ای نیز در پاسخ به این درخواست ها ابراز امیدواری کرد که هرچه 
زودتر با کمک دولت و مجلس طرح همسان سازی حقوق کارکنان دستگاه قضا با 
سایر سازمان های کشوری به نتیجه برسد. رییس قوه قضاییه در بخش دیگری از 
این بازدید، در اتاق مرحوم »منصور فریدونی« معاون قضایی دادگستری شهرری که 
چندی پیش بر اثر کرونا جان خود را از دست داده بود حضور یافت و فاتحه ای را برای 
این مرحوم قرائت کرد. وی همچنین با متصدی بخش مخابرات دادگستری شهرری 
که یک فرد نابینا بود و همهشماره تلفن های داخلی دادگستری و دادسرای شهرری 

را در حافظه خود داشت، دیدار و به صورت ویژه از خدمات وی قدردانی کرد.

رییس قوه قضاییه :

تظلم خواه باید هنگام خروج از عدلیه احساس آرامش کند

رعایت  شدن  سست  از  انتقاد  با  جمهور  رئیس   
شیوه نامه های بهداشتی در حمل و نقل زمینی و هوایی 
گفت: نباید با پایین آمدن آمار و شاخص های ابتلا به 
کرونا، رعایت دستورالعمل های بهداشتی دچار سستی 

شود.
جلسه  در  شنبه  وز  رئیسی  اراهیم  سید  الله  آیت 
ستاد ملی مقابله با کرونا با تأکید بر ضرورت جدیت 
هرگونه  از  پرهیز  و  کرونا  از  پیشگیرانه  اقدامات  در 
عادی انگاری تصریح کرد: همه دستگاه ها و نهاد ها در 
سراسر کشور باید همچنان آمادگی خود را در مقابله با 

بیماری کرونا حفظ کنند.

وی با اشاره به رفع برخی محدودیت های کرونایی در 
کشور گفت: اولویت اصلی، حفظ و صیانت از سلامت 
دانش آموزان، دانشجویان، کارگران و آحاد مردم است 
و حتماً باید بازگشایی ها همراه با رعایت شیوه نامه های 

بهداشتی و جایگزینی روش های هوشمند باشد.
شیوه نامه های  بروزرسانی  بر  تأکید  با  رئیسی  آقای 
و  بهداشت  وزارت  باید  گفت:  کرونا،  از  پیشگیری 
درمان با همکاری سایر دستگاه ها برای بروزرسانی این 

شیوه نامه ها اقدام کند.
از  حمایت  ضرورت  بر  تأکید  با  جمهور  رئیس 
واکسن های ایرانی، گفت: دانشمندان و متخصصان 

کشورمان تلاش ارزشمندی در تولید واکسن داخلی 
داشتند که باید از آن ها حمایت حقوقی و مالی شود.

کادر  فداکاری  و  تلاش  از  قدردانی  با  ادامه  در  وی 
بهداشت و درمان تأکید کرد: پرداخت مطالبات کادر 

درمان کشور با اولویت انجام شود.
خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  جمهور  رئیس 
تشویق و اقناع سازی مردم برای تزریق واکسن را حائز 
اهمیت دانست و گفت: لازم است تاثیر دریافت واکسن 
برای جامعه به خوبی تبیین شود تا شاهد افزایش روند 
واکسیناسیون و رسیدن به آمار بالای ۸۰ درصد در این 

زمینه باشیم.

رئیسی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا تاکید کرد:

پرهیز از هرگونه عادی انگاری درباره کرونا
بازگشایی ها با جایگزینی روش های هوشمند باشد

وزیر امور خارجه با تاکید بر اینکه ایران در مذاکرات آتی مطالبات خود را با قوت 
پیگیری خواهد کرد، گفت: چنانچه طرف آمریکایی به طور کامل به تعهدات خود 
بازگشته و مطالبات بیشتر نداشته باشد، جمهوری اسلامی ایران نیز به اجرای همه 

تعهدات خود بازخواهد گشت. 
حسین امیرعبداللهیان در تماس تلفنی با سرگئی لاوروف وزیر خارجه روسیه با اشاره 
به توافق صورت گرفته با هماهنگ کننده برجام در خصوص زمان برگزاری گفت وگوها 
با گروه ۱+۴، گفت: پیشرفت سریع گفت وگوها مستلزم آن است که طرف های 
اروپایی و آمریکا با اجتناب از زیاده خواهی و طرح خواسته های فرابرجامی، رویکردی 
واقع بینانه و سازنده در پیش گیرند. وی با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران سابقه 
و روند مذاکرات پیشین در وین را مد نظر دارد، تصریح کرد: ایران در مذاکرات آتی 
مطالبات خود را با قوت پیگیری خواهد کرد.  وزیر امور خارجه کشورمان خاطرنشان 
و  در گفت وگوها  ایران  در جدیت جمهوری اسلامی  نباید  به هیچ وجه  ساخت: 
لزوم بازگشت همه طرف ها به تعهداتشان تردید داشت. امیرعبداللهیان با اشاره به 
تحریم های تازه آمریکا علیه ایران افزود: اگرچه جمهوری اسلامی ایران نسبت به 
نیات طرف آمریکایی تردید دارد، با این وجود چنانچه طرف آمریکایی به طور کامل 
به تعهدات خود بازگشته و مطالبات بیشتر نداشته باشد، جمهوری اسلامی ایران نیز 

به اجرای همه تعهدات خود بازخواهد گشت. وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به 
همکاری های سازنده جمهوری اسلامی ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی بر 
لزوم پرهیز مدیرکل آژانس از اتخاذ مواضع سیاسی تاکید و خاطرنشان کرد که ایران به 
همکاری های فنی با آژانس ادامه خواهد داد. سرگئی لاوروف وزیر امور خارجه روسیه 
نیز در این تماس با تأکید بر اهمیت احیای برجام، گفت: همه طرف ها و از جمله 
ایالات متحده می بایست به تعهدات خود بازگردند. وی یادآور شد: مسکو همواره بر 
لزوم توقف اقدامات مخرب آمریکا در قبال برجام تأکید داشته است. در این تماس 
طرفین در خصوص لزوم ارسال کمک های بشردوستانه به افغانستان با توجه به در 
پیش بودن فصل سرما توافق کردند. دو طرف همچنین بر اهمیت تشکیل دولتی 
فراگیر در افغانستان تأکید نمودند. وزیر امور خارجه کشورمان در این تماس به آخرین 
وضعیت تحولات در حوزه قفقاز نیز اشاره کرد و گفت: جمهوری اسلامی ایران از 
مذاکرات منطقه ای در قالب ۳+۳ و سایر فرمت های مورد توافق برای حل و فصل 
مسائل قفقاز و توسعه همکاری های منطقه ای  حمایت می کند. لاوروف همچنین در 
این تماس تلفی جویای سلامت وزیر امور خارجه کشورمان در پی ابتلا به ویروس 
کرونا شد. امیرعبداللهیان هم با تاکید بر مساعد بودن شرایط عمومی خود، و از 

مواضع سازنده و مثبت روسیه در قبال موضوع هسته ای ایران تمجید کرد.

امیرعبداللهیان در گفت و گو با همتای روسی :

مطالبات خود را در مذاکرات آتی با قوت پیگیری خواهیم کرد

یک نماینده سابق مجلس گفت: مجلس به جای آنکه وقت خود را صرف 
رسیدگی به عملکرد دولت گذشته کند، گره از مشکلات معیشتی و اقتصادی 

مردم بردارد. 
محمد قمی در گفت وگویی،  با تاکید بر اینکه برای دولت جدید آرزوی موفقیت 
دارم، اظهار کرد: در مورد رویکرد مجلس برای بررسی عملکرد دولت های قبلی باید 
تاکید کرد که هر کس خلافی بکند قانون باید با او برخورد داشته باشد، اما نکته 

مهم این است که آیا زمان انجام چنین کاری الان است یا خیر؟
وی افزود: به نظرم برای این موارد باید گروهی باشد که بررسی کند عملکرد هر 
دولت یا نهادی در هر موردی که برای مجلس سوال پیش آمده است، چطور بوده تا 
اگر جای بررسی بیشتر یا برخورد قانونی وجود داشت این کار را بدون سر و صدای 
رسانه ای در یک گزارش تحویل قوه قضائیه دهند تا معلوم شود کسانی که مقصر 

بودند چه اقداماتی انجام داده اند و حکم قضایی نیز برای آنها صادر شود.
این نماینده سابق مجلس با تاکید بر اینکه الان مشکل مردم نه بررسی پرونده 
گذشته ها که رسیدگی به مشکلات روز است، اظهار کرد: مردم می خواهند گرانی 
و تورم رفع شود و سفره شان از گذشته رنگین تر باشد. آنها به دنبال حل معضلات 
اجتماعی هستند و دغدغه شان بیکاری و مسئله مسکن است، پس مجلس باید 
به این موارد بپردازد و به دنبال بازگرداندن کارخانه های تعطیل شده به مدار تولید 
باشد. قمی در ادامه تصریح کرد: من نمی گویم اگر کسی خلافی در هر دوره ای 
از مسئولیتش انجام داده به آن رسیدگی نشود. معلوم است که باید این کار انجام 

شود، اما به جای اینکه مجلس خود را درگیر چنین اموری کند، بهتر است جمعی 
کارشناس موضوع را بررسی  و گزارشی تخصصی تهیه کنند و گناه و جرم هر کس 
در آن مشخص شود. نه اینکه موضوع به رسانه ها کشیده شود و از آن استفاده های 
سیاسی شود. وی با بیان اینکه چنین اقداماتی در چشم مردم پسندیده نخواهد 
بود و اثرات سوء بر اعتماد جامعه به دولت ها خواهد گذاشت، اظهار کرد: مردم 
چنین اموری را چندان جدی نمی گیرند یا با خود می گویند فردا هم که کسانی 
که الان سر کار هستند کنار بروند، بعدی ها می آیند و همین قاعده را درباره شان 
اجرا می کنند. پس می بینیم که چنین اقداماتی ممکن است چه تبعاتی به دنبال 
داشته باشد. نماینده سابق مجلس با بیان اینکه وقتی هنوز مسئله ای در مورد 
فردی یا افرادی ثابت نشده است نباید تهمتی علیه آن افراد را در جامعه رواج دهیم 
یا باعث شکل گیری سوءظن نسبت به افراد شویم، اظهار کرد: شکی نیست هر 
کس به مردم و بیت المال دست درازی کرده باشد یا حقوق سیاسی و اجتماعی 
مردم را زیر پا گذاشته باشد باید با او برخورد شود، اما این برخورد باید ضابطه مند، 

قانونی و بر اساس حق و حقیقت باشد، نه بر پایه خط، جریان و سیاسی بازی.
وی در پایان تاکید کرد: مخصوصا وقتی به کسی اتهامی زده شود باید این فرصت 
برای او وجود داشته باشد که از خود در برابر آن اتهام دفاع کند که شاید دفاعیاتش 
معقول واقع شود و شاید هم پذیرفتنی نباشد، اما قبل از اینکه این اتهامات ثابت 
شود روشن است که رسانه ای شدن چنین مواردی نسبت به مسئولان سابق تنها 

اعتماد مردم را کم می کند.

یک نماینده سابق مجلس: 

مردم از مجلس انتظار گره گشایی دارند، نه بررسی عملکرد گذشتگان

برای  اداری،  عدالت  دیوان  عمومی  هیات  رأی  با 
متری  سه  فاصله  تعیین  دودی  شیشه  با  خودروهای 
برای تشخیص راننده و سرنشین ملاک و معیار نیست و 
درصورت احراز تخلف صدور قبض کفایت می کند و رفع 

اثر شیشه دودی الزام ندارد. 
به گزارش روز شنبه ایرنا از دیوان عدالت اداری، به 
دنبال شکایت از نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران 
و درخواست ابطال بخشنامه شماره ۴۰7/۳۵۵/۵/۱۳ 
تاریخ ۳۰ شهریور ۱۳9۶  و 99۰/۳۵۵/۵/۱۳ تاریخ ۱۸ 
اسفند ۱۳97 مبنی بر اینکه معیار مجاز دودی کردن 

شیشه خودرو و تشخیص راننده و سرنشین های خودرو 
باید از فاصله سه متری قابل رویت باشد و در صورتی که 
مطابق نظر افسر کارشناس، راننده و سرنشین از فاصله 
ضمن صدور قبض  نباشد  تشخیص  قابل  متری  سه 
جریمه ملزم به رفع اثر شیشه دودی می شود. هیات 
عمومی دیوان عدالت اداری پس از بحث و بررسی و با 
توجه به نظریه هیات تخصصی اداری و امور عمومی، 
با این استدلال که برمبنای ماده ۲۱ قانون رسیدگی 
به تخلفات رانندگی مصوب سال ۱۳۸9 جریمه های 
تخلفات مربوط به حمل و نقل و عبور و مرور با توجه 

به مکان، زمان، وقوع و نوع تخلفات با تصویب هیات 
موجب  به  همچنین  شود  می  گذارده  اجرا  به  وزیران 
و  مزبور  تخلفات  تشخیص  اخیرالذکر  قانون   ۲ ماده 
صدور قبض جریمه با افسران کادر و پیمانی مورد وثوق 
راهنمایی و رانندگی و آموزش دیده است بنابراین مقرره 
مورد اعتراض که با تعیین ملاک فاصله سه متری اقدام 
ماموران  برای  ثابت  معیار تشخیص  و  قاعده  به وضع 
مجاز راهور آن هم با توجه به شرایط متغیر فصول سال، 
اوضاع آب و هوا و ساعات شبانه روز کرده، خارج از حدود 

صلاحیت مرجع وضع کننده بوده و قابل ابطال است.

با رأی هیات عمومی دیوان عدالت اداری: 

خودروهای شیشه دودی فقط جریمه می شوند
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دنیا در حقیقت ، سرای گذر است و آخرت ، سرای 
ماندن . پس ، از گذرگاه خود ، برای ماندْگاهتان توشه 

برگیرید و پرده هایتان را در نزد کسی که رازهای شما را 
می داند ، ندرید.
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شورای  اجتماعی  و  فرهنگی  کمیسیون  رئیس 
اسلامی شهر قم بر لزوم تولید نرم افزارهای نشاط، 
امیدآفرینی و مدیریت فرهنگ شهروندی تأکید کرد.
مصطفی ملایی با اشاره به برگزاری رویداد تولید 
اتفاق  داشت:  اظهار  بسیج،  دیجیتال  محتوای 
بسیار خوبی است که دقیقاً در روز ۱۳ آبان و روز 
استکبارستیزی و روز دانش آموز، رویداد سراسری 

تولید محتوای دیجیتال بسیج برگزارشده است.
وی با بیان اینکه یکی از اتفاقات بسیار مهمی 
که می تواند در حوزه تحول و رشد در جامعه رخ 
دهد مسائل دانش بنیان است افزود: حضرت آقا 
وقتی مسئله اقتصاد مقاومتی را بیان کردند یکی 
از ابعاد ذیل اقتصاد مقاومتی را اقتصاد دانش بنیان 

و  نخبگان  یعنی  دانش بنیان  اقتصاد  دانستند؛ 
مسائل  رفع  در  صاحب فکر  و  ایده  صاحب  افراد 
به  پرداختن  و  درآمد  ایجاد  و  جامعه  مشکلات  و 
تولید  رویداد  که  مشارکت کننده  جامعه  اقتصاد 
فضای  بین  پیوند  یک  بسیج  دیجیتال  محتوای 
دانش بنیان، بسیج، نخبگان و افراد صاحب ایده 
کمیسیون  رئیس  است.  مصرف  بازار  با  جوان  و 
قم  شهر  اسلامی  شورای  اجتماعی  و  فرهنگی 
خاطرنشان کرد: به عنوان کسی که بالای دو دهه 
و  نوآوری  و  کارآفرینی  و  خلاقیت  حوزه های  در 
باور رسیده ام  این  به  و  فعالیت کرده  دانش بنیان 
به صنایع  پرداختن  مهم  اولویت های  از  یکی  که 
فرهنگی و اقتصاد دانش بنیان است که این رویداد 

می تواند این موضوعات را پوشش دهد. وی با تأکید 
بر اینکه ۶ رویکرد را در کمیسیون فرهنگی شاخص 
اولویت صنایع  از رویکردها  قرار داده ایم که یکی 
فرهنگی است، اضافه کرد: صنایع فرهنگی یعنی 
اینکه ما بتوانیم مفاهیم ارزشی و مهم را در بستر 
انیمیشن و گرافیک و در بستر هنر و صنایع و هنری 
ببریم که در رویداد تولید محتوای دیجیتال بسیج 
این مسئله در حال رخ دادن است. ملایی ادامه 
داد: در خصوص مسائلی مانند نشاط و امیدآفرینی 
و مدیریت فرهنگ شهروندی شرکت کنندگان برای 
آن ها انیمیشن و در نرم افزار تولید می کنند که یک 
نیاز و اولویت است، و جا دارد از بانیان اجرای این 

برنامه قدردانی کنیم.

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر قم تأکید کرد :

لزوم تولید نرم افزارهای نشاط، امیدآفرینی و مدیریت فرهنگ شهروندی 

آخرین وضعیت شیوع کرونا دراستان قم 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: ۲۴۴ نفر مشکوک به کرونا در بیمارستان های قم بستری 
هستند که حال ۳۸ نفر از آنها وخیم است. به گزارش دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر با 
اشاره به پذیرش ۲9 نفر در ۲۴ ساعت گذشته در اورژانس مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی و 
مشکوک به کرونا گفت: ۱۸ نفر از این افراد در بخش درمانی بیمارستان های قم بستری شده اند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به اینکه ۱۶ نفر از کسانی که در روزهای گذشته بستری بودند 
مرخص شدند، افزود: در حال حاضر ۲۴۴ نفر مشکوک به کرونا در بیمارستان های قم بستری هستند 
که حال ۳۸ نفر از آنها وخیم است.وی ادامه داد: متأسفانه در ۲۴ ساعت گذشته یک بیمار در اثر کرونا 
در قم فوت شده است.قدیر تعداد تست های گرفته شده در ۲۴ ساعت گذشته را ۳۴۰ مورد عنوان کرد 
و گفت: نتیجه 9۱ تست در استان مثبت بوده و یک میلیون و ۱۶۰ هزار و 7۶۵ دوز واکسن نیز به افراد 

تزریق شده است.

اسپوتنیک: احمد مسعود در ایران است 
خبرگزاری اسپوتنیک در گزارشی به نقل از منابع آگاه خود در افغانستان مدعی شد که احمد مسعود، 
فرمانده جبهه مقاومت ملی افغانستان روز چهارشنبه گذشته در مشهد با محمد اسماعیل خان، فرمانده 
پیشین جهادی و والی سابق هرات دیدار کرده است.اسپوتنیک در ادامه گزارش داد که احمد مسعود 
در این دیدار، حامل پیام دعوت امام علی رحمان، رئیس جمهور تاجیکستان برای تشکیل حکومت 
فراگیر در افغانستان بوده است.این خبرگزاری افزود: فرمانده اسماعیل خان تاکنون به این پیام پاسخی 
نداده است.قابل ذکر است که جبهه مقاومت ملی نیز تاکنون در این خصوص چیزی اعلام نکرده است.

انتخاب اعضای شورای اسلامی استان قم 
انتخابات هیأت رئیسه ششمین دوره شورای اسلامی استان قم برگزار شد.نخستین جلسه رسمی 
ششمین دوره شورای اسلامی استان قم با حضور  بهشتی معاون عمرانی استانداری قم تشکیل شد  
و اعضای آن انتخاب شدند.پس از اخذ رأی آقای ماشاالله سعادمند به عنوان رئیس و آقای مجید 
یوسفعلی به عنوان نایب رئیس شورای اسلامی استان قم و آقایان حسن شریفی و سید علی حسینی 
پور به عنوان منشی انتخاب شدند.همچنین آقایان حسن شریفی و سید علی حسینی پور با رأی اعضا 

به عنوان نمایندگان شورای اسلامی استان قم در شورای عالی استانها انتخاب شدند.

رضا صادقی در ترکیه کنسرت برگزار می کند 
رضا صادقی، خواننده پاپ ۲۵ دسامبر )۴ دی( همزمان با جشن شب کریسمس در استانبول 
نخستین  در  لیما  فرهنگی هنری  موسسه  مدیرعامل  ماهان راد،  میلاد   ، می کند.  برگزار  کنسرت 
اظهارنظر رسمی درباره کنسرت رضا صادقی در استانبول گفت: »در حالی که وضعیت کنسرت های 
داخل ایران در ماه های گذشته پیچیدگی های خاصی داشت، پیشنهاد اجرای زنده رضا صادقی در 
استانبول پس از استقبال ایرانی ها از کنسرت های مختلف در ترکیه، مطرح شد. او هم با بررسی جوانب 
مختلف، اجرایی ویژه را برای این کنسرت در نظر گرفت که در تاریخ ۲۵ دسامبر )۴ دی( همزمان با 

جشن شب کریسمس در سالن attila ilhan hall استانبول برگزار خواهد شد.«

مدیر جدید شهرک مهدیه معرفی شد
حجت الاسلام والمسلمین محمد آبادی پیشه به عنوان مدیر جدید شهرک مهدیه قم معرفی شد. به 
گزارش خبرنگار خبرگزاری حوزه، در جلسه شورای معاونین مرکز مدیریت حوزه های علمیه که با حضور 
آیت الله اعرافی برگزار گردید، حجت الاسلام والمسلمین محمد آبادی پیشه با حکم مدیر حوزه های 
علمیه به عنوان مدیر جدید شهرک مهدیه  معرفی شد و همچنین از خدمات مدیر سابق این شهرک 

حجت الاسلام والمسلمین ملکدار تقدیر به عمل آمد.

قطعی شدن حضورهمه دانش آموزان درمدارس از اول آذر 
سرپرست وزارت آموزش و پرورش گفت: حضور دانش آموزان ابتدایی و متوسطه دوم از اول آذر قطعی 
شد.علیرضا کاظمی افزود: با همکاری ستاد ملی مقابله با کرونا و وزارت بهداشت ، مدارس مقاطع 
ابتدایی و متوسطه دوم از ابتدای آذر پذیرای دانش آموزان هستند.  سرپرست وزارت آموزش و پرورش 
همچنین گفت: تاکنون ۱۰۰ درصد کارکنان و عوامل اجرایی مدارس، 9۰ درصد معلمان و حدود 

۸۸.۵ درصد دانش آموزان ۱۲ تا ۱۸ ساله واکسینه شده اند.

با هدف آشنایی با ظرفیت های مختلف شهر قم صورت گرفت ؛

برگزاری 1۵ تور تخصصی “قم گردی” 
رئیس اداره گردشگری سازمان فرهنگی هنری و ورزشی شهرداری قم گفت: این 
سازمان با هدف معرفی ظرفیت های فرهنگی، مذهبی، گردشگری، صنایع دستی 
و علمی پژوهشی این شهر، ۱۵ عنوان تور تخصصی را برای همشهریان قمی برگزار 

می کند.
حمید نادری با اشاره به اینکه سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم 
به منظور معرفی ظرفیت های گردشگری، صنایع دستی، سوغات، علمی، فرهنگی 
و مذهبی، تورهای تخصصی قم گردی را برای شهروندان قمی برگزار می کند، 
اظهار کرد: در این راستا ۱۵ عنوان تور تخصصی در ۱۵ روز برگزار می شود که طبق 

پیش بینی ۵۰۰ نفر از همشهریان قمی می توانند در این تورها شرکت کنند.
وی ادامه داد: تورهای تخصصی برگزارشده شامل تور قم شناسی که از دوماه 
پیش آغازشده و تا پایان سال ادامه دارد؛ تور تخصصی ستارگان شهر که به معرفی 
مراجع، هنرمندان و بزرگانی که در حرم مطهر، شیخان، قبرستان نو وادی السلام 
دفن هستند می پردازد؛ تور مدیریت شهری که در آن سعی شده شهروندان قمی 
با پروژه هایی همچون مترو و منوریل، پل سازی ها، بوستان ها و دیگر پروژه های در 

حال احداث آشنا شوند، خواهد بود.
به  قم  ورزشی شهرداری  و  فرهنگی، هنری  اداره گردشگری سازمان  رئیس 
دیگر تورهای طراحی شده اشاره کرد و گفت: همچنین تور بازدید از خانه های 
تاریخی آیت الله بروجردی، زند، طباطبایی، شاکری و … با هدف آشنایی مردم 
با شاهکارهای معماری این خانه ها؛ تور صنایع دستی به منظور حضور شهروندان 
قمی در مراکز تولید صنایع دستی و آشنایی با مشاغلی همچون گلیم بافی، رنگ 
رزی، مسگری و…؛ تور بازدید از سوغات قم با هدف حضور مردم در کارگاه های 
تولید سوهان و فرش؛ تور روایت انقلاب و دفاع مقدس که در مراکز و محلات 
انقلاب قم و همچنین در خانه موزه شهیدان زین الدین و باغ موزه دفاع مقدس 
برگزار می شود، از دیگر تورهای طراحی شده توسط سازمان فرهنگی، هنری 
و ورزشی شهرداری قم برای آشنایی هر چه بیشتر مردم با ظرفیت های مختلف 
شهر قم است. نادری خاطرنشان کرد: در این طرح تورهای حریم حرم با هدف 
زیارت و آشنایی مردم قم با تاریخچه، معماری و مراسم های حرم مطهر حضرت 
آشنایی  به منظور  پژوهشی  علمی  تورهای  امامزادگان،  مقابر  و  معصومه)س( 
شهروندان با کتابخانه ها، مدارس علمیه و دانشگاه های قم، تور بازدید از موزه های 
مردم شناسی، آستانه و دین و دنیا و همچنین تور انتظار با حضور در مسجد مقدس 

جمکران به منظور آشنایی با فرهنگ مهدویت نیز اجرایی خواهد شد.
 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تاکید کرد :

لزوم راه اندازی نرم افزارهای دیجیتال 
شهروندی برای رفع نیازهای مردمی

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم بر لزوم راه اندازی نرم افزارهای دیجیتال 
شهروندی برای رفع نیازهای اقشار مختلف در قم تأکید کرد.

تولید  رویداد سراسری  مسعود طبیبی در اختتامیه سومین مرحله استانی 
محتوای دیجیتال بسیج قم که به مناسبت »روز قم« در مجتمع امام خمینی)ره( 
برگزار شد، با اشاره به اهمیت ورود جوانان به عرصه تولید محتوای فضای مجازی 
اظهار داشت: مایه خرسندی و دلگرمی است که شاهد هستیم جوانان قمی با 

شور و شوق امروز در این رویداد مهم شرکت کرده اند.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ادامه داد: جای چنین برنامه هایی 
و رویدادهایی که در سطح قم خالی است و باید هرسال برنامه های مختلفی در 
این حوزه برگزار شود. وی به ظرفیت های شهر قم اشاره کرد و بیان داشت: شهر 
قم یک شهر مسافرپذیر از همه کشورها است و در این زمینه نیاز داریم که ناوگان 
تاکسیرانی ما متحول شود. طبیبی با بیان اینکه باید ناوگان تاکسیرانی به صورت 
آنلاین و دیجیتال اطلاعات فرهنگی و تاریخی را به مسافران و توریست ها بدهد 
با  تا  افزود: در این حوزه نیازمند حضور فعالان عرصه فضای مجازی هستیم 
ساخت یک رسانه و برنامه دیجیتال به مسافران تاکسی ها اطلاعات بدهد. معاون 
حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تصریح کرد: شهروندانی داریم که در طول 
سال ها به آن ها کم توجه بوده ایم که یکی از این گروه ها نابینایان بوده که باید 
خدمات به آن ها بدهیم؛ در این عرصه هم نیازمند کمک گروه های فضای مجازی 
هستیم تا تولید یک برنامه دیجیتال صوتی تردد در شهر و مکان های عمومی را 

برای این دسته افراد راحت تر کنیم.
 

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم :

فرهنگسرای مجازی”سرای شهر” 
به زودی در قم رونمایی می شود

از  رونمایی  از  قم  شهرداری  ورزشی  و  هنری  فرهنگی،  سازمان  مدیرعامل 
فرهنگسرای مجازی"سرای شهر" در روزهای آینده و به مناسبت "روز قم" خبر داد.
سراسری  رویداد  استانی  مرحله  سومین  اختتامیه  در  مقیمی  ابوالقاسم 
تولید محتوای دیجیتال بسیج قم که به مناسبت »روز قم« در مجتمع امام 
خمینی)ره( برگزار شد، با اشاره اهمیت برگزاری این رویدادها در شهر قم 
اظهار داشت: فقر این گونه برنامه ها در قم به شدت احساس می شود و باید 

این برنامه ها تداوم یابد.
وی ادامه داد: این رویدادها موجب شناسایی و شکوفایی استعدادها خصوصاً 
در بین نوجوانان و جوانان می شود که باید برنامه ریزی مناسب در این زمینه صورت 

بگیرد.
برای  افزود:  قم  شهرداری  ورزشی  و  هنری  فرهنگی،  سازمان  مدیرعامل 
بهره برداری کامل از اپلیکیشن شهر انقلاب نیازمند همکاری و مساعدت فعالان 

این عرصه هستیم که از همه شرکت کنندگان برای همکاری دعوت می نماییم.
به گفته وی سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم فرهنگسراهای 
مختلفی دارد که برای برگزاری جلسات و برنامه ها امکان رایگان در اختیار گذاشتن 

آن ها به گروه های فعال در عرصه فضای مجازی وجود دارد.
رونمایی  ماه فرهنگسرای مجازی شهر  آبان  اواخر  مقیمی خاطرنشان کرد: 

خواهد شد که برنامه ها و خدمات مختلفی در آن ارائه خواهد شد.
 

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد:

حمایت از تولیدات فضای مجازی
 در حوزه مدیریت شهری 

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم گفت:  بخشی از محصولات جشنواره رویداد 
تولید محتوای دیجیتال بسیج مورد مصرف در حوزه مدیریت شهری است که قرار 

شده همکاران شهرداری قم از این تولیدات این رویداد استفاده کنند.
تولید محتوای دیجیتال بسیج،  برگزاری رویداد  به  با اشاره  محسن محرری 
اظهار داشت: برای این رویداد بسیار جای خوشحالی دارد که با حمایت بسیج 
و نهادهایی ازجمله شهرداری و سازمان فرهنگی شهرداری قم این رویداد برای 

سومین بار در قم اتفاق می افتد.
وی با بیان اینکه طبیعتاً بسیج همواره نقش مؤثر و فعالی در خصوص کارهای 
زمین مانده ای دارد که متولیان آن بسیاری از دستگاه های دیگر هستند، ابراز کرد: 
رویداد سراسری تولید محتوای دیجیتال نیز ازجمله آن ها بوده و حرکت بسیار 
ارزشمندی است، زیرا در شرایط فعلی فضای دیجیتال و فضای مجازی حرف اول 

را در دنیا میزند و نقش مؤثری در فرهنگ، علم و فنّاوری دارد.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: بسیار جای تقدیر دارد که بسیج 
این مسابقات و این رویداد را رقم زده است، در این رویدادها استعدادهای بسیار 
ارزشمندی در بخش جوانان و نوجوانان کشف و شناسایی شده و به بازار کار معرفی 
می شود، بازار مصرفی که به خصوص در قم شرایط بازار بسیار خوبی برای محتوای 

دیجیتال دارد.
وی با تأکید بر اینکه گروه هایی که در این رویداد شرکت کردند تولیدات بسیار 
خوبی را ارائه می دهند عنوان کرد: بخشی از این محصولات مورد مصرف در حوزه 
مدیریت شهری است که قرار شده همکاران شهرداری قم از این تولیدات این 

رویداد استفاده کنند.

به مناسبت »روز قم« برگزار شد؛

سومین مرحله استانی رویداد سراسری 
تولید محتوای دیجیتال بسیج قم 

سومین مرحله استانی رویداد سراسری تولید محتوای دیجیتال بسیج قم که به مناسبت »روز قم« برگزار شد، 
با معرفی گروه های برتر به کار خود پایان داد.

سید محمدحسن یزدی نژاد در حاشیه برگزاری اختتامیه سومین مرحله استانی رویداد سراسری تولید 
محتوای دیجیتال بسیج قم که به مناسبت »روز قم« و با همکاری سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری، 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم و مجمع ناشران دیجیتال انقلاب اسلامی برگزار شد، اظهار کرد: 
در این رویداد علمی فرهنگی ۱۰۴ نفر از هنرمندان و تولیدکنندگان محتوی دیجیتال در قالب ۲۱ تیم و در ۳ 

بخش پویانمایی، بازی های ویژه تلفن همراه و نرم افزارهای تلفن همراه حضور داشتند.
وی ادامه داد: در بخش پویانمایی تیم های حبه انگور، تیم یا زهرا، تیم جهان موازی؛ در بخش نرم افزارهای 
تلفن همراه تیم کدینتو و در بخش بازی های ویژه تلفن همراه نیز تیم wonder به عنوان برگزیدگان این رویداد 
معرفی شدند. دبیر رویداد تولید محتوی دیجیتال بسیج استان قم با اشاره به اینکه تیم های آوانو، پارادیس، 
ایمیج، تصویر بهشت، رسانه نو نیز در این رویداد از نگاه داوران قابل تقدیر شناخته شدند، خاطرنشان کرد: 
شرکت کنندگان در ۴۸ ساعت از ۸ صبح ۱۲ آبان ماه تا ساعت ۸ صبح ۱۴ آبان ماه و در موضوعاتی شامل 

مطالبه گری عمومی، امیدآفرینی، روز قم، ورود حضرت فاطمه معصومه )س( با یکدیگر رقابت کردند.
وی ادامه داد: مدت زمان محتوی تولیدشده از ۳۰ ثانیه تا یک دقیقه است و شرکت کنندگان می بایست از 

ایده پردازی تا نویسندگی را در مدت کوتاهی انجام می دادند تا به داوری و ارزیابی نهایی می رسیدند.
یزدی نژاد خاطرنشان کرد: تیم های برگزیده این رقابت ها در مسابقات کشوری که از ۲ تا ۴ آذرماه در تهران 

برگزار می شود شرکت خواهند کرد.
  

با تجلیل از خانواده های شهدای کانون بسیج ؛

تیم های برتر مسابقات فوتسال کانون بسیج
 هیئات مذهبی قم معرفی شدند

تیم های برگزیده مسابقات فوتسال کانون بسیج هیئات مذهبی قم که به مناسبت »روز قم« برگزارشده بود، 
تجلیل شدند.

به گزارش شهرنیوز، مسابقات فوتسال کانون بسیج هیئات مذهبی استان قم از مجموعه برنامه های ورزشی 
تفریحی »روز قم» از ۵ الی ۱۳ آبان در مجموعه ورزشی نخلستان با حضور ۲۰ تیم برگزار شد.

این دوره از مسابقات با مشارکت و همکاری سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری، تربیت بدنی سپاه 
علی بن ابیطالب)ع(، بنیاد شهید و امور ایثارگران استان و کانون بسیج هیئات برگزار شد و همزمان با روز ۱۳ 
آبان مسابقات نیمه نهایی و فینال آن برگزار و تیم های برتر معرفی شدند. عنوان قهرمانی این دوره از مسابقات 
به تیم کانون بسیج هیئت حسن بن علی)ع( رسید؛ تیم کانون بسیج هیئت کفیل زینب نایب قهرمان شد و تیم 

کانون بسیج هیئت علی بن مظاهر عنوان سومی را از آن خود کرد.
هر تیم با ۱۵ بازیکن و کادر فنی در این مسابقات شرکت کرده بود که مجموعاً ۳۰۰ ورزشکار در این رویداد 
ورزشی حضور داشتند. در آیین اختتامیه این مسابقات که همزمان با ۱۳ آبان و روز دانش آموز برگزار شد از ۱۵ 
خانواده شهید کانون بسیج هیئات قم تجلیل و  ۱۵ تن از پیرغلامان و مسئولین کانون های برتر، بهترین بازیکن 

و بهترین مربی این دوره از رقابت ها تجلیل شدند.*
 

دوره آموزشی فرهنگ میزبانی”مهمان حبیب خداست” برگزار می شود؛
آموزش صنوف اطراف حرم مطهرحضرت  معصومه)س(

دوره آموزشی فرهنگ میزبانی"مهمان حبیب خداست" به مناسبت "روز قم"، با هدف آموزش صنوف اطراف 
حرم مطهر به همت سازمان فرهنگی،  هنری و ورزشی شهرداری قم برگزار می شود.

به گزارش شهرنیوز،  طرح آموزشی فرهنگ میزبانی“مهمان حبیب خداست“ به منظور آموزش صنوف اطراف 
حرم مطهر حضرت معصومه)س(، با مشارکت آستان مقدس کریمه اهل بیت)س(، اتاق اصناف قم و به همت 
سازمان فرهنگی،  هنری و ورزشی شهرداری قم برگزار می شود. این دوره آموزشی با هدف توانمندی برای 
افزایش فرهنگ میزبانی صنوف و آموزش فرهنگ ملل و زبان خارجه در حد مکالمه برگزار می شود. افتتاحیه 
این طرح روز دوشنبه از ساعت 9 صبح در حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س(، صحن صاحب الزمان 
)عج(، سالن امام خامنه ای )مدظله العالی( با رعایت پروتکل بهداشتی به انجام خواهد رسید. در این دوره 
آموزشی مدیران شهری،  مسئولان آستان مقدس حضرت معصومه)س( ،  رئیس و اعضای اتاق اصناف استان و 

روسای برخی از صنوف مانند سوهان، پوشاک، رستوران داران و … حضور خواهند داشت.

طرح:سجاد جعفری

دگرگونی جغرافیای طلاق!

برگزاری »روز قم« فرصتی برای معرفی ظرفیت های مختلف قم بوده که یکی از 
این ظرفیت های مغفول مانده حوزه اقتصادی است که نیاز بوده با همکاری همه 

دستگاه ها بتوان از فرصت »روز قم« برای این مهم استفاده کرد.
به گزارش شهرنیوز،۲۳ ربیع الاول امسال مصادف است با سومین سال برگزاری 
مراسم »روز قم«، روزی که به یمن سالروز ورود حضرت معصومه به قم نام گذاری 
شد تا همچون این مناسبت نقطه عطفی باشد برای رشد و شکوفایی بیشتر 

ظرفیت های فرهنگی، هنری، اقتصادی و اجتماعی شهر کریمه اهل بیت )س(.
طبیعتاً با به میان آمدن نام قم اذهان به وجه زیارتی این شهر معطوف می شوند، 
چراکه این شهر بارگاه ملکوتی حضرت معصومه )س(، مسجد مقدس جمکران و 
حرم امامزادگان بسیاری را در خود جای داده و هرساله بیش از ۳۰ میلیون زائر و 

گردشگر از اقصی نقاط این کره خاکی برای زیارت به قم مشرف می شوند.
علاوه بر آن نیز شهر قم به واسطه وجود حوزه های علمیه و مراکز آموزشی به عنوان 
قطب آموزش علوم دینی مذهب شیعه نیز شناخته می شود و علاوه بر حضور 
طلاب علوم دینی از جای جای ایران اسلامی، شاهد حضور فراگیران علوم دینی از 

بیش از ۱۳۰ کشور جهان نیز هستیم.
نقش و اثرگذاری این شهر در رویدادهای اجتماعی به ویژه در دوران معاصر نیز 
از دیگر ظرفیت هایی است که در پرتو رشد و تربیت شخصیت های بزرگ دینی و 
حضور مراجع معظم تقلید در این شهر به وجود آمده است و در مواردی همچون 
انقلاب اسلامی ایران مبدأ تحولاتی بنیادین و اساسی در کشور و حتی در سطح 
جهان بوده است. اما گذشته از وجوه فوق، شهر قم دارای ظرفیت های اقتصادی 
مهم و بالایی است که علیرغم تلاش های صورت گرفته، همچنان بسیاری از این 
ظرفیت ها ناشناخته و بکر مانده و لازم است تبیین و تشریح آن برای علاقه مندان 
بیشتر انجام پذیرد تا شاهد شکوفایی اقتصادی این شهر و استان نیز باشیم. قم 
به دلیل نزدیکی به پایتخت و همچنین قرار گرفتن در مسیر مواصلاتی ۱7 استان 
کشور، ظرفیت بالایی برای رشد صنایع مختلف و ارتقاء اقتصادی منجر از آن را 
دارد. در قم هفت شهرک صنعتی مهم با نام شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ 
و نشر و سلفچگان هم چنین محمودآباد و ثامن الائمه و قنوات، فناوری اطلاعات 
و چهار ناحیه صنعتی خور آباد، دستجرد، سیرو و طغرود وجود دارند که با توجه 

به تولیداتی که در این شهرک ها انجام می گیرد، در کشور جایگاه مطلوبی دارند.
این شهرک های صنعتی، قم را به بهشت سرمایه گذاری و منطقه ای طلایی 
برای حضور فعالان اقتصادی از کشورهای همسایه و سایر مناطق دنیا و اقصا 
نقاط کشور تبدیل کرده است، زمین های پهناور استان قم آماده است با حضور 
سرمایه گذاران خارجی و حجم گسترده سرمایه های وارده شده به آن، فضایی 
مطلوب را برای فعالیت های اقتصادی به وجود آورد و سود سرشاری را هم برای 

سرمایه گذاران خارجی و هم برای استان و کشور به ارمغان آورد.
علاوه بر ظرفیت بالای بخش صنعت هرچند قم یک استان کویری و دارای 
کمبود منابع آبی است، سالانه حدود ۸۰۵ هزار تن انواع محصولات کشاورزی 
تولید می شود و جزو استان های موفق در اجرای تغییر الگوی کشت خواهد بود 

همچنین دو درصد معادن کل کشور در قم فعالیت دارند و این استان در تولید 
منگنز در کشور و خاورمیانه نیز حرفی برای گفتن دارد.

ظرفیت های سرمایه گذاری در شهر قم نیز نکته ای است که نباید از آن غافل 
بود، تسهیلات ویژه ای که برای سرمایه گذاری در پروژه های مختلف تعریف شده 
در زمینه هایی ازجمله گردشگری، تفریحات و نشاط اجتماعی، مراکز ورزشی و … 
می تواند زمینه ساز حضور سرمایه گذارانی باشد که از آینده رو به رشد این شهر و 
ظرفیت های بی شمار آن اطلاع یابند و آماده مشارکت در توسعه آن باشند. از اهداف 
بزرگداشت روز قم شناساندن این ظرفیت های ناشناخته چه در داخل و چه خارج 
از کشور است که ضرورت دارد دستگاه های مختلف استان به ویژه مجموعه های 
اقتصادی ازجمله معاونت امور اقتصادی استانداری، سازمان صمت، اتاق بازرگانی 
و … به صورت جدی وارد عرصه شوند و از این روز به عنوان نقطه عطفی برای رشد و 
شکوفایی جنبه های مختلف اقتصادی استان بهره ببرند. اما مجموعه شهرداری قم 
در کنار برنامه های مختلفی که برای این روز تدارک دیده، از برنامه های اقتصادی نیز 
غافل نشده و در طول برگزاری مراسم های روز قم، چند برنامه در حوزه کسب وکار را 
تدارک دیده است. ازجمله این برنامه ها، باهمت سازمان فرهنگی هنری و ورزشی 
و با مشارکت اداره کل میراث فرهنگی و صنایع دستی و گردشگری اقدام به احیای 
مجموعه تاریخی گنبد سبز شده و در این ایام نمایشگاه های مختلفی با عناوین 
صنایع دستی، سنگ های تزئینی، جلسات آموزشی صنایع دستی و غذای سنتی 
قم را در معرض بازدیدکنندگان قرار داده است. این سازمان همچنین برگزاری 
جشنواره کسب وکار شهری و تولیدات خانگی را به مناسبت روز قم در دستور 
کار دارد که برگزاری همایش نقش رسانه ها در رونق کسب وکار مردمی، برپایی 
کارگاه های آموزشی پایه کسب وکار و برپایی نمایشگاه عرضه تولیدات خانگی در 
سطح شهر و فضای مجازی در دل این جشنواره قرارگرفته است. روز قم روزی است 
که همه دستگاه ها در هر زمینه ای می بایست با تمام توان وارد عمل شوند و برای 
رساندن قم به ابعاد واقعش تلاش کنند. امید که این اتفاق در سال ۱۴۰۰ آغاز و در 

سال های آینده باقدرت بیشتر ادامه یابد.

“روز قم” روزی برای شکوفایی اقتصادی قم؛

 لزوم مشارکت تمام دستگاه های استان در بهره برداری از ظرفیت های روز قم

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم 
از معرفی نفرات برتر نخستین مسابقه کتابخوانی 
"پیک قهرمانان" با همکاری موسسه روایت سیره 

شهدا خبر داد.
به  با اشاره   ، مهدی کلانترزاده در گفت وگویی 
شهدای  منش  و  سیره  معرفی  به  توجه  اهمیت 
از  یکی  داشت:  اظهار  کشورمان  والامقام 
و  شهدا  معرفی  در  مهمی  نقش  که  بخش هایی 

ویژگی و منش آنان داشته استفاده از کتاب است.
همکاری  با  زمینه  این  در  اینکه  بیان  با  وی 
مسابقه  نخستین  شهدا،  سیره  روایت  موسسه 
بزرگ کتابخوانی پیک قهرمانان برگزار شد، افزود: 
فراخوان این مسابقه در ایام هفته دفاع مقدس آغاز 
شد و چهار هزار و  ۵۸۴ نفر در این مسابقه شرکت 

کردند.
بین الملل  امور  و  ارتباطات  مدیرکل  گفته  به 

بزرگ  مسابقه  این  اختتامیه  قم،  شهرداری 
کتابخوانی همزمان با یوم الله ۱۳ آبان ماه با معرفی 

نفرات برتر به کار خود پایان داد.
با  برتر  نفرات  قرعه کشی  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
حضور حجت الاسلام والمسلمین جوشقانیان مدیر 
موسسه روایت سیره شهدا برگزار شد، تصریح کرد: 
به نفرات برتر هدایای نقدی و به ۳۲ نفر از منتخبین 

نیز هدیه فرهنگی اهدا شد

با معرفی نفرات برتر ؛

نخستین مسابقه کتابخوانی “پیک قهرمانان” به کار خود پایان داد

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با ابراز خرسندی از اقدامات فرهنگی در 
سطح شهر گفت: امروز برای رسیدن به نقطه مطلوب در حوزه فرهنگ و معرفی 
ظرفیت های شهر قم نیازمند برنامه ریزی و مشارکت همه ارگان های فرهنگی بوده و 
باید همه با یک چشم انداز وسیع تر در این حوزه ورود کنند. حجت الاسلام والمسلمین 
عباس اسکندری در گفت وگویی،  با توجه به سالروز ورود حضرت معصومه)س( به 
شهر مقدس قم و “روز قم“ به برنامه های فرهنگی در حال اجرا اشاره کرد و اظهار 
داشت: اقدامات خوبی در حال انجام بوده ولی هنوز تا نقطه مطلوب فاصله زیادی 
داریم. وی با تأکید بر ورود و مشارکت همه دستگاه های در اجرای برنامه های فرهنگی 
در شهر افزود: امروز برای رسیدن به نقطه مطلوب در حوزه فرهنگ نیازمند برنامه ریزی 

و مشارکت همه ارگان های فرهنگی بوده و باید همه با یک چشم انداز وسیع تر در این 
حوزه ورود کنند. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم به ظرفیت ها و پتانسیل های 
شهر قم نیز اشاره کرد و گفت: بعد از حرم حضرت معصومه)س( و وجود نورانی و 
نازنین حضرت، در شهر قم امامزادگان بسیاری وجود دارد که به تعبیر مقام معظم 
رهبری هر یک از امامزادگان که در کوچه پس کوچه های شهر قم هستند اگر در شهر 
دیگری بودند مرجع و پناه مردم بودند. وی حوزه علمیه قم را نیز یکی از پتانسیل های 
شهر دانست و تصریح کرد: مراجع معظم تقلید، مسجد مقدس جمکران و مردم شهر 
قم به عنوان مردمی با بصیرت و در خط رهبری و انقلاب و ائمه اطهار همه نقاط مثبت 

این شهر بوده و باید بیش از این ها در این شهر و برای مردم کارکرد.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم مطرح کرد :

لزوم ترسیم چشم انداز وسیع معرفی ظرفیت های قم


